
رییس سازمان صنعت  و تجارت استان قم:

بیشترین تخلف صنفی مربوط به گران فروشی است

معاون بهره وری اوقاف و امور خیریه استان قم :

 تملک زمین در طرح توسعه 
چهل اختران بر عهده اوقاف نیست

28ذی القعده 1441   20 جولای2020   شماره 5078  سال بیست وسوم   2000 تومان دوشنبه  30تیر 1399 

بلاتکلیفی هیأت فوتبال قم 2 ماهه شد؛

 خواب سنگین مسوولان 
سرگردانی فوتبالی ها 

8

6

8

8

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

بستری های کرونا 
سه برابر شده است
ادامه روند کنونی باعث قرمز شدن وضعیت می شود
 نه هراس ایجاد کنیم و نه عادی سازی صورت گیرد
کاهش 90درصدی احتمال ابتلا با استفاده از ماسک
از استان های دیگر بیمار کرونایی پذیرش نداریم
هیچ بیمارستانی حق عدم پذیرش بیمار کرونایی ندارد

جریمه نقدی کشتارگاه گرانفروش در قم

از  استفاده  در  نباید  ما  آموزان  دانش  کرد:  تأکید  قم  استاندار 
نرم افزارهای آموزشی غیرحضوری و مجازی از دبیران و معلمان 
از  استفاده  برای  لازم  زیرساخت های  همچنین  بگیرند،  پیشی 
این سامانه ها برای دانش آموزان و دبیران باید فراهم شود. بهرام 
سرمست در چهارمین جلسه شورای آموزش و پرورش استان قم 
در سالن کرامت استانداری، غنی سازی اوقات فراغت و اثربخشی 
برنامه های آموزشی و پرورشی در این دوران را بسیار مهم برشمرد.

وی با تاکید برنامه محوری در این راستا خاطرنشان کرد: باید

 رئیس پارک علم و فناوری استان قم گفت: با راه اندازی کارخانه 
نوآوری در قم به رشد شتاب دهنده ها و در نهایت به اشتغال زایی 
و کارآفرینی دانش بنیان کمک بسیاری می شود. سید حسین 
اندازی  راه  برای  جانبه  سه  تفاهم نامه  به  اشاره  با  علوی  اخوان 
کارخانه نوآوری استان قم، گفت: تفاهم نامه ای میان مجموعه پارک 
علم و فناوری استان قم، دانشگاه ادیان و مذاهب و مرکز توسعه 
فناوری راهبردی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری برای 

راه اندازی کارخانه نوآوری به امضا رسیده و به زودی وارد مرحله

استاندار قم درجلسه شورای آموزش و پرورش تاکید کرد:

ضرورت ایجاد زیرساخت  لازم 
برای آموزش مجازی 

رئیس پارک علم و فناوری استان قم:

کارخانه نوآوری در قم
 احداث می شود
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 جانشین فرمانده انتظامی استان قم از  دستگیری چهار باند سرقت از منازل خبردادگفت: 
این باند متشکل از ۱۲ نفر است که در یک عملیات ضربتی دستگیر شدند. سرهنگ 
بهادر اسماعیلی در گفتگویی افزود: سن این افراد ۱۸ تا ۲۵ سال است و برخی از آنها، از 
استان های غربی کشور به قم آمده اند. وی خاطرنشان کرد: اعضای این باند ها، به ۵۰ فقره 
سرقت از منازل قم اعتراف کرده اند، اما تحقیق در مورد سرقت های احتمالی بیشتر ادامه 
دارد. جانشین فرمانده انتظامی استان افزود: اموال سرقتی به دست آمده از این سارقان 

سه میلیارد تومان برآورد شده که شامل ساعت های گران قیمت، انواع گوشی

سرپرست شهرداری منطقه سه قم گفت: روبروی اداره دارایی در خیابان امام، 
انجام شده  اولیه  اقدامات  تمام  و  تملک  متر  با ۲۲۰۰  شهرداری  توسط  گاراژی 
با اشاره به  پارکینگ طبقاتی در آن احداث می شود. مهرداد روحانی وزیری  که 
اهمیت تأمین پارکینگ در سطح منطقه سه، اظهار داشت: در منطقه سه با توجه 
به مشکلات پارکینگ یکی از معضلات احداث پارکینگ طبقاتی و سطحی است 
که ۲۹ لکه در منطقه سه برای احداث پارکینگ دیده شده و در این میان دو لکه ها 
مهم ترین آن است. سرپرست شهرداری منطقه سه قم با بیان اینکه مهم ترین پروژه

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری چهار باند سرقت از منازل در قم
سرپرست شهرداری منطقه سه قم :

پارکینگ طبقاتی در خیابان امام خمینی)ره( احداث می شود
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منطق را جایگزین
 مناقشه کنیم

مجادله و منازعه در نگاه و فرهنگ دینی مسلمانان 
مطلوب شمرده نمی شود، مگر جدال احسن باشد. 

جدال احسن شامل طیف وسیعی از گفتگوها برای روشن شدن حقیقت مطلب 
مورد مناقشه است. شاید یکی از نادرترین سپاسگزاری انسانها به پیشگاه پروردگار، 
رضایت آنان از پر عقلی شان است و آدمیان به نسبت سایر کمبودهایشان کمتر از کم 
عقلی نالیده اند. اینکه هر کسی خود را عقل کل بپندارد و بقیه را تخطئه و تخریب کند 
این امر خود سر منشاء بسیاری از انحرافات جدی است.جز وحی و کلام الهی که آن 
هم در فهمش، توان فکری و ظرفیت انسانها تعیین کننده است، کلام مطلقی وجود 
ندارد. امور یک جامعه متکثر صرفاً بر اساس چهارچوبهای منطقی و عقلایی می تواند 
سامان پیدا کند. اینکه تا کسی نظری را اظهار می کند، مخالفین فکری او هجمه کنند 
تا هزینه اظهارنظر وی را بالا برند، موجب به انزوا کشیده شدن جامعه است و در یک 
جامعه منزوی و خفقان زده عملًا افکار عمومی ، آشکارا و به سرعت به پستوها و فضاهای 
مجازی غیر رسمی سوق داده می شود و شکل گیری این جریانات به مصلحت یک نظام 
پویای مردمی نیست. روش گفتگو و آداب تخاطب را باید بیاموزیم، همه باید یاد بگیرند 
اولین گام عملی در اصلاح مناسبات اجتماعی، تحمل نظرات و دیدگاههای متفاوت و 
حتی مخالف است. تا سخن ها گفته نشود چگونه می توان به احسن و بهترین شیوه 
رْ عِبَادِ  دست یافت؟! آیه صریح قرآن کریم  نیز موید این نکته است که میفرماید: فَبَشِّ
حْسَنَهُ، بشارت بده بندگانی را که سخنان و اقوال 

َ
بِعُونَ أ ذِینَ یَسْتَمِعُونَ الْقَوْلَ فَیَتَّ الَّ

مختلف را می شنوند و از نیکوترین آنها تبعیت می کنند. سیاست، تیغ دو لبه ای است 
که اگر با اخلاق درنیامیزد علاوه بر زخمی کردن رقیب می تواند حتی شخص استفاده 
کننده و صاحب قدرتش را از پا در آورد. همه کسانی که حرف حسابی برای گفتن دارند 
باید بتوانند ایده ها و نظرات خود را در فضایی به دور از نگرانی ها و قضاوت های مغرضانه 
مطرح کنند و همه کسانی که حرف حسابی در ردّ آن نظرات دارند باید بتوانند با دلایل 
متقن و مستحکم و نه با جدل و از روی اغراض شخصی، در مقابل آن استدلال نمایند. 
بستن فضای گفتگوی سالم و اندیشیدن هدفمند، یکی از مخاطرات اساسی بر سر راه 
تحقق مبانی جمهوری اسلامی است که بر اساس وفاق و علاقه مشترک ایرانیان شکل 
گرفته است. استفاده از واژه های بی مقدار در مناظرات انتخاباتی و متهم کردن یکدیگر، 
از دیگر نشانه ای فقدان آموزش آداب گفتگو و شیوه های اصولی بیان عقاید است. هنوز 
آثار و تبعات سنگین استفاده از واژه های بی ارزش در مناظره های انتخاباتی گذشته و 
تلاش به نشان دادن برتری خود از طریق متهم کردن یکدیگر، در شبکه های مجازی و 
اذهان عمومی رژه می رود. آیا وقت آن نرسیده است که همه ادب تخاطب را بیاموزیم و 
به همدیگر صرف نظر از عقاید و جریان های سیاسی مان، به صرف انسان بودن احترامی 
درخور و شایسته بگذاریم؟! آیا هنگامه آن فرا نرسیده است که در گفتار و رفتارهای 
سیاسی خویش منش اخلاقی و شرایط امر به معروف و نهی از منکر را وجهه همت قرار 
دهیم؟! تا معضلات اجتماعی با هنر گفتگو و خیرخواهی حل و فصل شود. آنچه در 
متون دینی تحت عنوان "نصیحه ائمه المسلمین" با آن مواجه هستیم ناظر بر این است 
که همه زمامداران و تصمیم گیران امور در جامعه، باید در معرض خیرخواهی مردم 
قرار بگیرند و از اشکالات و انتقادات مطروحه از سوی مردم بهره مند شوند تا منتهای 
تعامل و همسویی میان حکومت و مردم محقق گردد. اما شیوۀ بیان، ادب تخاطب، 
زمان گفتگو، اینکه سخن در خفا گفته شود یا در عیان و دهها ملاحظۀ دیگر همه و همه 

موضوعاتی هستند که آزادی بیان را مقید به اثر بخشی آن خواهند ساخت.

سفیر ایران در پکن:

بیشترین کمک خارجی از چین
 به ایران بوده است

سفیر جمهوری اسلامی ایران در پکن خاطرنشان کرد: کمک به تنگ تر کردن حلقه 
تحریم ظالمانه آمریکا غیر قابل پذیرش است، بیشترین کمک خارجی از چین به ایران 
بوده است.  به گزارش ایسنا،  محمد کشاورززاده سفیر کشورمان در چین در توییتی 
نوشت: در این شرایط سرنوشت ساز که کادر درمانی کشور در تلاش است کرونا را 
شکست دهد وظیفه همه ما کاهش رنج و آلام مردم است. کمک به تنگ تر کردن حلقه 
تحریم ظالمانه آمریکا با هر توجیهی غیر قابل پذیرش است.تاکنون بیشترین کمک 

خارجی از چین به ایران بوده است با شایعات بی اساس باعث دلسردی نشوید. 
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بلاتکلیفی پرمخاطب ترین رشته ورزشی نزد قمی ها یعنی 
فوتبال با تعطیلی رسمی ساختمان هیأت فوتبال استان قم 
دو ماهه شد و همچنان بی تفاوتی نسبت به این موضوع ادامه 
دارد.  دقیقا روز 28 اردیبهشت ماه امسال بود که به درخواست 

پی  در  قم  استان  فوتبال  هیأت  مجمع  اعضای  از  جمعی 
نارضایتی از عملکرد کریم بهرامی و مجموعه مدیریتی وی در 
هیأت فوتبال، مجمع فوق العاده این هیأت با حضور سرپرست 
فدراسیون فوتبال در قم تشکیل شد. معمولا رسم بر این است

 رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر قم  تاکید کرد :

لزوم نظارت بر قیمت گوشت
 در قصابی های قم 

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با اشاره به تصمیم جدید 
شورای شهر برای کاهش تعرفه کشتارگاه گفت: برای اثرگذاری این تصمیم نظارت بر 

قیمت گوشت باید افزایش یابد. 
مجتبی سبحانی با اشاره به مشکلات معیشتی مردم و افزایش قیمت گوشت در ماه های 
گذشته اظهار کرد: مردم از مدیریت شهری توقع داشتند که با کاهش تعرفه کشتارگاه 
در کاهش قیمت گوشت نقش داشته باشد. وی افزود: این موضوع از طریق شهرداری 
در قالب یک لایحه به شورای شهر قم ارسال شد اما در وهله اول با آن مخالفت کردیم و 
استدلال ما این بود که کاهش تعرفه کشتارگاه تاثیری در کاهش قیمت گوشت نخواهد 
داشت.  عضو شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: در کمیسیون خدمات شهری چند جلسه 
با اعضای اتحادیه قصابی ها داشتیم و به توافقی در این زمینه رسیدیم. طبق این توافق 
مدیریت شهری تعرفه کشتارگاه را کاهش می دهد در صورتی که در سطح شهر گوشت 
مرغوب به صورت چهار شقه به قیمت کیلویی 95 هزار تومان به مردم عرضه شود. وی با 
تاکید بر اینکه کاهش تعرفه کشتارگاه ها به شرط این کاهش قیمت صورت گرفته گفت: 
این موضوع  همانطور که پیش بینی می شد با اکثریت آرا درصحن رسمی شورا به تصویب 
رسیده و به شهرداری برای اقدام ابلاغ شد. سبحانی در پایان خاطرنشان کرد: بدیهی است 
که پس از تصویب و ابلاغ این موضوع لازم است که هم مردم و دستگاه های نظارتی بر 

قیمت گوشت در تمام قصابی ها نظارت کنند تا اثر این مصوبه در جامعه دیده شود.
 

رئیس اتحادیه بنکداران و عمده فروشان مواد غذایی قم :

۳۲۵ تن شکر برای تنظیم بازار در قم
 توزیع می شود 

رئیس اتحادیه بنکداران و عمده فروشان مواد غذایی قم از توزیع ۳۲5 تن شکر برای 
جبران کمبود و تنظیم بازار در قم خبر داد.  سید ابراهیم صحفی در گفت وگویی ، با 
اشاره به کمبود شکر در بازار استان اظهار داشت: به علت های مختلف چند وقتی بوده 
که بعد از تصویب قیمت در ستاد تنظیم بازار با مشکلاتی در عرضه و توزیع شکر روبرو 
شده ایم. رئیس اتحادیه بنکداران و عمده فروشان مواد غذائی قم از خرید و ورود شکر 
مصرف خانوار به قم خبر داد و ابراز کرد: بیش از ۳00 تن حواله شکر به بنکداران جهت 
توزیع به واحدهای صنفی جهت مصرف خانوار تخصیص داده شد. وی با بیان اینکه این 
شکرها به منظور مدیریت و تنظیم بازار عرضه می شود، تصریح کرد: تا دو روز آینده و با 
آماده شدن شکرهای بسته بندی اقدام به توزیع می کنیم که امیدواریم مشکل کمبود شکر 
تا حد زیادی مرتفع شود. صحفی با تأکید بر اینکه بخشی از شکر خریداری شده به قم 
واردشده و در حال بسته بندی جهت توزیع بین واحدهای صنفی مربوطه هستیم، یادآور 
شد: تعدادی تریلی در کارخانه شکر در حال بارگیری است که تا چند روز آینده جهت 
بسته بندی و توزیع آماده سازی می شوند. وی خاطرنشان کرد: سعی بر آن داریم که توزیع 
شکر در کلیه واحدهای صنفی دارای پروانه کسب معتبر انجام شود و همشهریان عزیز 

قادر به خرید شکر از نزدیک ترین واحد صنفی باشند.
 

معاون اداره کل بهزیستی استان قم خبرداد:

آغاز طرح غربالگری تنبلی چشم در قم 
معاون توسعه پیشگیری اداره کل بهزیستی استان قم گفت :طرح غربالگری تنبلی 

چشم کودکان ۳ تا ۶ سال در قم آغاز شد.
سلمانیان قم هدف از اجرای این طرح را پیشگیری از نابینایی و کم بینایی و تنبلی چشم 
کودکان عنوان کرد و افزود: تنبلی چشم یکی از اختلات شایع و پنهان است که اگر در 
دوران کودکی و به موقع شناسایی نشود این کودکان در بزرگسالی دچار نابینایی و کم 
بینایی می شوند. وی گفت: پلرسال از ۸0 هزار کودک ۳ تا ۶ سال، چهل و یک هزار و 
سیصد مورد غربالگری شدند که حدود هزار و دویست کودک مبتلا به انواع اختلالات 
بینایی شناسایی و اقدامات لازم برای درمان، انجام گرفت. معاون توسعه پیشگیری اداره 
کل بهزیستی قم با اشاره به شیوع کرونا افزود : هر سال پنج پایگاه برای اجرای طرح 
در سطح شهر فعال بود که امسال یک پایگاه دیگر به دلیل شیوع کرونا و رعایت فاصله 
گذاری اجتماعی اضافه شده است و تمام دستورالعمل های بهداشتی در پایگاه ها رعایت 

می شود.

آماده اجرای فاز نخست توسعه شبستان جدید هستیم 

سیدشهاب الدین چاوشی*

شماره ردیف
واحد

پلاک موقعیتنشانی
ثبتی

مساحت کاربری
متر مربع 

)اعیان(

متراژ 
انباری

)مترمربع(

متراژ
بالکن

موقعیت 
انباری

قیمت
 پایه واحد 

تجاری)ریال(

قیمت 
پایه انباری

 )ریال(

قیمت پایه 
بالکن
)ریال(

قیمت پایه مزایده 
)ریال(

سپرده شرکت 
درمزایده)ریال(

قم، بازار بزرگ 1۲۳9۲
شمسه

طبقه 
منهای 

دوم

1,5۸4,7۸0,00079,۲۳9,000------4/۳۳تجاری

قم، بازار بزرگ ۲۲۳9۳
شمسه

طبقه 
منهای 

دوم

1,57۳,۸00,0007۸,۶90,000------4/۳تجاری

قم، بازار بزرگ ۳۲۳94
شمسه

طبقه 
منهای 

دوم

1,570,140,0007۸,507,000------4/۲9تجاری

شماره ردیف
واحد

قیمت پایه توضیحاتکاربریپلاک ثبتیموقعیتنشانی
مزایده )ریال(

سپرده شرکت 
درمزایده)ریال(

قم، کمربندی امام علی بعد از پل شهید ...1
دستغیب، انتهای پارکینگ شاهد

 قطعه یک از پلاک ... 
10/۲۲5۸

۲۲5مترمساحت)قطعه زمین(_ فروش فقط مسکونی 
بصورت نقدی

۳,450,000,00017۲,500,000

قم، خیابان شهدا، کوچه بیگدلی، کوچه ...۲
گلدوست

44/1۲9مترمساحت)قطعه زمین(_ فروش فقط مسکونی 10۶۸4/5۶... 
بصورت نقدی

14,500,000,0007۲5,000,000

املاک نقدی و نقد و اقساط

املاک صرفا نقد

املاک قم

املاک قم

آگهی مزایده فروش املاک شرکت سرمایه گذاری 
شهرآتیه شماره 99/11

نظر  در  شهر  بانک  به  وابسته  آتیه  شهر  گذاری  سرمایه  شرکت 
در  خود  نیاز  بر  مازاد  املاک  از  تعدادی  واگذاری  به  نسبت  دارد 
شهرهای مشهد، شیراز، کرج، اصفهان، قم، ساری، قزوین و سلمان 
از طریق مزایده  با وضیعت موجود  آباد(  شهر)مازندران - عباس 
عمومی اقدام نماید. متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر، هماهنگی و بازدید املاک، دریافت اسناد مزایده و ارائه 
پیشنهادات همه روزه به جز ایام تعطیل از ساعت 9 صبح الی 14 با 
مراجعه به واحد تامین و پشتیبانی فنی دفتر مرکزی شرکت سرمایه 
گذاری شهر آتیه به نشانی تهران، خیابان انقلاب، نرسیده به میدان 
شماره  به  و  پلاک 10  جهانگیر،  کوچه  پارس،  کوچه  فردوسی، 
و54۶1۸۳17- اسناد(  خرید  54۶1۸۲۲1-0۲1)جهت  تلفن: 
0۲1)جهت بازدید املاک(ویا دفاتر نمایندگی شرکت در شهرهای 
شیراز به نشانی : بلوارچمران، بعدازاستخرانقلاب، ساختمان بانک 
شهر، طبقه چهارم و به شماره تلفن:۳۶۲۶44۶5-071،اصفهان 
به نشانی، میدان امام حسین، ارگ جهان نما، فازچهارم، طبقه 
چهار واحد401 و به شماره تلفن:۳۲1۲1۲۳7-0۳1، مشهد به 
نشانی، میدان شهدا، بین خیابان دانشگاه ۳و5، مجتمع تجاری 
اداری امجد طبقه ۳ واحد11 و به شماره تلفن: 0915۲1۶17۸0 و 
شهرهای ساری و کرج و قزوین و قم وعباس آباد به دفترمرکزی تهران 

مراجعه و تماس حاصل فرمایند. 

لغایت  از ساعت 9 صبح روز 1۳99/05/01  1- خرید اسناد: 
ساعت 14 روز 1۳99/05/0۸ 

۲- تحویل اسناد: روز 1۳99/05/۲۲ تاساعت 14 و بازگشایی 
اسناد ساعت 1۲روز 1۳99/05/۲۶ سالن جلسات مزایده گزار

۳- محل فروش اسنادوتحویل اسناد: واحدتامین و پشتیبانی فنی 
شرکت سرمایه گذاری شهرآتیه به آدرس، تهران، خیابان انقلاب، 
نرسیده به میدان فردوسی، کوچه پارس، کوچه جهانگیر، پلاک 10
4- هزینه های مربوط به چاپ آگهی به نسبت مبلغ پیشنهادی و 

جمع کل مبلغ املاک مورد مزایده ازبرنده مزایده اخذخواهد شد. 
5- قیمت خرید اسناد به ازای هرپیشنهاد 1.000.000 ریال 
نام  به  حساب 100۸11۲۲9۸۳9  شماره  به  وجه  واریز  بصورت 
شرکت سرمایه گذاری شهر آتیه نزد بانک شهر شعبه میدان فردوسی 

کد ۳۲9 می باشد.
۶- مزایده گزاردررد یک یاتمامی پیشنهادات واصله مختاراست 
دراختیارکمیسیون  روزبازگشایی  در  دهندگان  حضورپیشنهاد  و 

معاملات مزایده گزار می باشد.
7- سپرده شرکت در مزایده درردیف مربوطه درجدول آگهی درج 

شده است.
۸- املاک مزایده، به دوروش نقدی و همچنین نقدواقساط واگذار 
می گردند و سایراطلاعات مربوط به مزایده دراسناد درج شده است.



دوشنبه -سی ام تیر ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25078

 

رییس جمهوری با بیان اینکه دولت از ارائه پیشنهادها و راه حل های دلسوزان 
نظام و کشور در مقابله با شرایط سخت اقتصادی استقبال می کند، گفت: مهم 
این است که به رغم موانع و مشکلات پیچیده و خاص اقتصادی، کشور توانایی 

گذر از این شرایط دشوار را دارد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهورری، حجت الاسلام و المسلمین 
حسن روحانی روز یکشنبه در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت با اشاره به 
شرایط سخت ناشی از جنگ اقتصادی، تحریم ها و فشارهای حداکثری آمریکا و 
نیز محدودیت های غیر قابل اجتناب شیوع کرونا در کشور، تصریح کرد: دولت 
مطمئنا با نگرشی واقع بینانه به شرایط سخت کنونی و در عین حال با اتکا به 
توانمندی های داخلی و راه حل های عملیاتی و عینی به دور از شعارهای تخیلی، 

برای حل مشکلات کشور تلاش می کند.
رییس جمهوری تاکید کرد: تعیین راه حل ها نباید برگرفته از نگاه رویایی و فارغ از 
حقایق اقتصادی کشور و یا نگرش های ناامید کننده و بدبینانه نسبت به توانایی ها 

و ظرفیت های کشور باشد.
وی گفت: با بهره گیری از تجربه های گران سنگ سال ها مقابله با تحمیل شرایط 
سخت اقتصادی، با همراهی مردم، فعالان و کارشناسان اقتصادی و همکاری 

سایر قوای کشور، از این شرایط با سرافرازی عبور خواهیم کرد.
روحانی با بیان اینکه دولت از ارائه پیشنهادها و راه حل های دلسوزان نظام 
و کشور در این راستا استقبال می کند، افزود: مهم این است که به رغم موانع و 
مشکلات پیچیده و خاص اقتصادی، کشور توانایی گذر از این شرایط دشوار را 

دارد.
دستور رییس جمهوری در برنامه ریزی و تسریع در ترخیص کالاهای اولویت دار 

رییس جمهوری با بیان اینکه تسهیل در ورود و خروج کالا در گمرکات کشور از 
اولویت های مهم دولت در حوزه تجارت است، گفت:ترخیص کالا در کوتاه ترین 
زمان همراه با شفافیت و اجرای دقیق دستورالعمل ها از سوی دستگاه های مرتبط 
برای رونق بخشیدن به تولید و تامین مواد اولیه و کالاهای اساسی، تصمیم جدی 

دولت تدبیر و امید است که باید با دقت دنبال شود.
روحانی با اشاره به پیشرفت هایی که در زمینه ثبت اطلاعات، نحوه ترخیص و 
تسریع در به حداقل رساندن زمان ترخیص کالاها، حاصل شده است، افزود: 
با توجه به موجودی فراوان کالا در گمرکات کشور، سرعت بخشیدن به ترخیص 

کالاهای اولویت دار برای جریان تولید حائز اهمیت است.
تامین  رییس جمهوری اظهار داشت: وزارت صنعت، معدن و تجارت برای 
نیازهای بخش تولید کشور با تعیین اولویت ترخیص کالا در هماهنگی با وزارت 
امور اقتصادی و دارائی و بانک مرکزی بر اساس دستورالعمل ابلاغی برای تسریع 

در ترخیص کالاهای اولویت دار برنامه ریزی و اقدام کند.
روحانی تصریح کرد: سامانه تجارت کشور باید به طور هوشمند و به هنگام، 
اطلاعات دقیق در زمینه موجودی کالاهای ضروری و نیازهای اولیه تولید را ثبت 
و ارائه کند تا بر اساس آن بتوانیم برای تولید و رونق کسب و کار کشور برنامه ریزی 

کنیم.
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، »عبدالناصر همتی« رییس کل 
بانک مرکزی گزارشی از وضعیت بازار ارز و برنامه های در دست اجرای این بانک 
برای سامان دهی بازار ارز ارائه کرد و اعضای ستاد اقتصادی نیز بر پیگیری جدی و 

دقیق دستورالعمل تدوین شده برای تنظیم بازار ارز تاکید کردند.

غلامرضا ظریفیان:

قرارداد با چین اهرم فشار ما
مقابل غرب است

 عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی مدرسین گفت: عقد قراردادهای استراتژیک 
همچون سند ۲5 ساله ایران و چین می تواند به پایداری نگاه جهان به ما کمک کند و 

نسبت به اقدامات اروپا در قبال ما بازدانده باشد.
غلامرضا ظریفیان، درباره تشدید اقدامات آمریکا برای تمدید تحریم های تسلیحاتی 
ایران گفت: دستگاه دیپلماسی کشور تا امروز تلاش کرده تا پروژه برجام را به ثمر برساند 
اما با دخالت عوامل مختلف داخلی و خارجی از جمله بدعهدی اروپایی ها برجام 
سرانجام خوبی نداشت. وی افزود: با این حال برجام دستاورد مهمی برای کشور بود و 
نفس وجود آن مانع از برخی حوادث شد. وی همچنین گفت: به نظر می رسد که وجود 
برخی تحریم ها باعث کاهش تحرکات دستگاه دیپلماسی کشور شده و گشایش های 

ارتباطی ما در مواجهه با کشورهای مختلف به حداقل رسیده است.
ظریفیان تاکید کرد: نگاه اخیر وزارت خارجه به چین و روسیه بر این مبناست که 
فشارها از طرف غرب به حداکثر رسیده و باید پشتوانه های ارتباطی ایران تقویت شود تا 

خدای نکرده نظام آسیب جدی نبیند.
این استاد دانشگاه در ادامه گفت: با وجود این تنگناها ما نباید عرصه گفتگو با آسیا 
و اروپا را ببندیم و فکر می کنم فضای سیاسی امروز جهان به نفع آمریکا نیست، بنابراین 
با وجود وابستگی جدی اروپا به آمریکا آنها وقایع اخیر این کشور را ارزیابی می کنند و 
ممکن است ورق به نفع ما برگردد. وی با اشاره به اینکه ما نباید همه مسائل را به انتخابات 
آمریکا گره بزنیم، اظهار داشت: ما به عنوان یک کشور مستقل باید ارتباطات منطقه ای 
خود را گسترش دهیم و توانایی های گفتمانی خود را تقویت کنیم. ظریفیان تصریح 
کرد: اگر یک برنامه جامع را در سطح عمومی تر از سیاست خارجی تدوین و دنبال کنیم 
و از مجموعه توانایی های خود استفاده کنیم، فشارها به کشور کاهش می باید. عضو 
شورای مرکزی انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با اشاره به طرح قرارداد ۲5 ساله با 
چین اظهار داشت: عقد قراردادهای استراتژیک با هر کشوری که ظرفیت های خوبی 
برای همکاری دارند، می تواند به پایداری نگاه جهان به ما کمک کند و نسبت به اقدامات 

اروپا در قبال ایران بازدانده باشد.
 

در مصاحبه با طلوع نیوز افغانستان،

عراقچی : طالبان در ایران دفتر ندارد
 معاون سیاسی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در گفت و گو با شبکه طلوع 
نیوز افغانستان درباره حضور طالبان در ایران و داشتن دفتر گفت: طالبان در ایران دفتر 

ندارند. 
سید عباس عراقچی در ادامه افزود: این یک واقعیت است که آمریکا که خود را متحد 
افغانستان حساب می کند با طالبان درباره آینده افغانستان مذاکره و معامله کرده است.
وی همچنین درباره شورای مشهد نیز گفت: ممکن است طالبان برای خود شورای 

مشهد درست کرده باشد اما از نظر ما موضوعیت ندارد.
اینکه  درباره  این شبکه  پاسخ خبرنگار  در  ایران  امور خارجه  وزیر  معاون سیاسی 
تماس های ایران با طالبان از چه زمانی برقرار شده؟ گفت: مدتی است که آغاز شده 
و اگر درباره جزییات آن بخواهم توضیح دهم می شود گفت چندسال. همانطور که با 
همه گروه ها تماس داشتیم با آنها )طالبان( هم تماس داشتیم، نظراتشان را شنیدیم 
و نظرات خودمان را نیز گفتیم. عراقچی همچنین درباره میزان رابطه ایران با طالبان 
گفت: همه می دانند که طالبان را چه کسی ساخته و حمایت کرده و الان هم چه کسی 
در حال مذاکره و معامله با آنهاست. این یک واقعیت آشکار است که آمریکا که خود را 
متحد افغانستان می داند با طالبان مذاکره کرده، معامله کرده و توافق کرده است. ما با 

طالبان هیچ رابطه ای به این شکل نداریم.
وی تاکید کرد: آمریکا در غیاب دولت افغانستان رسما با طالبان مذاکره و معامله کرده 

و با یکدیگر درباره آینده افغانستان معامله کرده اند. 
معاون سیاسی وزیر امور خارجه افغانستان در پاسخ به ادعایی درباره حضور ملااختر 

منصور در سال ۲01۶ در ایران نیز گفت: من اطلاعی ندارم.
عراقچی همچنین در پاسخ به سوالی در این باره که اتهاماتی مطرح می شود که 
ایران طالبان را تجهیز می کند، خطاب به مجری شبکه طلوع نیوز گفت: کسانی سعی 

می کنند ایران را دشمن افغانستان نشان دهند، حداقل شما در این دام نیفتید.
 

معاون وزارت کشور:

تخطی از اجرای مصوبات ستاد ملی کرونا 
تخلف اداری است

 معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت کشور با بیان اینکه هرگونه تخطی از اجرای 
مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا، ابلاغیه و پروتکل های مربوط یا کم کاری و سهل 
انگاری در این رابطه، تخلف اداری محسوب می شود از مراجع ذیربط خواست تا موضوع 

را به هیات های رسیدگی به تخلفات اداری گزارش کنند. 
به گزارش روز یکشنبه پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور، »جواد ناصریان« در ابلاغیه 
ای به استانداران سراسرکشور، روسای مراکز و سازمان های تابعه صف و ستاد وزارت 
کشور، با اشاره به اجرای بند )9( از مصوبات بیست و هشتمین جلسه ستاد ملی 
مدیریت بیماری کرونا که در روز ۲1 تیرماه برگزار و به تأیید رییس جمهوری رسیده است، 
گفت: براساس این مصوبه، نحوه اعمال قانون با استفاده از همه ظرفیت های قانونی 
و همکاری مؤثر قوه قضاییه و نیروی انتظامی در حوزه ارائه دهندگان خدمات دولتی و 
اداری و ابلاغ اجرای پروتکل ها به عنوان دستور اداری و برخورد برابر قانون رسیدگی 
به تخلفات اداری خواهد بود. معاون وزیر کشور تاکید کرد: کل مدیران ستاد مرکزی، 
بخشداران،  فرمانداران،  صف،  و  ستادی  از  اعم  وابسته  سازمان های  استانداری ها، 
شهرداران، دهیاران، مدیران کل استانی و شهرستانی ثبت احوال موظفند به محض 
ابلاغ مصوبات ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا )کووید 19( پروتکل ها، دستور العمل ها 
و بخشنامه های وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سازمان اداری و استخدامی 
کشور و سایر مراجع مسئول، ضمن ابلاغ آنها به بخش های مربوطه و کارکنان تحت 
مدیریت، تمهیدات لازم را به منظور اجرای مؤثر و دقیق آنها فراهم سازند.  ناصریان با 
بیان اینکه، هرگونه تخطی از اجرای مصوبات، ابلاغیه و پروتکل های مربوط یا کم کاری و 
سهل انگاری در این رابطه که تخلف اداری محسوب می شود، از مراجع ذیربط خواست 

تا موضوع را به هیات های رسیدگی به تخلفات اداری گزارش کنند.
وی در همین زمینه خاطرنشان کرد: به منظور صیانت از حقوق مردم، مراجعان و 
کارکنان واحدهای مذکور و با توجه به الزامات ناشی از وضعیت خاص شیوع بیماری 
کرونا در کشور هیات های رسیدگی به تخلفات اداری موظفند گزارش های واصله در 
ارتباط با بند فوق و مواردی نظیر عدم استفاده کارکنان از ماسک در محیط اداری و 
حضور در محل کار با وجود اطلاع از ابتلاء به ویروس کرونا را با قید فوریت و خارج از 

نوبت مطابق قانون رسیدگی به تخلفات ادرای بررسی و رأی مقتضی صادر کنند.
ناصریان در این ابلاغیه تصریح کرد: استانداران، روسای سازمان های وابسته و روسای 
هیات های رسیدگی به تخلفات اداری، مسئولیت نظارت بر حسن اجرای مصوبات 

ابلاغی را بر عهده خواهند داشت.
 

سخنگوی وزارت بهداشت :

جان باختگان کرونا در کشور
 به ۱۲ هزار و ۸۲۹ نفر رسید

 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۲57 هزار و ۳0۳ 
نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت 194 نفر در ۲4 ساعت 

گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به 1۲ هزار و ۸۲9 نفر رسیده است. 
سیما سادات لاری روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا و 
موارد فوت ناشی از ابتلا به این ویروس در کشور بیان کرد: از دیروز تا امروز ۲۲ تیر 1۳99 
و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و 1۸۶ بیمار جدید مبتلا به کووید19 
در کشور شناسایی شد که هزار و 499 نفر از آنها بستری شدند. با این حساب، مجموع 

بیماران کووید19 در کشور به ۲57 هزار و ۳0۳ نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲4 ساعت گذشته، 194 بیمار کووید19 جان خود را 

از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 1۲ هزار و ۸۲9 نفر رسید.
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۲19 هزار و 99۳ نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۳۳59 نفر از بیماران مبتلا به 

کووید19 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.

مخالفان توافق با چین از 
چه چیز نگرانند؟

مفاد  مورد  در  نمی توان  حاضر  حال  در  چند  هر 
برنامه همکاری راهبردی با چین اظهارنظر کرد اما به 

نظر می رسد تنوع بخشی به سیاست خارجی و ملزم کردن قدرت های نوظهور به 
توسعه مناسبات استراتژیک با ایران قدرت چانه زنی کشورمان در عرصه بین المللی 

را افزایش می دهد 
در هفته های اخیر رسانه های مکتوب، دیداری و شنیداری و همچنین فضای 

مجازی پر شده است از حرف و حدیث ها پیرامون توافق ۲5 ساله ایران با چین.
در حالی که وزارت امور خارجه با ذکر مزایای این توافقنامه اعلام کرده رایزنی ها 
درباره آن همچنان با مقامات چینی در جریان است و بنابراین هنوز نمی توان به 
طور قطعی از یک سند رسمی سخن گفت، رسانه های خارجی و البته برخی 
فعالان ناآگاه فضای مجازی مسیری دیگر در پیش گرفته اند؛ منتقدانی که هنوز 
یک خط از این توافق را نخوانده اند و در جریان جزئیات آن هم نیستند، از تسلط 
چین بر منابع کشور ابراز نگرانی می کنند و با ادعای فروش بخش هایی از ایران به 
این قدرت آسیایی اشک تمساح می ریزند. حتی کار را به جایی کشانده اند که برای 

»مقابله ملی« با این توافق فراخوان تجمعات مردمی می دهند!
هدف نویسنده این سطور دفاع از توافقنامه ای که هنوز در مجلس به تصویب 
نرسیده و به صورت رسمی منتشر نشده، نیست؛ چرا که هر فرد آگاه به قانونی می 
داند که بر اساس قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران قوه مجریه تنها با تصویب 
و نظارت مستقیم قوه مقننه، قادر به انعقاد یک معاهده بین المللی خواهد بود. 
در واقع اصل هفتاد و هفتم تأکید دارد که »عهدنامه ها، مقاوله نامه ها، قراردادها 
و موافقت نامه های بین المللی باید به تصویب مجلس شورای اسلامی برسد« و 
بنابراین نمی توان در مورد  مفید یا مضر بودن مفاد توافقی که هنوز در مجلس 

مطرح نشده و در فرایند مذاکره و چانه زنی است، تحلیل دقیقی داشت.
اما در مورد حواشی ایجاد شده پیرامون این توافقنامه باید به چند نکته اشاره 
کرد: در درجه نخست باید گفت هر چند برخی وزارت خارجه را به پنهان کاری و 
عدم شفاف سازی در مورد این توافق متهم می کنند، اما این امر بخشی از فرایند 
رایج مناسبات دیپلماتیک در راستای حفظ منافع و وجهه بین المللی کشور است.
در واقع عرف پذیرفته شده در انعقاد توافقات مهم بین المللی این است که 
مقامات کشورها ابتدا در جلسات خصوصی و محرمانه در مورد  کلیات توافق، 
تعهداتی که هر یک باید بپذیرند، منافع و دستاوردهای متقابل بحث و گفت و 
گو می کنند، در جریان رفت و آمدهای دیپلماتیک متعدد، مشورت با مقامات و 
نهادهای مسئول داخلی خود شرایط و تعهداتشان را تغییر می دهند و به روزرسانی 
می کنند و زمانی که در مورد کلیات به توافق رسیدند، موضوع تلاش های خود را 
رسانه ای کرده و توافقنامه را برای تأیید و تصویب نهایی راهی مراجع ذی صلاح 

خود می کنند.
بنابراین، اقدام وزارت خارجه در این راستا نه تنها خلاف عرف رایج بین المللی 
ایران و خصومت و غرض ورزی برخی  به شرایط حساس  با توجه  بلکه  نبوده، 
کشورهای منطقه، ایالات متحده آمریکا و رژیم صهیونیستی برای جلوگیری از هر 
توافقی که موقعیت ایران را بهبود ببخشد، این رویکرد تا حد زیادی منطقی و قابل 

توجیه به نظر می رسد.
نکته دوم اشاره به این واقعیت تلخ است که متأسفانه در فضای سیاسی ایران 
بسیاری مواقع منافع ملی فدای رقابت های جناحی می شود؛ کسانی که تا پیش 
از این وزارت خارجه را به اتهام برخورد واکنشی با بحران های بین المللی و نداشتن 
ایده های ابتکاری برای تغییر شرایط به نفع کشور به باد انتقاد می گرفتند، حال 
که مسئولان دیپلماتیک کشورمان تلاش کرده اند با دور زدن آمریکا و کشورهای 
اروپایی، به سیاست خارجی کشور تنوع ببخشند، غول خوش آتیه آسیایی را به 
همکاری و سرمایه گذاری در کشورمان متقاعد کنند و به دوستان بدعهد نشان 
دهند که اگر آنها در شرایط بحرانی ایران را تنها گذاشتند، کشورمان راههای 
دیگری نیز پیش رو دارد،  این گروه  باز هم علم اعتراض برافراشته اند که توافق با 
چین یعنی فروش و واگذاری منابع کشور! اگر دغدغه این گروه به راستی منافع 
ملی و منابع کشور است، باید مطمئن باشند چنین توافقاتی بدون موافقت مجلس 

امکانپذیر نیست و بنابراین باید تا زمان بررسی قرار داد در مجلس صبور باشند.
البته توافق استراتژیک با چین دشمنان قسم خورده خارجی نیز دارد؛ آنها که 
در ظاهر برای منابع و جزایر ایرانی اشک تمساح می ریزند و با رسانه هایی که در 
اختیار دارند مردم ایران را به مخالفت علیه این توافق فرا می خوانند،  اما واقعیت 
این است که در حساب و کتاب های پشت پرده خود به این نتیجه رسیده اند که 
اگر ایران با قدرتی همچون چین به یک توافق استراتژیک دست یابد، تحریم های 
آمریکا با سدی جدی روبرو می شود و فشارها و بدعهدی های کشورهای اروپایی 
برای وادار کردن کشورمان به تن دادن به توافقی جدید و سختگیرانه تر نیز به نتیجه 
نمی رسد. بنابراین باید ریشه های این توافق را شکل نگرفته از خاک درآورد و با 

جنجال و هیاهوی رسانه ای مانع تصویب آن شد.
در کنار گروه های فوق که اهداف و منافع فردی، جناحی و گروهی خاص خود 
را دارند، گروهی نیز دلسوزان واقعی کشور و هوادار منافع ملی هستند که نگرانند 
موقعیت نابسامان خارجی کشور و تحریم ها و بدعهدی های طرفهای غربی، 

دستگاه دیپلماسی را به سمت توافقی بد و ناعادلانه با قدرت شرقی سوق دهد.
ابراز نظر این گروه ها برای هر سیستم سیاسی از جمله جمهوری  حضور و 
اسلامی ایران نعمت و برکت است و باعث می شود که هم مقامات کشور همواره 
بدانند که چشم های ناظری وجود دارد که هر اقدام و حرکت آنها را زیر نظر دارد 
و هم قدرتهای خارجی طرف ایران واقف گردند که جامعه مدنی و افکار عمومی 
در ایران زنده و پویا است و بنابراین حق زیاده خواهی ندارند. با این وجود انتظار 
می رود که دلسوزان واقعی نیز ضمن بیان نظرات و پیشنهادات خود، از نقدهای 
بی پشتوانه و قضاوت های عجولانه پرهیز کنند و با برخوردهای منطقی به نیروی 
کمکی دیپلمات های کشور برای گرفتن امتیازات بیشتر و دستیابی به توافقی بهتر 

با طرف مقابل تبدیل شوند.
در نهایت باید گفت؛ هر چند فعلا نمی توان در مورد مفاد توافقنامه استراتژیک 
با چین اظهار نظر کرد، اما به نظر می رسد تنوع بخشی به سیاست خارجی و ملزم 
کردن قدرت های نوظهور به توسعه مناسبات استراتژیک با ایران قدرت چانه زنی 
کشورمان در عرصه بین المللی را افزایش می دهد و در صورتی که بتواند روند 

طبیعی خود را طی کند، تأمین کننده منافع ملی ایران خواهد بود.
استاد دانشگاه

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی:

 بر افراد بالای ۶۰ سال و بیماری های 
زمینه ای تمرکز می کنیم

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: برای ماه های آینده روی گروه های 
هدف و پرخطر جامعه مانند افراد بالای ۶0 سال و افراد دارای بیماری های زمینه ای 

که حدود ۸ میلیون نفر هستند، تمرکز می کنیم. 
به گزارش روز یکشنبه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سعید نمکی در 
نشست بررسی وضعیت نیروی انسانی حوزه سلامت افزود: 1۲.۳ درصد از مرگ و 
میر بیماران کووید 19 مربوط به افرادی بوده که سن بالا یا بیماری زمینه ای یا سایر 

عوامل خطر مانند چاقی نداشته و بقیه جزو گروه های پرخطر بوده اند.
وی ادامه داد: در شرایط کنونی باید تمهیدات بلندمدتی را برای تقویت منابع 
انسانی حرفه ای در حوزه سلامت بیندیشیم. زمانی که بیماران در بیمارستان ها 
بستری می شوند، هیچ چیز به اندازه مراقبت صحیح و مناسب از آنها اهمیت 
ندارد. نمکی گفت: توجه شود که دولت الکترونیک باید برای این گروه ها بیشتر 
فعال باشد؛ آموزش و پزشکی از راه دور بیشتر برای آنها پیاده شده و از این افراد 

باید مراقبت بیشتری شود.
وزیر بهداشت بیان کرد: کیفیت مراقبت در بیمارستان ها بر بهبود حال بیماران 
کووید 19 تاثیر زیادی دارد. منحنی مرگ و میر و ابتلا به کرونا نشان می دهد که 
میزان مرگ و میر به مرور فاصله بیشتری از ابتلا به کرونا گرفته و تعداد بهبودیافتگان 
در حال افزایش است که این موضوع نشان دهنده مراقبت مناسب از بیماران 

کووید 19 است.

اخبار

محمد مهدی مظاهری*

روحانی در جلسه ستاد اقتصادی دولت:

کشور توانایی گذر از شرایط دشوار را دارد 

وزرای خارجه ایران و عراق در نشست خبری مشترک خود در بغداد بر مستحکم 
بودن روابط دو کشور و لزوم تقویت و گسترش آن تاکید کردند. 

فواد حسین در این نشست خبری گفت: با وزیر خارجه ایران در رابطه با مسائل 
اقتصادی و تاثیر آن ها در مقابله با کرونا بحث و رایزنی کردیم.

وی گفت: ما بر ضرورت حمایت از حاکمیت عراق تاکید کردیم.
از سوی دیگر ظریف گفت: باید در رابطه با تهدیدات مداوم داعش هوشیاری کامل 
داشته باشیم. وزیر امورخارجه کشورمان تاکید کرد: روابط اقتصادی میان دو کشور 

می تواند گسترده تر شود و به سود هر دو طرف است.
محمد جواد ظریف خاطرنشان کرد: پرونده کشتیرانی، مرزهای آبی و خطوط ریلی 

میان دو کشور را پیگیری خواهیم کرد. 
ترور سردار سلیمانی خسارت بزرگی برای مقابله با تروریسم بود

 وی ادامه داد: شهادت سردار سلیمانی و ابو مهدی المهندس خسارتی بزرگ در 
جنگ با تروریسم در منطقه و عراق به شمار می رود و ما پرونده این جنایت آمریکا را با 
قدرت پیگیری خواهیم کرد. ظریف گفت: روابط میان ایران و عراق بر اساس احترام 
متقابل و احترام به حاکمیت دو کشور است و ما از نقش عراق در منطقه خلیج فارس 
استقبال می کنیم.  وزیر خراجه کشورمان گفت: روابط ایران و عراق مستحکم است و 
دیگر هیچگاه متزلزل نمی شود. فواد حسین نیز گفت: در دیدار با ظریف بر ضرورت 
دور کردن عراق و منطقه از درگیری ها تاکید کردیم. وی گفت: در این دیدار در رابطه با 

سفر  قریب الوقوع الکاظمی به تهران نیز رایزنی کردیم.
سفر الکاظمی به تهران فرصت خوبی برای توسعه روابط است 

 وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایرانهمچنین  روز یکشنبه در دیدار با فائق 
الزیدان، رئیس شورای عالی قضایی عراق گفت که سفر آینده نخست وزیر این کشور 
به تهران بهترین فرصت برای توسعه روابط دو کشور است.  ظریف اظهار داشت که این 
سفر فرصتی مغتنم است که توافقات سفر سال 97 دکتر روحانی به عراق را پیگیری 
کنیم. وی ابراز امیدواری کرد که سفر سه شنبه هفته جاری نخست وزیر عراق به 

جمهوری اسلامی ایران توام با موفقیت و دستاورد برای دو ملت دوست و برادر باشد.
رئیس شورای عالی قضایی عراق نیز در این دیدار با قدردانی از موضع جمهوری 
اسلامی ایران در حمایت از ملت و کشور عراق گفت که روابط با ایران از اهمیت بالایی 

برخوردار است.

الزیدان افزود که ایران و عراق مشترکات زیادی دارند و باید روابط دو کشور در حوزه 
های مختلف روز به روز گسترده تر شود.

 همکاری و هم افزایی دو کشور در پیگیری حقوقی ترور سرداران مقاومت حاج قاسم 
سلیمانی و ابومهدی المهندس محور اصلی گفتگو در این دیدار بود.

 گفتگو درباره مهم ترین مسائل منطقه ای و بین المللی
ظریف  همچنین با مصطفی الکاظمی نخست وزیر عراق دیدار و گفتگو کرد. در این 
دیدار که در دو جلسه خصوصی و جمعی انجام شد درخصوص آخرین تحولات روابط 
دوجانبه، سفر قریب الوقوع نخست وزیر عراق به ایران و مهم ترین مسائل منطقه ای و 

بین المللی گفتگو و تبادل نظر شد.
 توسعه و تعمیق روابط به نفع دو ملت و کشور های منطقه  

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین برهم صالح رئیس جمهور عراق 
دیدار و گفتگو کرد. در این دیدار طرفین ضمن تاکید بر روابط دیرینه و تاریخی دو 
کشور، توسعه و تعمیق آنرا به نفع دو ملت و کشور های منطقه خواندند. در این دیدار 
همچنین در خصوص آخرین تحولات روابط دوجانبه و برخی موضوعات مهم برای 
گسترش روابط اقتصادی و تجاری دو کشور، پیگیری شهادت سرداران مقاومت، 
مهمترین مسائل منطقه ای و بین المللی و سایر موضوعات مورد علاقه رایزنی و تبادل 

نظر شد.
دیدار ظریف با العامری و عمار حکیم

همچنین وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و هادی )ابو حسن( العامری 
رئیس ائتلاف فتح عراق دیدار و در خصوص مسائل مختلف روابط دو جانبه و نیز 
پیگیری شهادت سرداران مقاومت، مبارزه با تروریسم و دیگر موضوعات مورد علاقه 
گفتگو و تبادل نظر کردند.محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه ایران باسید عمار حکیم 
رئیس جریان ملی حکمت عراق دیدار و گفتگو کرد. سید عمار حکیم با تشریح آخرین 
روند تحولات سیاسی عراق، همکاری گروه های سیاسی با یکدیگر را بهترین گزینه 
آینده عراق دانست.وی با اعلام اینکه روابط ایران و عراق باید گسترده تر از گذشته 
شود، حمایت های بی دریغ ایران از عراق را فراموش نشدنی اعلام کرد و همکاری 
عراق با ایران و دیگر کشور های منطقه را تنها راه حل امنیت و ثبات در منطقه دانست.

حکیم با بی اثر دانستن برخی اتهامات علیه بسیج مردمی، این نهاد را یکی از 
ستون های مهم امنیت و ثبات عراق توصیف کرد. 

ظریف در نشست خبری با همتای عراقی:

باید در رابطه با تهدیدات مداوم داعش هوشیار باشیم

رییس مجلس شورای اسلامی گفت: زنجیره تولید 
و خودکفایی به درستی طراحی نشده است و تمام 

زنجیره های تولید از داخل تامین نمی شود. 
محمدباقر قالیباف  با حضور در جلسه روز یکشنبه 
و محیط  منابع طبیعی  آب،  کمیسیون کشاورزی، 
زیست مجلس، نخستین چالش کشور را مشکلات 
باور  مدیریتی دانست و افزود: در حال حاضر همه 
در  زیرا  نیست،  پول  کشور  اصلی  مشکل  که  دارند 
دوره ای که درآمد کشور حدود 110 میلیارد دلار بود 
وضعیت اقتصادی مردم با شرایط کنونی که درآمد 
به یک چهارم این عدد کاهش یافته، تفاوت چندانی 

نداشت.
امنیت غذایی  و  تامین سلامت  اینکه  بیان  با  وی 
در حوزه اقدامات کمیسیون کشاورزی، آب، منابع 
طبیعی و محیط زیست مجلس است، که موضوع 
نمی توانیم  ما  کرد:  اظهار  است،  حیاتی  بسیار 
مرغ  مانند  محصولات  برخی  تولید  در  کنیم  ادعا 
تولید  زنجیره  زیرا  رسیده ایم  کامل  خودکفایی  به 
تمام  و  نشده  طراحی  درستی  به  خودکفایی  و 

زنجیره های تولید از داخل تامین نمی شود.
دلیل  به  حاضر  حال  در  اینکه  بیان  با  قالیباف 
به خودکفایی در  تحریم های ظالمانه توجه ویژه ای 
محصولات کشاورزی و دامی می شود، با طرح این 

سال  در 10  ریزی  برنامه  این  امکان  آیا  که  پرسش 
موضوع  به  باید  داد:  ادامه  نداشت،  وجود  گذشته 
تامین ماشین آلات کشاورزی و استفاده از ظرفیت 
شرکت های دانش بنیان در کشور توجه ویژه شود چرا 
که این امر تاثیر به سزایی بر تولیدات حوزه کشاورزی 

دارد.
کشاورزی،  محصولات  هدررفت  به  اشاره  با  وی 
تصریح کرد: در حال حاضر حدود ۳0 درصد تولید 
گندم کشور پیش از طبخ نان یا پس از آن تباه می شود.
تخصصی  کمیسیون های  اینکه  بیان  با  قالیباف 
مشخص  را  خود  اصلی  اولویت های  باید  مجلس 
کنند، گفت: مقرر شده است رؤسای کمیسیون های 
تخصصی با همکاری اعضای کمیسیون ها، استفاده 
متخصصان  سایر  و  پژوهش ها  مرکز  ظرفیت  از 
اولویت های اصلی کشور در حوزه تخصصی خود را در 

۳ محور تعیین کنند.
اینکه  بر  تاکید  با  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
نمی توان همه مشکلات را در دستورکار کمیسیون 
ها قرار داد، ادامه داد: کمیسیون ها باید مساله محور 
شده و اولویت ها به گونه ای انتخاب شود که حل آن ها 

به رفع مشکلات در سایر حوزه ها نیز منتهی شود.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه جلسات 
صحن علنی مجلس از ۳ روز کاری به ۲ روز کاهش 

تخصصی  فعالیت  برای  بیشتری  فرصت  تا  یافته 
کمیسیون ها فراهم شود.

به  کنونی  روش  با  نظارت  کرد:  تصریح  قالیباف 
درستی اجرایی نمی شود و نتیجه ای از آن به دست 
در  که  چرا  شود  اصلاح  کنونی  روش  باید  نمی آید، 
که  گرفت  قرار  دستورکار  در  طرح  قبلی 507  دوره 
تنها حدود 100 طرح تصویب و تعداد کمی از آن ها 

اجرایی شد.
رییس قوه مقننه مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی را یکی از بازوهای اصلی تقنین دانست و 
ادامه داد: حضور کارشناسان این مرکز در جلسات 
کمیسیون ها منجر به چکش کاری طرح ها و لوایح 

می شود.
وی ادامه داد: دیوان محاسبات نیز یکی از مهم ترین 
بازوهای نظارتی مجلس است به گونه ای که حتی 
می توان آن را از سوال و استیضاح نیز قوی تر دانست 
برخط  محاسبات  دیوان  اقدامات  اینکه  بر  مشروط 
باشد و هزینه کرد تمامی اعتبارات را سریعا پیگیری و 

گزارش دهد.
قالیباف با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبری در 
دیدار با نمایندگان به صورت ویدیو کنفرانس، یادآور 
شد: براساس فرمایشات ایشان قانونگذار باید قانونی 

تصویب کند که زمینه اجرایی داشته باشد.

رییس مجلس شورای اسلامی :

زنجیره تولید و خودکفایی به درستی طراحی نشده است 

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان می 
گوید:کنش گری بخشی از نمایندگان مجلس یازدهم تنها 
کارکرد رسانه ای داشته و متاسفانه برخلاف مصالح کشور 
است. سیدحسن رسولی فعال سیاسی اصلاح طلب در 
گفتگویی با اشاره به تلاش های برخی از شایعه پراکنان در 
تخریب رابطه بین »دولت« و »مجلس« آنهم پس از دیدار 
نمایندگان مجلس جدید با مقام معظم رهبری و تاکیدات 
معظم له بر ضرورت تعامل بین قوا، اظهار داشت: آنچه 

رهبر معظم انقلاب خطاب به نمایندگان مجلس یازدهم 
است.کشور  نظام  مطلوب  حمکرانی  لازمه  فرمودند؛ 
عرصه های  در  تهدیدات  سلسله  یک  با  مواجهه  در  ما 
»اقتصادی«، »اجتماعی« و »امنیت ملی« قرار دارد و در 
این شرایط باید بیش از هر زمانی به موضوع وحدت ملی 
و فرمایشات رهبر انقلاب توجه کنیم.   این فعال سیاسی 
انتخاباتی رؤسای سه  یادآوری مبارزات  با  اصلاح طلب 
قوه در سال 9۶، ابراز داشت: بنده پیش بینی می کنم؛ 

آقایان روحانی، قالیباف و رئیسی، علیرغم خاطراتی که 
از انتخابات ریاست جمهوری گذشته دارند، در جایگاه 
کنونی خود مصالح ملی را بر احساسات و تمایلات فردی 
خود، مقدم خواهند دانست. رسولی با اشاره به استقرار 
یک تفکر جدید در پارلمان یازدهم، بیان داشت: به نظر 
می رسد که در بین بخشی از نمایندگان مجلس کنونی، 
علیرغم لزوم توجه به وحدت و حفظ انسجام ملی، نوعی 

نگاه درون جریانی و جناحی حاکم شده است.

حسن رسولی: 

حفظ وحدت ملی درمقابل تهدیدات امنیتی ضرورت دارد
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 اگر کرونا گرفتیم چه کنیم؟

سلامت 

برای تقویت اعتماد به نفس، مانند هر توانایی و مهارت دیگری باید تمرین کنید. 
تمرین هایی به ظاهر ساده که وقتی کنار هم قرار می  گیرند معجزه خودشان را نشان 

می دهند. 
باور داشته باشید که می  توانید

خودتان را باور کنید و قبول کنید که می  توانید شما هم تبدیل به یک شخص با 
اعتماد به نفس شوید. پس نخست با خودتان کنار بیایید که می توانید اعتماد به نفس 
خود را تقویت کنید، آنگاه خواهید دید که چه قدرت بالایی برای تقویت اعتماد به 

نفس در وجودتان ایجاد می شود.
ارزیابی عادلانه از خودتان داشته باشید

باید ارزیابی دقیق و صادقانه  ای از خود و قابلیت  های تان داشته باشید و چنانچه 
هنوز نقاط ضعفی در شما وجود دارد برای بهبود آن برنامه  ریزی و راهی پیدا کنید تا 
اثرات منفی آن را به حداقل برسانید. چون داشتن فهم درست از قابلیت  ها می  تواند 

انتقادات یا بازخوردهای منفی را کاهش و به شما اعتماد به نفس بیشتری بدهد. 
به طور منظم ورزش کنید

ورزش کردن علاوه بر همه نکات مثبتش اعتماد به نفستان را هم بالا می برد. چون 
باعث آزادسازی اندورفین در بدن می شود و روحیه شما را مثبت خواهد کرد. 

درست لباس بپوشید
لباس ها و وسایل مناسبی انتخاب کنید و زندگی و کارتان را جوری نظم و ترتیب 

بدهید که درخور شخصیت شما باشد و حس بهتری نسبت به خودتان پیدا کنید. 
مثبت فکر کنید، مثبت عمل کنید

انرژی مثبت سبب نتیجه ی مثبت هم می شود، پس تلاش کنید نیمه ی پر لیوان 
را ببینید و به مسایل منفی فکر نکنید. مدام لبخند بزنید، بخندید و با آدم های مثبت 
معاشرت کنید تا هم خودتان احساس بهتری داشته باشید و هم افردی که دور و برتان 

هستند از کنار شما بودن حس خوبی داشته باشند.
همیشه آماده باشید

برنامه ریزی جلوی عملکرد ضعیف را می  گیرد. هر چقدر آماده تر باشید، حس 
شایستگی و مهارت بیشتری خواهید داشت و اعتماد به نفس تان هم بیشتر می شود. 

اهداف و کارهای بزرگ را به بخش های کوچک و قابل مدیریت تقسیم کنید.

طبق نتایج یک مطالعه جدید، مصرف بیش از حد زیاد مواد قندی و شکر می 
تواند موجب تجمع چربی در اطراف قلب و شکم شود. »سو یون یی«، سرپرست تیم 
تحقیق در دانشگاه مینه سوتا آمریکا، در این باره می گوید: »وقتی که ما بیش از اندازه 
مواد قندی مصرف می کنیم میزان اضافی آن تبدیل به چربی شده و ذخیره می 
شود.« وی در ادامه می افزاید: »این بافت چربی مستقرشده در اطراف قلب و اطراف 
شکم موجب آزادشدن مواد شیمیایی ای در بدن می شود که می تواند برای سلامت 
قلب مضر باشد.« در این مطالعه، محققان مصرف بلندمدت نوشیدنی های قندی 
)نظیر نوشابه های گازدار( و موادخوراکی حاوی قندهای افزودنی )مانند غذاهای 
فراوری شده( و ارتباط شان را با ذخایر چربی در اطراف قلب و سایر اعضاء بررسی 
کردند. این مطالعه شامل بیش از ۳000 فرد جوان سالم بود. یافته ها نشان داد 
مصرف مقادیر بیشتر نوشیدنی های قندی و موادقندی افزودنی در طول یک دوره 
۲0 ساله با انباشت چربی بیشتر در اطراف اعضای بدن مرتبط است. از سوی دیگر، 

رسوبات چربی با ریسک بالاتر بیماری قلبی و دیابت مرتبط است.

بهترین عادت ها برای موفقیت؛

۶ عادت برای تقویت اعتماد به نفس

مطالعات نشان می دهد؛

مواد قندی اضافی برای قلب مضر است

آفتاب سوختگی از خیلی جهات آزاردهنده است و خطرات آن فراتر از درد چند روزه 
و قرمزی و احساس ناراحتی است؛ زیرا بعد از اینکه آفتاب سوختگی ظاهراً برطرف 

شد، آسیب های ماندگار آن باقی خواهند ماند. 
موارد  بیشتر  اصلی  علت  و  می کند  تسریع  را  پوست  پیری  آفتاب سوختگی، 
که  است  ملانوما  و  اسکواموس  کارسینومای  ساده،  سلول های  کارسینومای 
کُشنده ترین نوع سرطان پوست محسوب می شود. آفتاب سوختگی اصلًا اتفاق 
خوبی نیست اما خوشبختانه کاملًا قابل پیشگیری است و بهترین زمان برای شروع، 

همین امروز است.
آفتاب سوختگی چیست؟

آفتاب سوختگی یک واکنش التهابی نسبت به آسیب های پرتوهای فرابنفش به 
بیرونی ترین لایه ی پوست است. در لایه ی سطحی پوست، ملانین وجود دارد که 
رنگدانه ی پوست بوده و به پوست تان رنگ می دهد و از آن در برابر اشعه های خورشید 
دفاع می کند. ملانین با تیره کردن پوستی که بدون محافظ در معرض نور خورشید 
قرار گرفته، نقش خود را ایفا می کند. مقدار ملانینی که تولید می کنید، توسط 
ژنتیک تان تعیین می شود و به همین دلیل است که برخی از افراد آفتاب سوخته 
می شوند و برخی دیگر برنزه. هم آفتاب سوختگی و هم برنزه شدن، علامت آسیب 
سلولی پوست هستند. در افرادی که ملانین کمتری دارند، قرار گرفتن طولانی مدت 
در معرض نور خورشید و بدون محافظ باعث می شود سلول های پوست شان قرمز، 
ملتهب و دردناک شود که به آن آفتاب سوختگی می گویند. آفتاب سوختگی می تواند 

در طیف خفیف تا شدید و تاولی قرار بگیرد.
بعد از آفتاب سوختگی، پوست شروع به پوسته اندازی می کند و این علامت نشان 
می دهد بدن شما سعی دارد از شر سلول های آسیب دیده خلاص شود. هرگز سعی 
نکنید خودتان پوست تان را بکنید؛ اجازه بدهید این اتفاق به طور طبیعی روی دهد.

آنچه باید در مورد آفتاب سوختگی بدانید
. برخی از افراد بیشتر مستعد آفتاب سوختگی هستند: نوع پوست تعیین می کند تا 
چه اندازه مستعد آفتاب سوختگی هستید؛ افرادی که پوستی روشن دارند، بیشترین 

ریسک آفتاب سوختگی را دارند اما هر کسی می تواند دچار آفتاب سوختگی شود.
. حتی بدون آفتاب سوختگی نیز قرار گرفتن در معرض نور خورشید می تواند 
ریسک سرطان را بالا ببرد: حتی اگر شما پوستی تیره داشته باشید و پوست تان زیر 
آفتاب قرمز نشود، باز هم خورشید می تواند آسیب هایی به سلول های پوست تان بزند 

که منجر به سرطان شود.
. شاخص UV یک فاکتور مهم است: شدت تابش نور خورشید در فصول مختلف 
سال، زمان های مختلف روز و مکان های گوناگون جغرافیایی متفاوت است. شاخص 
بالای UV یعنی اینکه پوست محافظت نشده، شدیدتر یا سریع تر خواهد سوخت. 
مراقب باشید! خصوصاً زمانی که خورشید قوی ترین تابش را دارد. اما حتی زمانی که 
شاخص UV پایین است باز هم خطر آفتاب سوختگی وجود دارد. پس تمام روزهای 

سال از خودتان در برابر نور خورشید محافظت کنید.
. در روزهای ابری هم ممکن است دچار آفتاب سوختگی شوید: حتی وقتی که 
 UV خورشید مستقیماً نمی تابد و هوا ابری است، باز هم ۸0 درصد از اشعه های

می توانند به ابرها نفوذ کنند.
. آفتاب سوختگی خفیف نیز خطرناک است: فرقی نمی کند آفتاب سوختگی تان 
خفیف باشد یا شدید، هر سوختگی علامت آسیب به پوست است که می تواند منجر 

به پیری زودرس و سرطان پوست شود.
خطرات آفتاب سوختگی برای شما

. آفتاب سوختگی های مکرر، خطر سرطان پوست را افزایش می دهد: برای افرادی 
که پوست روشن دارند، خصوصاً آن هایی که از نظر ژنتیکی نیز مستعدند، آفتاب 
سوختگی نقش بزرگی در ابتلا به ملانوما دارد. پژوهش ها نشان می دهند اشعه های 
UV که به پوست آسیب می زنند، می توانند یکی از ژن های سرکوب گر تومور را نیز 
تغییر بدهند، در نتیجه سلول های آسیب دیده، پیش از اینکه سرطان ایجاد شود، 

شانس کمتری برای ترمیم خود دارند.
. افرادی که در فضای باز کار یا ورزش می کنند بیشتر در معرض آفتاب سوختگی های 

مکرر هستند و در نتیجه بیشتر احتمال دارد مبتلا به سرطان پوست شوند.
. حتی یک آفتاب سوختگی تاول دار در کودکی یا نوجوانی می تواند احتمال ابتلا به 

ملانوما در سال های بعدی زندگی را بیش از دو برابر افزایش دهد.
. آسیب پوستی به مرور زمان افزایش می یابد. هر چه بیشتر با آفتاب بسوزید، ریسک 
سرطان پوست بیشتر خواهد شد. آسیب های مکرر ِ اشعه UV می تواند حتی زمانی 

که آفتاب سوختگی دیده نمی شود نیز رخ دهد.
. پنج بار آفتاب سوختگی یا بیشتر می تواند احتمال ابتلا به ملانومای کُشنده را 

بیش از دو برابر افزایش بدهد.
. کاهش ریسک سرطان پوست با مراعات کردن نکات ایمنی به راحتی امکان پذیر 

است.
پیشگیری از آفتاب سوختگی

هر چند آفتاب سوختگی درمان می شود اما آسیب وارد شده باقی می ماند. پس 
بهترین اقدامی که می توانید بکنید، پیشگیری از آفتاب سوختگی است، نه فقط در 

ساحل و استخر، بلکه هر روز و هر جا. 
سعی کنید در سایه قرار بگیرید.

از ضد آفتاب استفاده کنید و پوشش و لباستان محافظت کننده در برابر آفتاب باشد. 
کلاه لبه پهن سرتان بگذارید.

از چشم هایتان با عینک آفتابی محافظت کنید.
در گرم ترین ساعات روز در فضای باز قرار نگیرید.

هر چند بار که لازم است ضد آفتابتان را تکرار کنید.
اگر دچار آفتاب سوختگی شُدید

فوراً پوست تان را خنک کنید
اگر نزدیک استخر آب سرد، دریا یا دریاچه هستید، فوراً به درون آب سرد بروید تا 
پوست تان خنک شود، اما فقط به مدت چند ثانیه و نه بیشتر. سپس پوست تان را 
بپوشانید و فوراً از تابش مستقیم خورشید دور شوید. با کمک کمپرس سرد به خنک 
کردن پوست تان ادامه دهید. می توانید از یخ یا آب یخ برای کمپرس سرد استفاده 
کنید، اما یخ را مستقیماً روی آفتاب سوختگی نگذارید. می توانید دوش آب سرد هم 
بگیرید اما نه طولانی مدت چون پوست تان را خشک می کند. ضمناً از صابون قوی 

استفاده نکنید که پوست تان بیشتر از این تحریک نشود.
وقتی پوست تان مرطوب است به آن مرطوب کننده بزنید

وقتی پوست تان هنوز رطوبت دارد از یک لوسیون مرطوب کننده ی ملایم )نه وازلین 
یا مرهم های چرب که سبب حفظ گرما در پوست می شوند( استفاده کنید. تا چند 
روز استفاده از لوسیون مرطوب کننده را ادامه دهید تا پوست آفتاب سوخته و در حال 

پوست اندازی تان مرطوب بماند.
التهاب را کاهش دهید

لازم است که التهاب پوست سوخته تان را کاهش دهید. می توانید با مشاهده ی 
مانند  غیراستروئیدی  ضدالتهاب  داروی  یک  از  سوختگی  آفتاب  علامت  اولین 
ایبوپروفن، ناپروکسن یا آسپرین استفاده کنید تا التهاب و ناراحتی تان کمتر شود. 
شما می توانید استفاده از این دارو را تا زمانی که احساس بهتری پیدا کنید ادامه 
دهید. همچنین می توانید از کرم کورتیزون یک درصد به مدت چند روز استفاده کنید 
تا قرمزی و التهاب پوست آفتاب سوخته تان کاهش پیدا کند. آلوئه ورا نیز می تواند 
پوست آسیب دیده را التیام ببخشد و به طور کلی ضرری ندارد. برای کاهش احساس 
ناراحتی، کمپرس سرد را ادامه دهید، لباس نخی و سبُک بپوشید و کلًا از خورشید 

اجتناب کنید تا آفتاب سوختگی تان التیام بیابد.
مایعات زیادی بنوشید

سوختگی پوست باعث می شود مایعات بدن به سمت سطح پوست کشیده شده و 
در نتیجه از باقی بدن دور می شود؛ بنابراین بدنتان دهیدراته می شود. مهم است که با 
نوشیدن مایعات بیشتر مانند آب و آب میوه های تازه به بازیابی الکترولیت های از دست 

رفته ی بدنتان کمک کنید تا پوست تان هم زودتر التیام پیدا کند.
به پزشک مراجعه کنید اگر ...

در صورتی که شما یا کودکتان در قسمت بزرگی از بدن دچار تاول های شدید شُدید، 
تب و لرز داشتید یا احساس سرگیجه و منگی داشتید باید فوراً به پزشک مراجعه کنید. 
تاول ها را نترکانید یا نخراشید چون باعث عفونت خواهد شد. علائم عفونت شامل 

رگه های قرمز یا تراوش چرک می شود.
کلام پایانی

پوست شما التیام خواهد یافت، اما آسیب واقعی ایجاد شده و باقی می ماند. 
آفتاب سوختگی های مکرر شما را در معرض ریسک قابل توجه سرطان پوست و پیری 
زودهنگام پوست قرار می دهند. یادتان باشد که شما باید هر روز سال از پوست تان در 

برابر نور خورشید محافظت کنید.

چرا برخی آفتاب سوخته می شوند و برخی دیگر برنزه؟

آفتاب سوختگی؛ خطرناک تر از آن چه فکر می کنید
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟  

دلیل سیاه شدن ناخن انگشت پا 

انگشت پای دونده که به واسطه دویدن زیاد رخ می دهد، شبیه یک کبودی زیر ناخن پا 
به نظر رسیده و بیشتر در انگشت شست و انگشت دوم پا دیده می شود. 

ناخن ها می توانند اطلاعات بسیاری را درباره وضعیت سلامت شما ارائه کنند. تغییر 
رنگ، شکنندگی، و یا تغییر ضخامت ناخن ها می توانند نشانه هایی از بروز مشکل در 

بدن باشند.
به نقل از "پریونشن، سیاه شدن رنگ ناخن پا یکی از مواردی است که هرگز نباید 
نادیده گرفته شود. اگرچه این شرایط می تواند به واسطه برخی دلایل خوش خیم شکل 

بگیرد، اما می تواند نشانه ای از یک مشکل بالقوه جدی نیز باشد.
از جمله دلایل سیاه شدن ناخن پا می توان به موارد زیر اشاره کرد:

زگیل 
زگیل ها از جمله توده های پوستی هستند که به واسطه یک نوع از ویروس پاپیلومای 
انسانی )HPV( شکل گرفته و به طور معمول بی ضرر هستند. اما زگیل هایی که زیر 
ناخن های پا شکل می گیرند موجب بلند شدن ناخن از روی پوست شده و از این رو، 
درمان آنها اهمیت دارد. به طور خاص، زگیل های دور ناخن می توانند ظاهری شبیه به 
گل کلم به ناخن بخشیده، ضخامت پوست اطراف ناخن را افزایش داده و موجب ترک 
شوند. در شرایطی که این زگیل ها به طور معمول قهوه ای یا زرد هستند، اما به واسطه 
انباشت بقایا می توانند سیاه شوند. درمان زگیلی که زیر ناخن شکل گرفته است می 
تواند دشوار باشد. تزریق های زیر ناخن و داروهای خوراکی از جمله گزینه هایی هستند 
که می توانند طی چند هفته تا چند ماه به بهبود زگیل کمک کنند. زگیل ها حتی طی 

دوران درمان نیز می توانند مسری باشند.
عفونت قارچی 

قارچ ناخن پا یکی از دلایل بی ضرر سیاه شدن ناخن محسوب می شود. زمانی که 
قارچ به دلایلی مانند پوشیدن جوراب مرطوب در طول روز، عرق کردن پاها، یا گذراندن 
زمان زیاد در آب زیر ناخن پا رشد می کند، ممکن است موجب یک عفونت شده که می 

تواند به تغییر رنگ ناخن و اغلب شکننده یا ضخیم شدن ناخن ها منجر شود.
درمان های خانگی مختلفی مانند قرار دادن انگشت های تحت تاثیر قرار گرفته در 
سرکه برای بهبود این شرایط وجود دارند، اما در صورت تداوم آن، متخصص پوست می 
تواند بهترین گزینه درمان را برای مشکل خاص شما انتخاب کند. بهبود عفونت قارچی 

می تواند به شش ماه زمان نیاز داشته باشد.  
انگشت پای دونده 

انگشت پای دونده که به واسطه دویدن زیاد رخ می دهد، شبیه یک کبودی زیر ناخن پا 
به نظر رسیده و بیشتر در انگشت شست و انگشت دوم پا دیده می شود. بیش از حد بلند 
بودن ناخن یا تنگ بودن کفش احتمال مواجهه با انگشت پای دونده را بیشتر می کند.  
انگشت پای دونده به طور معمول طی چند هفته یا چند ماه و بی نیاز از درمانی خاص 
بهبود می یابد، اما باید توجه داشت که احتمال از دست دادن ناخن پا نیز وجود دارد که 

در این مورد، برای پرهیز از عفونت باید به متخصص پوست مراجعه کرد.
یک خال بی ضرر 

درباره خال خوش خیمی که زیر ناخن پا ایجاد شده است کار چندانی نمی توانید 
انجام دهید. همانند خال هایی که در دیگر نقاط بدن ظاهر می شوند، نمونه هایی که 
زیر ناخن پا شکل می گیرند نیز همواره همراه شما خواهند بود. با این وجود، مراجعه 
منظم به متخصص پوست برای بررسی شرایط خال و حصول اطمینان از این که عامل 
خطرناکی نیست، توصیه می شود. اگر خال های زیر ناخن ظاهر ناخوشایندی ایجاد 

کرده اند می توانید با استفاده از لاک ناخن آنها را بپوشانید.
یک خال سرطانی 

تمام لکه های تیره روی پوست نباید موجب وحشت شما شوند، اما اگر با خالی 
نامتقارن، بزرگ، چند رنگ، یا در حال تغییر به هر روش مواجه هستید، بررسی دقیق آن 
برای این که نشانه ای از سرطان پوست نباشد، اهمیت دارد. ملانوما که مرگبارترین نوع 
سرطان پوست محسوب می شود می تواند به صورت خطی عمودی و تیره زیر ناخن پا 
آغاز شود. اگر متخصص پوست به ملانوما مشکوک باشد، ممکن است بیوپسی از بستر 

ناخن را تجویز کند.
چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم؟  

اگر با سیاه شدن ناخن انگشت پای خود مواجه هستید باید برای بررسی دقیق شرایط 
به پزشک مراجعه کنید. امکان اتخاذ یک تصمیم پزشکی در خانه وجود ندارد. بدون 
تشخیص مناسب، گزینه درمان مناسب را در اختیار نخواهید داشت و همچنین از این 

که مشکل زمینه ای می تواند جدی باشد یا خیر نیز آگاه نخواهید شد.
پزشک می تواند تشخیص دهد آیا سیاه شدن ناخن پای شما به مساله ای جدی اشاره 

دارد یا خیر و با بررسی دقیق شرایط بهترین گزینه درمان را ارائه کند..

آیا بی اشتهایی در کودکان می تواند
 از علایم کرونا باشد

کووید - 19 طیف وسیعی از گروه های سنی از کودک تا بزرگسال را مبتلا می کند. 
سوالی که به دنبال پاسخ آن هستیم این است که آیا بی اشتهایی و حالت تهوع در 

کودکان می تواند از علایم ابتلا به کووید - 19 باشد؟ 
موسسه ملی تحقیقات سلامت و دانشکده بهداشت دانشگاه علوم پزشکی تهران در 
راهنمای پاسخ به پرسش گزارشی با عنوان آیا بی اشتهایی و حالت تهوع در کودکان می 

تواند از علایم ابتلا به کووید - 19 باشد را منتشر کرد.
در این گزارش آمده است: شواهد موجود نشان می دهد که کودکان آلوده به ویروس 
کرونای جدید ممکن است بدون علامت باشند یا علایم تب، سرفه خشک و خستگی را 
نشان دهند. تعداد معدودی از آنها نیز علایم مربوط به دستگاه  تنفسی فوقانی از جمله 
گرفتگی و آبریزش بینی را نشان می دهند. برخی از کودکان مبتلا هم علایم گوارشی از 

جمله ناراحتی در شکم، حالت تهوع، استفراغ، درد شکم و اسهال داشته اند.
در مطالعه ای که روی ۲5 کودک مبتلا به کووید - 19 انجام شد علایم شایع در شروع 
بیماری، شامل تب )5۲ درصد( و سرفه خشک )44 درصد( بود؛ اما علایم گوارشی 

مانند اسهال )1۲درصد( و تهوع )۸ درصد( نیز گزارش شد.
در پژوهشی که به بررسی 10 کودک مبتلا به کووید - 19 پرداخته است بیشتر کودکان 
)۸0 درصد(، سابقه ای از تماس با افراد مبتلا به کووید - 19 یا سابقه سفر به مناطق 
پرخطر را داشتند و شایع ترین علایم ابتلا در این کودکان، تب )۸0 درصد(، سرفه )۶0 
درصد(، گلودرد )40 درصد(، گرفتگی بینی )۳0 درصد( و عطسه و آبریزش بینی )۲0 
درصد( بود. در مطالعه ای دیگر نیز بیان شد که معمولا کودکان مبتلا بدون علامت 

هستند و در صورت علامت دار بودن، بیشترین علامت، تب و سرفه است.
با توجه به شواهد موجود، کودکان مبتلا به کووید - 19 معمولا بدون علامت هستند 
و در صورت علامت دار شدن، علایم مختلفی از جمله تب و سرفه را از خود نشان می 
دهند. در برخی موارد، علاوه بر مشکلات تنفسی، علایم گوارشی مانند حالت تهوع، 
استفراغ، درد شکم و اسهال را هم نشان می دهند. در نتیجه با وجود این که تهوع در 
کودکان بیمار شایع نیست، در برخی مطالعات، جزو علایم همراه گزارش شده است. 
بنابراین در دوران همه گیری کووید - 19 باید مراقب علایم موجود در کودکان بود و در 

صورت علامت دار شدن با پزشک یا مراقبین سلامت مشورت کرد.
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رییس دانشگاه علوم پزشکی قم درباره آمار فوتی های کرونایی در استان 
قم گفت: از ابتدای شیوع بیماری کرونا تاکنون ۳۸7 نفر در قم براثر بیماری 
کرونا جان خود را ازدست داده اند اما با توجه به کنترل نسبی صورت گرفته، 
در هفته های اخیر مرگ ومیر افزایش نیافته، به طوری که روزشنبه  تعداد فوتی ها 

صفر بود و خوشبختانه وضعیت قم هنوز قرمز نشده است.
محمدرضا قدیر روز یکشنبه در جمع خبرنگاران، با بیان این که جهش ویروس 
کرونا باعث افزایش قدرت سرایت آن شده است، افزود: درحالی که در ماه های 
اولیه شیوع ویروس، 15 درصد تست های صورت گرفته در قم مثبت بود، در 

حال حاضر 40 تا 50 درصد تست ها مثبت می شود.
قم نخستین استان بعد از پایتخت مجهز به تست کرونا 

وی با اشاره به این که قم اولین استان بعد از تهران مجهز به انجام تست کرونا 
شد، بیان کرد: تست پی سی آر بهترین تست تشخیص ویروس کروناست و در 
افرادی ضروری است که بر اساس پروتکل های وزارت بهداشت، علایم اولیه را 

دارا باشند.
به گفته وی، از ابتدای شیوع کرونا تاکنون، 1۳ هزار و ۶۶5 تست تشخیص 

کرونا در قم انجام شده که از این تعداد سه هزار و ۳40 تست مثبت بوده است.
قدیر با اشاره به این که میانگین سنی مبتلایان به کرونا بین 50 تا ۶0 سال 
می باشد، افزود: در حال حاضر حدود ۲40 بیمار در بیمارستان ها بستری 

هستند که 50 تَن از آن ها بدحال هستند.
وی با اشاره به این که تمام مراکز درمانی موظف به پذیرش بیمار هستند، 
افزود: هم اکنون در بیمارستان کامکار بین 100 تا 110 و در فرقانی 40 تا 50 

بیمار بستری هستند.
وی اضافه کرد: تعداد مراکز منتخب بیماران سرپایی مشکوک به کرونا، 9 مرکز 

بهداشتی است که تاکنون ۳4 هزار و 9۲۲ نفر پذیرش کرده اند.
قدیر با بیان این که ۶ مرکز نیز برای نمونه گیری تست پی سی اس در نظر 
گرفته شده است، ادامه داد: 40 هزار پاسخ به سوالات مردمی نیز در مرکز 

پاسخگویی پاسخ داده شده است.
ادامه روند کنونی باعث قرمز شدن وضعیت قم می شود

وی در ادامه بیان کرد: با توجه به این که تمام استان های مجاور قم قرمز 
هستند، در حال حاضر طبیعتا قم نمی تواند وضعیت سفید یا زرد داشته باشد.

وی اضافه کرد: با توجه به کنترل نسبی صورت گرفته روی شیوع ویروس 
کرونا، در هفته های اخیر مرگ ومیر افزایش نیافته، به طوری که روز گذشته تعداد 

فوتی ها صفر بود و خوشبختانه وضعیت قم هنوز قرمز نشده است.
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم خاطرنشان کرد: افزایش نیافتن مرگ ومیر 
بر اثر ابتلا به ویروس کرونا در قم،  ناشی از ارتقاء کیفیت مراقبت، تجربه کادر 
بهداشت و درمان، پیشگیری و نقش بهداشت در زندگی مردم است که در قطع 
زنجیره انتقال ویروس موثر می باشد. وی در عین حال تصریح کرد: روند ابتلا به 
ویروس در استان متناسب با سطح کشور در حال افزایش است، ولی سرعت 
آن در قم کمتر از استان های دیگر کمتر است؛ ولی اگر این سیر ادامه پیدا کند 

ممکن است وارد منطقه قرمز شویم.
بین کادر درمان شهید سلامت به جز یک مورد نداشتیم 

وی با بیان این که مناطق زرد و قرمز توسط وزارت بهداشت تعیین می شود، 
افزود: معیار تعیین مناطق با میزان بیماران سرپایی که تست مثبت دارند و 
میزان بیماران بستری بستگی دارد که اگر در ۲ هفته متوالی از هر 100 هزار 

تَن بیش از سه تَن بستری شود، وضعیت آن استان قرمز می شود.
به گفته قدیر، اگر ۲ هفته مداوم بیش از 40 بیمار در قم بستری شود، وضعیت 

قم قرمز خواهد شد.
قدیر با تاکید براینکه برخلاف سایر استان ها در قم بین کادر درمان شهید 
سلامت به جز یک مورد نداشتیم، عنوان کرد: سخت گیری برای حفظ سلامت 
کادر درمان در بیمارستان ها موجب شده است که خوشبختانه شاهد فوت کادر 
درمان براثر این بیماری نباشیم و تنها پزشکی هم که براثر ابتلا به این بیماری به 

شهادت رسید در مطب به کرونا مبتلا شده بود.
انجام بیش از ۶۶ هزار بازرسی از اصناف قم 

وی با اشاره به این که از ۳0 بهمن تاکنون، بیش از ۶0 جلسه ستاد بحران 
دانشگاه علوم پزشکی برگزارشده است، گفت: در فاز نخست غربالگری بیش 
از  تَن  از ۶00 هزار  و بیش  تَن غربالگری شدند  از یک میلیون و 100 هزار 

شهروندان و 40 هزار صنف در سامانه سلامت ثبت نام کردند.
وی با اشاره به این که تاکنون بیش از ۶۶ هزار بازرسی از واحدهای صنفی 
صورت گرفته است، افزود: ما به کووید 19 به چشم فرصت نگاه کردیم و بر 
همین اساس امکانات بیمارستانی ازجمله سی تی اسکن بیمارستان کامکار، 

دستگاه دیالیز، رادیوتراپی و تصفیه هوا جذب قم شد.

قدیر اضافه کرد: به کارگیری نیروهای جهادی برای کمک به کادر درمان 
راه اندازی  برای  ریال  میلیارد  ازجمله  ۶00  مالی  منابع  جذب  و  بیماران  و 
بیمارستان ۲۳1 تختخوابی امیرالمومنین)ع(، خرید و راه اندازی تانکر اکسیژن، 
بازطراحی و توزیع نیروی انسانی متناسب با شرایط حاد و بحرانی از دیگر 

اقدامات چند ماه گذشته است.
وی خاطرنشان کرد: البته در حال حاضر درآمد اختصاصی بیمارستان ها 

کاهش یافته است و با مشکل مالی مواجه هستیم.
کارنامه درخشان قم در کنترل کرونا 

وی با بیان این که زمانی در قم وارد بحران ویروس کرونا شدیم که هیچ آمادگی 
وجود نداشت، افزود: زمان کشف ویروس، بلافاصله خبر آن اعلام شد و با توجه 
به شیب صعودی بسیار شدید، در عرض چند روز ظرفیت بیمارستان های 

استان تکمیل شد.
درمان،  در  خوبی  مدیریت  کرد:  اضافه  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رییس 
بهداشت و پیشگیری در سطح استان صورت گرفت و قم توانست کارنامه 

درخشانی در کنترل کرونا داشته باشد.
لوازم و  این است که کادر درمان بدون  وی گفت: سیاست علوم پزشکی 
حفاظت فردی ازجمله ماسک، دستکش و لباس وارد بیمارستان نشود و با 

نخستین علامت سرفه، تنگی نفس و تب قرنطینه شوند.
وی افزود: علی رغم این که جزو استان های با بیشترین بستری نسبت به 
جمعیت بودیم، ولی رعایت این سیاست باعث شد هیچ تلفاتی در پزشکان و 

پرستاران نداشته باشیم؛ پزشک فوت شده نیز در مطب بیمار شده بود.
۶۰ درصد مردم قم از ماسک استفاده می کنند

قدیر با بیان این که مردم باید اهمیت موضوع را به خوبی درک کنند، گفت: 
نمی توانیم مردم را با ترساندن اقناع کنیم، سیاست باید به سمت اقناع کردن 
مردم باشد تا مردم آموزش پذیر باشند؛ نه باید هراس ایجاد کنیم و نه باید 

عادی سازی صورت گیرد.
وی با تاکید بر رعایت پروتکل های بهداشتی، اضافه کرد: استفاده از ماسک، 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی و شستن دست سه دستورالعمل ضروری است 

که باید توسط آحاد جامعه رعایت شود.
وی با بیان این که ثابت شده با استفاده از ماسک می توانیم تا 90 درصد جلوی 
انتقال ویروس کرونا را بگیریم، ادامه داد: بیش از ۶0 درصد مردم قم از ماسک 
استفاده می کنند که اداره ها و صنوف بیشترین مکان هایی است که از ماسک 

استفاده می شود.
قدیر خاطرنشان کرد: با توجه به این که کرونا جزو زندگی ما شده که باید شیوه 

زندگی را عوض کنیم تا بتوانیم با این ویروس زندگی کنیم و مقهور آن نشویم.
وی افزود: ارتباطات باید به صورت غیرحضوری باشد و به سمت تماس ها، 

خریدها و آموزش های آنلاین و غیرحضوری برویم.
وی تاکید کرد: افراد پرخطر ازجمله افراد چاق، افراد مسن بالای ۶5 سال، 
افراد دارای بیماری زمینه ای ازجمله قلبی عروقی، کلیوی و دیابت تا جایی که 

امکان دارد از منزل خارج نشوند و خریدها را اعضای خانواده انجام دهند.
یک میلیون و ۱۰۰ هزار تَن غربالگری شدند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم دربخش دیگری از سخنان خود با 
اشاره به وضعیت غربالگری در استان قم عنوان کرد: در فاز نخست غربالگری 
بیش از یک میلیون و 100 هزار تَن غربالگری شدند و بیش از ۶00 هزار تَن از 

شهروندان و 40 هزار صنف در سامانه سلامت ثبت نام کردند.
قدیر اظهارداشت: ما به کووید 19 به چشم فرصت نگاه کردیم و بر همین 
اساس امکانات بیمارستانی ازجمله سی تی اسکن بیمارستان کامکار، دستگاه 

دیالیز، رادیوتراپی و تصفیه هوا در این ندت برای قم جذب شد.
از استان های دیگر بیمار کرونایی پذیرش نداریم

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به این که تزریق واکسن آنفلوانزا در 
افراد پرخطر موثر است، گفت: تفکیک آنفلوانزا از کرونا سخت است و در عمل 
شدنی نیست؛ تنها تستی که این ۲ بیماری را از هم جدا می کند تست پی 
سی آر است و به همین دلیل فصل پاییز از دغدغه های کادر بهداشت و درمان 
می باشد. وی با تاکید بر این که ایمنی نسبت به کووید 19 ثابت نشده است، 
گفت: با توجه به این که برخی افراد برای بار دوم مبتلا شده اند، پس کسانی که 

تاکنون یک بار مبتلا شده اند هم باید ضوابط بهداشتی را رعایت کنند.
وی با بیان این که از استان های دیگر در بیمارستان های قم پذیرش نداریم، 
افزود: افرادی که ساکن استان های دیگر هستند و خودشان به بیمارستان 

داخل قم مراجعه می کنند، پذیرش می شوند.
قدیر با بیان این که میزان ابتلا به کرونا در کودکان بسیار پایین است، ادامه داد: 
تاکنون تست یکی دو کودک در قم مثبت بوده است و به دلیل ابتلای کودکان 
به آنفلوانزا، بیشتر نگرانی را نسبت به شروع فصل پاییز و ابتلای کودکان داریم.

وی با تاکید بر این که برگزاری مراسم رسمی عروسی و عزا در قم ممنوع است،  
گفت: متاسفانه برخی از شهروندان به صورت غیررسمی اقدام به برگزاری این 

آیین ها می کنند که در صورت اطلاع و گزارش مردمی، برخورد خواهد شد.
تست کرونای بیش از 3 هزار قمی مثبت شده است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با تاکید براینکه بهترین تست برای تشخیص 
کرونا تست pcr بوده که انجام آن برای همه لازم نیست، عنوان کرد: تنها افراد 
خاصی که در پروتکل تعریف شده وزارت بهداشت قرار می گیرند، باید این تست 
را انجام دهند. وی شمار تست های انجام شده از ابتدای شیوع ویروس کرونا  در 
قم را مورد اشاره قرار داد و گفت: تاکنون 1۳ هزار و ۶55  تست انجام شده که ۳ 

هزار و ۳40 تست از این تعداد مثبت بوده است.
قدیر با تاکید براینکه برخلاف سایر استان ها در قم بین کادر درمان شهید 
سلامت به جز یک مورد نداشتیم، عنوان کرد: سخت گیری برای حفظ سلامت 
کادر درمان در بیمارستان ها موجب شده است که خوشبختانه شاهد فوت کادر 
درمان براثر این بیماری نباشیم و تنها پزشکی هم که براثر ابتلا به این بیماری به 

شهادت رسید در مطب به کرونا مبتلا شده بود.
 مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز گفت: از ابتدای شیوع 
ویروس کرونا تاکنون، روزانه 15 تا ۲0 گزارش، خبر و نکات آموزشی توسط روابط 

عمومی دانشگاه تولیدشده است.
سید هاشم صدر افزود: بیشترین گزارش های تصویری هدفمند با موضوع 

کرونا توسط رسانه های استان قم منتشرشده است.

مدیر کل روابط عمومی و بین الملل آستان مقدس حضرت معصومه)س( :
ویژه برنامه شهادت امام جواد)ع(

در حرم بانوی کرامت برگزار می شود
 مدیر کل روابط عمومی و بین الملل آستان مقدس حضرت معصومه)س( عنوان کرد: 
مراسم شهادت امام جواد )ع( دوشنبه شب با سخنرانی حجت الاسلام فرحزاد و مداحی 

سیدعلی حسینی نژاد برگزار می شود.
دوشنبه  ظهر  نماز  از  قبل  سخنران  داشت:  اظهار  آمره  محسن  الاسلام  حجت 
حجت الاسلام سلطانیان، سه شنبه حجت الاسلام والمسلمین میرشفیعی، چهارشنبه 
والمسلمین  حجت الاسلام  جمعه  و  پنجشنبه  عصاری،  والمسلمین  حجت الاسلام 

وحیدپور خواهند بود.
وی گفت: سخنرانان قبل از نماز مغرب حرم مطهر حضرت معصومه )س( در هفته 
جاری در روزهای دوشنبه و سه شنبه حجت الاسلام والمسلمین بنیادی، چهارشنبه 
حجت الاسلام والمسلمین اویسی و جمعه حجت الاسلام همایون صادقی خواهند بود و 

روز پنجشنبه نیز قبل از نماز مغرب محفل قرآنی برپا خواهد شد.
مدیر کل روابط عمومی و بین الملل آستان مقدس حضرت معصومه )س( ابراز کرد: 
مراسم سخنرانی بعد از نماز عشاء تا جمعه به ترتیب توسط حجج اسلام والمسلمین 

فرحزاد، مؤمنی، رفیعی، دارستانی و احتشام کاشانی برگزار خواهد شد.
وی گفت: دعای توسل حرم مطهر در سه شنبه شب توسط هیأت جانبازان استان قم، 
دعای کمیل توسط رضا ایزدی، زیارت جامعه کبیره پنجشنبه شب توسط حجت الاسلام 
والمسلمین شهیدی، دعای ندبه با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین شاهرودی و 
قرائت دعای حسن مالکی نژاد و زیارت آل یاسین عصر جمعه توسط عباس جوشقانیان 
برگزار می شود. حجت الاسلام آمره عنوان کرد: مراسم شهادت امام جواد )ع( دوشنبه 
شب با سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین فرحزاد و مداحی سیدعلی حسینی نژاد، 
سه شنبه صبح از ساعت 11 و ۳0 دقیقه مرثیه خانی علی صادقی و سخنرانی حجت 
الاسلام والمسلمین میرشفیعی، بعد از نماز عصر با عزاداری عباس حیدرزاده، قبل از نماز 
مغرب با مداحی سیدجواد میرجعفری و شام شهادت نیز با مداحی حسن حیدرزاده برگزار 
می شود. وی گفت: مراسم سالروز ازدواج حضرت علی )ع( و حضرت فاطمه )س( صبح 
چهارشنبه از ساعت 11 و نیم با مداحی سیدعلی حسینی تبار، ظهر بعد از نماز عصر با 
مداحی سیدرضا تحویلدار، عصر چهارشنبه با مداحی مجید دلشادفر و چهارشنبه شب با 

مداحی سید رضا نریمانی خواهد بود.
حجت الاسلام آمره اظهار داشت: برنامه های رسانه ای حرم مطهر که از شبکه قرآن 
و معارف سیما پخش زنده خواهند شد نیز عبارت از برنامه خانه های فاطمی همه روزه 
ساعت 19 و 45 دقیقه با موضوع قرائت و شرح دعای مکارم الاخلاق صحیفه سجادیه، 
قرائت زیارت حضرت رسول )ص( شنبه ساعت ۲۲و نیم، قرائت زیارت حضرت زهرا )س( 
و حضرت معصومه )س( یکشنبه ساعت ۲۲ و نیم، ویژه برنامه شب شهادت امام جواد )ع( 

دوشنبه ساعت ۲۳ و ویژه برنامه روز شهادت امام جواد )ع( سه شنبه ساعت 15 است.

 سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم تشریح کرد:

جزییات آتش سوزی در بیمارستان
 مادر پردیسان

سخنگوی سازمان آتش نشانی و اقدامات ایمنی شهرداری قم گفت: حادثه از یکی از 
اتاق ها شروع و به طبقه فوقانی سرایت می کند که به سرعت توسط عوامل آتش نشانی 

کنترل و اطفاء می شود.
منطقه  در  مادر  بیمارستان  در  آتش سوزی  درباره حادثه  کریمی سخنگوی  حمید 
پردیسان قم گفت: پس از سه دقیقه اعلام حریق به فرماندهی آتش نشانی در ساعت 
۲0:51  شنبه شب اولین خودرو در محل حادثه حاضر و درخواست خودرو و نیروی 

کمکی می کند.
وی با اشاره به اعزام 10 دستگاه خودرو عملیاتی، یک دستگاه خودرو نردبان و 40 
آتش نشان به محل حادثه گفت: حریق از یکی از اتاق های در حال ساخت شروع می شود 

و به دلیل آتش گرفت سقف کاذب به طبقه فوقانی نیز سرایت می کند.
کریمی افزود: بسرعت حریق کنترل و اطفا می شود، اما به دلیل دودگرفتگی در طبقات 
دیگر برای اطمینان از نبودن آتش در محل دیگر، طبقات بررسی و پنجره ها برای خروج 
دود باز می شود و اکنون آتش بطور کامل اطفا شده و کارشناسان در حال بررسی علت 

حادثه هستند.
دلیل  به  می کردند  کار  بیمارستان  در  که  ساختمانی  کارگران  از  نفر  دو  افزود:  وی 

دودگرفتگی مصدوم شده بودند که تحویل عوامل اورژانس می شوند.
دو کارگر مصدوم شدند

 مهدی فراهانی سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم هم با اشاره 
به اعزام دو دستگاه آمبولانس به محل حادثه گفت: عوامل آتش نشانی دو مصدوم 
را به پرسنل اورژانس تحویل می دهند که یکی از آنها در صحنه مداوا می شود و یکی از 

مصدومان به بیمارستان امام رضا )ع( اعزام شده که حال عمومی وی خوب است.
کیان پور مدیر روابط عمومی شرکت توزیع برق استان قم هم درباره قطع برق منطقه 
پردیسان گفت: پس از اعلام خبر آتش سوزی در بیمارستان مادر برای پیشگیری از 
حوادث بعدی برق ۲0 کیلو ولت آن منطقه توسط دیسپاچینگ شرکت برق قطع می شود.
وی افزود: آتش نشانی بمنظور کنترل صحنه و امنیت آتش نشان ها درخواست قطع 
برق را می کند که با توجه به فوریت موضوع ابتدا برق منطقه قطع شده و سپس با قطع 

برق بیمارستان، برق منطقه وصل می شود.
بیمارستان مادر قم توسط بخش خصوصی در منطقه پردیسان ساخته شده و ظاهراً 
آخرین مراحل آماده سازی را طی کرده که در صورت آغاز فعالیت ۲۲0 تخت به ظرفیت 

بیمارستانی قم اضافه خواهد کرد.
 

مدیر دیسپاچینگ شرکت توزیع برق استان قم  خبرداد:

افزایش بی سابقه مصرف برق در قم 
مدیر دیسپاچینگ شرکت توزیع برق استان قم گفت :مصرف برق با گرم شدن هوا 
به طور چشمگیری در قم افزایش پیدا کرده، به طوری که روز گذشته در استان به7۸0 

مگاوات ساعت رسید.
سید محمد ارجمند زاده با اشاره به افزایش بی سابقه مصرف برق در استان قم گفت: 
میزان مصرف مجاز استان در تمامی بخش ها از جمله مصرف خانگی، صنعتی، تجاری، 

کشاورزی 7۸0 مگاوات ساعت در نظر گرفته شده که امروز به این میزان رسیدیم.
ارجمند زاده گفت: در صورت افزایش سطح مصرف و عبور از آستانه 7۸0 مگاوات 

ساعت قطعا بخش هایی از استان خاموشی خواهند داشت.
وی با اشاره به این که ۳7 درصد از برق مصرف خانگی دارد، افزود: ساعت پیک مصرف 
برق مشترکان خانگی در تابستان از ساعت 1۳ تا 17 است و انتظار داریم مشترکان با 

استفاده بهینه از مصرف برق مانع خاموشی های ناخواسته شدند.
ارجمند زاده تاکید کرد: شهروندان می توانند با تنظیم درجه کولر گازی روی ۲5 درجه 
سانتی گراد و یا استفاده از دور کند کولر آبی شرکت توزیع برق استان را در خدمت رسانی 
بهتر و بیشتر به شهروندان کمک کنند. وی در ادامه به دستورالعمل ابلاغی دولت برای 
استفاده بهینه ادارات از مصرف برق اشاره کرد و گفت: براساس این ابلاغیه تمامی ادارات 
موظف اند از ساعت 1۲ به بعد کلیه وسایل سرمایشی خود را از مدار خارج کنند و میزان 
برق مصرفی را تا 90 درصد کاهش دهند. ارجمند زاده از نظارت دقیق بر اجرای این 
ابلاغیه خبر داد و گفت: گشت های اداره برق از نهاد ها و ادارات مختلف بازرسی می کنند 
و در صورت مشاهده هر گونه تخلف به مراجع استانی اطلاع رسانی و در صورت عدم توجه 

اقدام به قطع برق اداره متخلف می کنند.
 

رئیس پارک علم و فناوری استان قم:

کارخانه نوآوری در قم احداث می شود
 رئیس پارک علم و فناوری استان قم گفت: با راه اندازی کارخانه نوآوری در قم به رشد 
شتاب دهنده ها و در نهایت به اشتغال زایی و کارآفرینی دانش بنیان کمک بسیاری می 

شود.
سید حسین اخوان علوی ظهر شنبه در جمع خبرنگاران با اشاره به تفاهم نامه سه جانبه 
برای راه اندازی کارخانه نوآوری استان قم، گفت: تفاهم نامه ای میان مجموعه پارک علم و 
فناوری استان قم، دانشگاه ادیان و مذاهب و مرکز توسعه فناوری راهبردی معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری برای راه اندازی کارخانه نوآوری به امضا رسیده و به زودی وارد 
مرحله اجرایی می شود. وی محل استقرار کارخانه نوآوری را در دانشگاه ادیان و مذاهب 
عنوان کرد و افزود: کارخانه های نوآوری فرصتی مناسب برای تبدیل ایده های نو به ثروت 

است بنابراین باید مورد توجه قرار گیرد.
اخوان علمی با بیان اینکه در کارخانه نوآوری صاحبان ایده و استارتاپ ها گرد هم 
می آیند، تصریح کرد: فضای استقرار کارخانه نوآوری بر اساس تفاهم نامه قابل افزایش 

و توسعه خواهد بود.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم مطرح کرد:

پسته  کاری براساس جدیدترین روش های 
کشت درقم

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: پسته کاری در باغات استان 
با شرکت در  بر اساس جدیدترین روش های کشت صورت گرفته و کشاورزان 

جلسه های آموزشی، بهترین الگوی تولید این محصول را فرامی گیرند. 
عباس پورمیدانی بیان کرد: آشنایی با اصول مدیریت به هنگام باغی در تولید 
محصول پسته برای کشاورزان قمی از اهمیت ویژه ای برخوردار است و بهافزایش 

کمی و کیفی این محصول در باغات استان می انجامد.
وی افزود: در همین رابطه سازمان جهاد کشاورزی قم با همکاری کارشناسان 
موسسه تحقیقات پسته کشور،  جلسات آموزشی را برای پسته کاران استان برگزار 
این محصول راهبردی  تولید  با جدیدترین روش های مدیریت  آنان  تا  می کند 
آشنا شوند. وی ادامه داد: ارائه آخرین اطلاعات درخصوص طغیان آفات پسته 
و روش های مقابله با آن  ازجمله مهم ترین مباحث مطرح شده در این جلسات 
آموزشی است که پسته کاران استان با فراگیری آن می توانند سطح تولید محصول 
خود را افزایش دهند. پورمیدانی گفت: همچنین در این جلسات پسته کاران 
استان با بهترین روش آبیاری و محافظت از باغات خود در ایام مختلف سال آشنا 

می شوند تا بتوانند محصولی باکیفیت را به بازار عرضه کنند.
وی با اشاره به جایگاه پسته در تولیدات کشاورزی قم، افزود: هم اکنون 1۲ هزار 
و 4۳۲ هکتار از باغ های این استان زیر کشت پسته است و ۲91 کشاورز به طور 

مستقیم درزمینهٔ تولید این محصول فعال هستند.
وی بابیان این که ارقام مختلف پسته همچون احمد آقایی،  اکبری، فندقی 
و کله قوچی در قم تولید می شود، ادامه داد: به طور میانگین سالانه چهار هزار 
تن پسته از باغ های استان برداشت می شود که رقم قابل توجهی است و قم در 
بازار این محصول جایگاه بالایی دارد. سطح زیر کشت باغ های قم ۲۲ هزار هکتار 
است و سالانه ۸۲هزار تن محصول باغی در استان برداشت می شود. نزدیک به 14 
هزار تن در بخش کشاورزی قم مشغول فعالیت هستند؛ بیشتر بهره برداران بخش 
کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که کشاورزی به تنهایی 
45 درصد اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را به خود اختصاص 
داده است. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال برابر ۸05 هزار 

تن در زمینهٔ محصولات زراعی،  باغی،  دامی و شیلات است.
 

رییس مرکز بهداشت  استان قم:

۲۶۴۷ بازرسی از اصناف و اماکن قم 
صورت گرفت

رییس مرکز بهداشت استان قم گفت: از ۲۲ تا ۲7 تیرماه جاری، ۲ هزار و ۶47 
بازرسی از اصناف و اماکن این استان صورت گرفت. 

سیامک محبی افزود: در این بازدیدها مشخص شد یک هزار و 90۶ واحد صنفی 
دستورالعمل های بهداشتی را رعایت می کردند و ۲70 صنف نیز به دلیل برخی 
تخطی ها، اخطار گرفتند. وی اضافه کرد: در بازدید از ۳۲ شعبه بانکی، عدم رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی باعث شد اخطار تعطیلی برای این شعب صادر شود.

به گفته وی، دراین مدت، 1۲۶ نمونه برداری از آب و مواد غذایی انجام، چهار 
هزار و 15۳ کیلوگرم مواد غذایی غیرقابل مصرف معدوم و چهار صنف نیز پلمب 
شد. محبی بیان کرد: کارشناسان بهداشت محیط به 1۸ شکایت ثبت شده توسط 
مردم در سامانه 190 رسیدگی کرده و از 1۸ تالار، ۲ داروخانه،  1۶ اداره و سازمان، 
 1۲ دفتر پیشخوان، 5۶ شعبه بانک و یک هزار و هفت کارگاه، کارخانه و صنف 
بازدید کرده اند. وی افزود: پیگیری نظارت بر رعایت اصول تامین سلامت شاغلین 
در مراکز خدمات جامع سلامت روستایی و خانه های بهداشت، 94 مورد ارزیابی 
افراد مبتلا در درب منازل، پنج مورد نظارت بر دفن اموات و 17 مورد نظارت بر 
اقدامات کارشناسان محیط و حرفه ای در هفته  از دیگر  آمبولانس  گندزدایی 

گذشته بوده است.
کشف و معدوم سازی ۹۹۰ کیلو کشمش و خرمای کپک زده

وی در ادامه بیان کرد: در پی گزارش مردمی رسیده به سامانه 190 و هدایت 
و همراهی ماموران کلانتری، بازرسان مرکز بهداشت موفق به کشف و شناسایی 
یک قلعه دامداری شدند که با خرما و کشمش های فاسد و کپک زده اقدام به تهیه 
مشروب می نمود. رییس مرکز بهداشت افزود: در این بازدید، 990 کیلو کشمش 
و خرمای کپک زده و فاسد کشف و معدوم شد وی از همشهریان درخواست کرد: 
هرگونه تخلف بهداشتی را با سامانه 190 در میان بگذارند تا توسط بازرسان مرکز 

بهداشت مورد پیگیری قرار گیرد.
 

معاون آموزش متوسطه آموزش و پرورش استان قم اعلام کرد:

  عدم محدودیت جغرافیایی 
در ثبت نام در هنرستان ها

تجهیز 70  به  اشاره  با  قم  استان  پرورش  و  آموزش  متوسطه  آموزش  معاون 
و  رشته ها  به  توجه  با  اخیر گفت: هنرستان ها  ماه  استان طی یک  هنرستان 

جنسیتی که دارند، نیازهایشان اولویت بندی شده است.
علیرضا یاری با اشاره به تجهیز 70 هنرستان استان طی یک ماه اخیر افزود: 
هنرستان ها با توجه به رشته ها و جنسیتی که دارند، نیازهایشان اولویت بندی شده 
است. وی با بیان اینکه در مرحله نخست مبلغ ۲0 میلیارد ریال تجهیزات برای 
هنرستان ها خریداری شده است، افزود: امسال تلاش بر این است که هنرستان ها 
مورد حمایت ویژه از لحاظ پوشش تحصیلی، تجهیزات و فضای فیزیکی قرار گیرند.
معاون آموزش متوسطه اداره کل آموزش و پرورش استان قم با بیان اینکه 75 
هنرستان در استان قم شامل دولتی و غیر دولتی و کاردانش و فنی حرفه ای فعالیت 
دارند، گفت: در سال های اخیر توسعه کمی و کیفی هنرستان ها در دستور کار قرار 

گرفته چنانچه امسال در شیفت بعد از ظهر هم هنرستان ها فعالیت می کنند.
وی با بیان اینکه شهروندان برای ثبت نام در هنرستان محدودیت جغرافیایی 
ندارند، تصریح کرد: هنرستان ها امکانات نسبتاً خوبی دارند و در اشتغال دانش 

آموزان، کارآفرینی و جلوگیری از بیکاری نقش بسیار موثری ایفا می کنند.
یاری با اشاره به تدریس 70 رشته دخترانه و پسرانه در هنرستان های قم افزود: 
بر اساس برنامه ششم توسعه باید 50 درصد دانش آموزان دوره متوسطه دوم در 
هنرستان ها تحصیل کنند در حالی که قم با میانگین کشوری فاصله دارد اما در 
تلاشیم که در سال های آینده افزایش تعداد دانش آموزان در هنرستان ها را داشته 
باشیم. وی گفت: 1۶ هزار دانش آموز در رشته های مختلف فنی و حرفه ای و 

کاردانش مشغول به تحصیل هستند.
 

مسئول روابط عمومی پزشکی قانونی قم اعلام کرد؛

کاهش ۳۰ درصدی مراجعه مصدومان 
حوادث رانندگی 

مسئول روابط عمومی پزشکی قانونی قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان 
خردادماه، مراجعه مصدومان حوادث رانندگی در این استان به پزشکی قانونی، 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۳0 درصد کاهش یافته است. 
ابوالفضل رضایی زواره روز یکشنبه در گفت وگویی افزود: در این مدت یک هزار 
و 7۲5 مورد مراجعه برای بررسی صدمات حاصل از حوادث رانندگی در پزشکی 
قانونی قم ثبت شده است. این در حالی است که این رقم در مدت مشابه سال 
قبل ۲ هزار و 4۶۶ مورد بوده است. وی ادامه داد: مهم ترین علت این کاهش ۳0 
درصدی در پرونده های تصادف های جرحی، کمتر شدن مسافرت های نوروزی و 
نیز ترددهای درون شهری به دلیل شیوع ویروس کرونا بوده و این موضوع، اهمیت 
را متذکر  قبال آسیب های موجود  و کنترل هنجارهای اجتماعی در  بازنگری 
می شود. وی همچنین بهبود فرهنگ رانندگی و تلاش در زمینه آگاهی بخشی 
نسبت به عواقب عدم رعایت قوانین را از دیگر عوامل موثر در کاهش آمار تصادف ها 
دانست و اظهار امیدواری کرد: هم رانندگان و هم عابران نسبت به رعایت قوانین 

راهنمایی و رانندگی اهتمام داشته باشند.

اجتماعی

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد:

بستری های کرونا سه برابر شده است 
تست کرونای بیش از 3 هزار قمی مثبت شده است 

 در جلسه مجمع نمایندگان استان قم با شهرداران 
به  معکوس  مهاجرت  به  توجه  با  قم  تابعه  شهرهای 
شهرهای اطراف بر ضرورت توسعه زیرساخت های این 

پنج شهر تاکید شد.
احمد امیرآبادی فراهانی امروز در جلسه شهرداران 
شهرهای تابعه قم با نمایندگان مردم در مجلس که 
در محل دفتر مجمع نمایندگان استان قم برگزار شد، 
گفت: با توجه به تحریم های ظالمانه و سخت دشمنان 
علیه ملت ایران مسئولان باید با روحیه ای جهادی به 

دنبال کم کردن مشکلات مردم باشند.
به گفته وی، با توجه به افزایش اجاره بها و نرخ مسکن 
شاهد مهاجرت مردم قم به سمت شهرهای اطراف 

هستیم باید وضعیت زیرساختی این شهرها ارتقا یابد.
وی افزود: یکی از الویت های اساسی در توسعه پنج 
در  که  این شهرها است  آب  تأمین  قم،  اطراف  شهر 
جلساتی با شرکت آب منطقه ای پیگیری و تا رسیدن به 

نتیجه مطلوب از سوی نمایندگان دنبال می شود.
ضعف مدیریت و ناهماهنگی بین دستگاه ها

حجت الاسلام مجتبی ذوالنور دیگر نماینده مردم قم 
در مجلس شورای اسلامی نیز با اشاره به مشکلات و 
کاستی های استان گفت: بسیاری از این مشکلات 
و  بین بخش ها  نبود هماهنگی  از  ناشی  و ضعف ها 
دستگاه های مختلف است حل بسیاری از مشکلات 
تنها نیاز به هم افزایی دارد و این دست مشکلات تنها 

با پول و هزینه حل شدنی نیست.
وی عنوان کرد: مشکل دفن و فرسودگی تجهیزات 
این  از  استان  مختلف  بخش های  در  حریق  اطفای 
البرز  سایت  از  قم  شهرداری  است  مشکلات  دست 
کسب درآمد می کند و با الزام بخش ها به دفن زباله در 
این سایت شهرداری قم می تواند هزینه حل زباله را 

پرداخت کند.
حجت الاسلام ذوالنور هم با اشاره به طرح توسعه 

اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( بیان کرد: 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی به جای ایجاد شهری 
جدید در منطقه ای بیابانی، ساخت و ساز در شهرهای 

اطراف قم را در اولویت خود قرار دهد.
وی به استقرار شهرک های صنعتی و اقتصادی در 
شهرهای استان اشاره کرد و گفت: بخش مهمی از 
نیرو، توان و تجهیزات دستگاه های خدمات رسان این 
شهرها، صرف خدمت رسانی به همین مناطق صنعتی 
و اقتصادی می شود و این مناطق باید هزینه آن ها را 

پرداخت کنند.
مشکلات  رسیدگی  جلسه  این  در  است،  گفتنی 
بخش های استان فرسودگی تجهیزات و خودروهای 
آتش نشانی، کمبود سرانه های آموزشی و ورزشی و عدم 
تخصیص منابع مالی مورد نیاز برای توسعه عمران این 
شهرها، مهمترین موضوعاتی بود که توسط شهرداران 

در این جلسه مطرح شد.

در جلسه مجمع نمایندگان قم مطرح شد؛

تاکید بر توسعه زیرساخت های شهرهای اطراف قم
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اقتصادی

آگهی مفقودی 
به   ۲۰۶ پژو  سواری  خودرو  سبز  برگ 

شماره  به   ۱3۸3 مدل  پوششه  دو  سفید  رنگ 
شاسی  شماره  و   ۱۶3B۰۰4۹۵۵۵ موتور 
۱۲۱ل  پلاک  به    4۸۱۰۶۰EJ۶FE۱3NAAP
۵۸ ایران ۸۸ متعلق به آقای داریوش بلدی مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.

بازار ارز ایران حالا در وضعیتی آشفته و عجیب به سر می برد. وقتی قیمت دلار به 
مرز 1۸ هزار تومان رسید، عبدالناصر همتی، رییس کل بانک مرکزی برای چندمین 
بار در سال جاری از کاهش قیمت ها در آینده خبر داد و تاکید کرد قیمت دلار در بازار 
واقعی نیست. وی در صفحه شخصی خود چندین بار سرمایه گذاران را از حضور در 
بازار ارز منع و تاکید کرده است مسئولیت زیان بر عهده سرمایه گذاران خواهد بود اما 
حالا دلار در طول چهار ماه اخیر یعنی فاصله بین فروردین تا تیرماه افزایشی 10 هزار 
تومان را تجربه کرده است. نه کسی از سرمایه گذاری در بازار متضرر شده است و نه 

کسی باور دارد دلار بار دیگر از 15 هزار تومان عقب تر 
 مانور سیاستگذار ارز برعدم بازگشت ارزهای حاصل از صادرات غیرنفتی را شاید 
حمید  دانست.  دلار  قیمت  افزایش  درباره  شده  اعلام  دلیل  مشهودترین  بتوان 
حسینی دبیر کل اتاق ایران و عراق اما عقیده دیگری دارد. وی می گوید آنچه سبب 
شده است قیمت دلار این روزها بی مهابا افزایش یابد نه عدم بازگشت ارز صادراتی 
بلکه ورود صادرکنندگان به بازار و خرید ارز برای تسویه پیمان های ارزی صادراتی 

است و به نظر می رسد تا هفتم مرداد که موعد تسویه پیمان هاست این وضعیت ادامه 
داشته باشد.  وی در پاسخ به این سوال که آیا قیمت ها پس از پایان این مهلت کاهش 

می یابد یا خیر؟ گفت:تردید دارم پاسخ مثبت به این سئوال بدهم.
 ماجرای خرید ارز از بازار توسط صادرکنندگان اما ماجرای ساده ای نیست؛ حمید 
حسینی در جواب این سئوال که آیا این اقدام خلاف منافع ملی نیست و زمینه را 
برای بالا بردن قیمت ارز و رشد تورم فراهم نمی کند، گفت: بله این حرف درست 
است اما این اتفاق در حال رخ دادن است. صادر کننده برای تسویه پیمان ارزی 
این اقدام را انجام می دهد و باید گفت که اجرای این مصوبه یعنی الزام به بازگرداندن 
ارزهای صادراتی خود فشاری را متوجه بازار ارز کرده است که نمی توان آن را نادیده 
گرفت. وی تاکید کرد: بالاخره در تسویه ارزهای صادراتی مشکلاتی وجود دارد، ساد 
ترین راه  را برخی صادرکنندگان که میانشان هم صادرکنندگان حرفه ای وجود دارد 
هم غیر حرفه ای در این دیدند که ارز بخرند و بگویند ارزهایشان را آورده اند چون ۲0 

درصد از ارز صادراتی را می توانند به صورت اسکناس تحویل بدهند.

 این همه ماجرا نیست. خبرهای رسیده از بازار ارز نشان می دهد با وجودی که 
پس از برقراری محدودیت های سفت و سخت در خرید و فروش اسکناس دلار، حجم 
معاملات رو به کاهش بود اما این روزها دلالان روزهای پرکاری را پشت سر می گذارند 
چرا که مردم عادی با هدف حفظ سرمایه هایشان راهی بازارارز می شوند. بخشی از 

اسکناس ارزی موجود در کشور دوباره راهی خانه ها می شود.
 هیچ گاه تخمین دقیقی درباره میزان اسکناس ارزی موجود در خانه ها ارائه نشده 
است اما برخی مسولان این رقم را بین ۲0 تا ۳0 میلیارد دلار تخمین می زنند. 
ماندن  با هدف مصون  ایرانیان در سال های گذشته  از  به عبارت دیگر بسیاری 
سرمایه هایشان از گزند تورم، رو به پس انداز دلار آورده اند و نزدیک به ۳0 میلیارد دلار 

یا شاید بیشتر ارز در خانه های ایرانیان انبار و از چرخه اقتصادی جدا شده است.
حسینی افزایش سرمایه گذاری در بازار ارز را نیز تایید کرد و گفت افزایش خرید 
ارز توسط مردم عادی و صادرکنندگان دو دلیل مهم فشار بر بازار ارز است. البته وی 
دلایلی چهارگانه را عامل ایجاد وضعیت کنونی می داند و به این سئوال که قیمت ها تا 

کجا افزایش می یابد پاسخی صریح نمی دهد.
موج جدید مهاجرت را دریابید 

 حسینی در بخش دیگری از این گفتگو دلیل سوم فشار را متوجه کسانی می داند 
که چمدان سفری بی بازگشت را بسته اند. وی می گوید سیاستگذاران باید موج جدید 
مهاجرت را مد نظر قرار بدهند، با شدت هر چه بیشتر این روزها شاهدیم که بسیاری 
از مردم در حال مهاجرت هستند و دوست نزدیک من که در این حوزه فعالیت 
دارد می گوید به طرز غریبی مراجعات برای ماجرت افزایش یافته و مردم حاضرند 

هزینه های گزافی را برای رفتن بپردازند.
 وی گفت: این موج جدید از ورزشکار و دانشجو و سلبریتی و هنرمند و استاد 
دانشگاه  تا کارمند و بازنشسته و مردم عادی را در برمی گیرد و باید بررسی کرد چرا 
مردم در صدند از ایران بروند. مهاجرت این افراد فشار زیادی را متوجه اقتصاد می کند 

چرا که این افراد دارایی شان را تبدیل به ارز می کنند تا بتوانند با خود ببرند.
 وی تاکید کرد: این موج عجیب درست وقتی کرونا سفرها را لغو کرده عجیب است. 
تعداد کسانی که در حال آماده سازی برای مهاجرت هستند به شدت افزایش یافته 
است، با یک آمارگیری ساده می توان دریافت که شرایط در این حوزه به شدت عجیب 

و تمایل برای خروج از ایران بالاست.
 از نظر این فعال اقتصادی آخرین و چهارمین دلیل رشد قیمت ها در بازار ارز به 
افزایش حجم قاچاق درست در 10 روز اخیر بازمی گردد چرا که مرزهای امارات باز 

شده و لنج ها برای وارد کردن کالاهای قاچاق به حرکت درآمده اند.
 حسینی گفت: طبیعی است قاچاق، ارز می خواهد و همین تقاضای غیرمعمول 
در کنار سه عامل پیش گفته سبب شده است بازار ارز با وضعیتی غیرقابل پیش بینی 

روبرو شود.

این چهار گروه قیمت دلار را به ۲5 هزار تومان رساندند؛

پاسخ وزارت کشاورزی به اظهارات یک نماینده درمورد واردات گندم؛ دلیل افزایش قیمت دلار چیست؟ 

ما فقط تولیدکننده ایم نه واردکننده!
سرپرست مرکز روابط عمومی و ارتباطات وزارت جهاد کشاورزی، در واکنش 
به اظهارات یکی از نمایندگان مجلس مبنی بر واردات گندم توسط افراد خاص، 
وظیفه این وزارتخانه را تولید گندم اعلام و صدور مجوز واردات آن را متوجه وزارت 

صنعت، معدن و تجارت )صمت( کرد. 
ساسان والی زاده درگفت وگویی در واکنش به صحبت های یک عضو کمیسیون 
اصل نود مجلس شورای اسلامی که "ضمن انتقاد از واردات گندم و عدم توجه به 
تولید داخلی گفته بود وزیر جهادکشاورزی باید ضمن ارائه توضیح در خصوص 
علت این تصمیم، پاسخگوی رانت واردات برای افراد خاص باشد"، اظهار کرد: 
خوشبختانه خودکفایی در تولید گندم به عنوان یک محصول استراتژیک از 
ابتدای دولت یازدهم در دستور کار قرار گرفت و با حمایت و پشتیبانی های 
علمی، فنی و اجرایی وزارت جهاد کشاورزی  و تلاش کشاورزان سختکوش به 
متوسط تولید حدود 14 میلیون تن افزایش یافته است و کشور دراین محصول 
راهبردی به خوداتکایی رسیده است . سرپرست مرکز روابط عمومی و ارتباطات 
وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه دراین میان استمرار خوداتکایی طی پنج 
سال متوالی یکی از افتخارات  این بخش و دولت محسوب می شود، گفت: در 
سال قبل نیاز کشور به گندم 1۳.7 میلیون تن بوده که تولید کشور هم به همین 
میزان بوده است و در سال جاری نیز میزان تولید همین مقدار پیش بینی می 
شود که همه نیاز های کشور از جمله نیاز در حوزه کشت و صنعت، بذر، نان و 

سایر مصارف کشور با همین عدد برآورده می شود.
وی در ادامه تصریح کرد: در حال حاضر حدود 5.۶ میلیون تن از کشاورزان 
گندم خریداری و تحویل سیلوها شده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
حدود 9 درصد بیشتر است و در مجموع 75 درصد خرید سال قبل تحقق پیدا 
کرده و این درحالی است که برداشت گندم تا اواسط شهریور ادامه دارد و خرید 
از کشاورزان نیز تا آخر آبان ادامه خواهد داشت. البته از اختصاص ردیف بودجه 
برای تداوم خودکفایی در گندم برای صرف هزینه های اجرایی کمک به توسعه 
روش های جدید کاشت، کمک به تهیه ماشین آلات جدید، ارقام کیفی جدید 
با تولید بالا، مدیریت آفات و بیماری ها و روش های الگویی برای ارتقا کیفیت 
تولید که منجر به افزایش عملکرد در هکتار و درآمد کشاورز می شود، استقبال 

می کنیم. 
والی زاده یاد آور شد: میزان واردات گندم در شروع این دولت به دلیل شرایط 
آن زمان حدود ۶ میلیون تن بوده؛ در حالی که چند سال متوالی است که تولید 
داخلی گندم  همه نیاز مصارف کشور را به طور کامل برآورده می کند و از آنجا 
که این نماینده محترم از شرح وظایف دستگاه ها اطلاع کافی دارند، قطعا در 
جریان هستند که اگر هم وارداتی به شکل محدود صورت گیرد برای تامین ذخایر 
استراتژیک است که با مسئولیت وهماهنگی وزارت صمت انجام می شود و 
اساساً وزارت جهادکشاورزی صرفا وظیفه تولید را برعهده داشته و درصدور مجوز 

واردات کالاهای اساسی مسئولیتی ندارد.

وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد:
تولید روزانه بیش از ۱۱ میلیون ماسک

 در کشور
 وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به ارتقای ظرفیت تولید انواع ماسک به 
بیش از ۲۲ میلیون عدد در روز، اعلام کرد: روزانه بیش از 11 میلیون عدد ماسک 

در 4۶ واحد صنعتی و 1۳5 واحد کارگاهی در کشور تولید می شود. 
به گزارش روز یکشنبه وزرات صنعت، معدن و تجارت، از مجموع 11 میلیون 
عدد تولید ماسک در کشور، بیش از پنج میلیون و 900 هزار عدد تولیدات 
صنعتی، دو میلیون و 700 هزار عدد تولیدات کارگاهی، بیش از 4۸0 هزار عدد 

ماسک N95 و افزون بر دو میلیون عدد از تولیدات گروه های جهادی است.
استان های تهران، آذربایجان شرقی، البرز، اصفهان و آذربایجان غربی به ترتیب 

پنج استان برتر در تولید روزانه ماسک در سطح کشور هستند.
در این استان ها روزانه بیش از پنج میلیون و ۶00 هزار عدد ماسک تولید 
می شود و حدود سه میلیون و 400 هزار عدد ماسک نیز تولید سایر استان ها 

است.
در استان تهران روزانه 5۲0 هزار عدد ماسک صنعتی، 1.5 میلیون عدد ماسک 
کارگاهی و هفت هزار عدد ماسک N95 با مجموع بیش از دو میلیون عدد انواع 
ماسک تولید می شود. استان آذربایجان شرقی یک میلیون و ۲00 هزار عدد 
ماسک صنعتی، 50 هزار عدد ماسک N95 با مجموع یک میلیون و ۳00 هزار 

عدد ماسک در جایگاه دوم تولید ماسک در کشور قرار دارد.
در استان البرز حدود یک میلیون و 100 هزار عدد ماسک صنعتی و 15 هزار 
عدد ماسک N95، در مجموع یک میلیون و ۲00 هزار عدد ماسک در روز تولید 

می شود.
استان اصفهان با تولید ۸50 هزار عدد ماسک صنعتی و 50 هزار عدد ماسک 
N95، در مجموع با تولید 90۶ هزار عدد ماسک در جایگاه بعدی قرار می گیرد.

در استان آذربایجان غربی نیز روزانه 110 هزار عدد ماسک صنعتی و 5۳0 هزار 
عدد ماسک کارگاهی، در مجموع ۶40 هزار ماسک تولید و عرضه می شود.

برپایه گزارش وزارت صنعت، اکنون بیش از 1۸ میلیون عدد ماسک در کشور 
دپو شده و ظرفیت تولید انواع ماسک به بیش از ۲۲ میلیون عدد در روز رسیده 

است.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

آغاز پرداخت وام اجاره در مردادماه
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی ضمن اعلام کاهش قیمت 
اجاره، از پرداخت وام ودیعه به مستاجران در مردادماه خبر داد و گفت: ٥0 درصد 
قراردادهای اجاره تیرماه، هماهنگ با مصوبه ستادملی کرونا، تمدید شده است. 
»محمود محمودزاده« گفت: بر اساس گزارش های شفاهی که از وضعیت 
قراردادهای اجاره در ٢٢ منطقه تهران به ما ارائه شده است، در تیرماه با افزایش 

تمدید قراردادهای اجاره و کاهش جابجایی ها روبرو هستیم.
وی گفت: پیش بینی دولت نیز بر همین اساس بود که مصوبه ستاد ملی 
کرونا مبنی بر اجباری شدن تمدید قراردادها آن هم تا سقف ٢٥ درصد، منجر 
به کاهش ٥0 درصدی جابجایی ها خواهد شد که به نظر می رسد این انتظار 
محقق شده است. معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: هنوز اتحادیه املاک 
ریز معاملات را در اختیار وزارت راه و شهرسازی نگذاشته است اما از میزان صدور 
کدهای رهگیری مشخص است که تا ٥0 درصد وضعیت قراردادهای اجاره با 

مصوبه ستادملی کرونا همخوانی دارد.
به گفته معاون وزیر راه و شهرسازی افت قیمت اجاره بها از هفته دوم تیرماه آغاز 

شده که رقم قابل ملاحظه ای است.
محمودزاده هم چنین در خصوص آخرین وضعیت اعطای وام ودیعه مسکن به 
خبرنگار ایرنا، گفت: با تلاش دولت مراحل اعطای وام ودیعه به مستاجران طی 

شده است و اکنون شرایط پرداخت وام فراهم است.
امسال  مردادماه  در  و  آینده  روز  تا چند  وام گفت:  اعطای  زمان  درباره  وی 

مستاجران می توانند این وام را برای قرادادهای اجاره دریافت کنند.

سخنگوی صنعت برق کشور گفت: با گرم شدن هوا شاهد شکسته شدن رکورد مصرف برق هستیم و اگر همکاری مشترکان 
وجود نداشته باشد احتمالا شاهد خاموشی خواهیم بود. 

مصطفی رجبی مشهدی در گفت وگوی ، با بیا اینکه روزشنبه رکورد مصرف برق شکست و بیش از یک نیروگاه ۳00 مگاواتی از 
مصرف سال گذشته فراتر رفت، اظهار کرد: مصرف برق از مرز 5۸ هزار مگاوات عبور کرده و به 5۸ هزار و  1۶۸ مگاوات رسید که 

این موضوع نگرانی هایی را برا تامین برق به وجود آورده است.
وی با بیان اینکه توان تولید برق کشور حدود 59 هزار مگاوات است، گفت: این اعداد نشانه وضعیت شرایط موجود و لزوم همکاری 

مشترکان برای گذر از خاموشی های احتمالی است که نیازمند مشارکت بیشتر مشترکان عزیز است
سخنگوی صنعت برق کشور با تاکید بر اینکه طبق پیش بینی ها دمای هوا در هفته آتی گرمتر خواهد شد و از این رو مصرف نیز 

افزایش خواهد یافت، تصریح کرد: اگر میزان مصرف 10 درصد کاهش نیابد نگرانی برای تامین برق وجود خواهد داشت.
برق مشترکان پر مصرف قطع می شود

وی در خصوص رفتار با مشترکان پر مصرف نیز گفت: دستگاه های پرمصرف، نهادها، ادارات و سازمان هایی که میزان مصرف 
خود را 10 درصد نسبت به سال گذشته کاهش ندهند پس از تذکر نسبت به قطع برق شان اقدام خواهیم کرد.

رجبی مشهدی با اشاره به اهمیت مدیریت مصرف، گفت: در شرایط کنونی تنها راه گذر از خاموشی همکاری و مشارکت 
مشترکان است که برای این موضوع نیز مشوق های تشویقی در نظر گرفته شده است و اگر همه مشترکان در ساعت های بین 1۳ 

تا 17 مصرف برق خود را تنها 10 درصد کاهش دهند شرایط تامین برق نیز نرمال می شود.
وی با بیان اینکه در حال حاضر 11 استان در منطقه قرمز قرار دارند، اظهار کرد: بررسی ها نشانگر آن است هر یک درجه افزایش 
دما، 1500 مگاوات مصرف برق کشور بیشتر می شود  که با در نظر گرفتن گرمتر شدن دمای کشور در این هفته،   احتمالا باید 
شاهد افزایش مصرف برق باشیم. سخنگوی صنعت برق کشور با بیان اینکه بهترین راهکار برای کاهش مصرف و جلوگیری از ایجاد 
محدودیت و خاموشی احتمالی، تنظیم درجه کولرهای گازی روی ۲4 درجه و استفاده از دور کند کولرهای آبی است، گفت: لازم 

است تا مشترکان استفاده از وسایل پرمصرف برقی را به پیش از ظهر و یا آخر شب موکول کنند.

 سخنگوی آزادسازی سهام عدالت درباره نحوه فروش سهام عدالت برای مشمولان کمتر از 1۸ سال گفت: در احراز هویت 
افراد زیر 1۸ سال نیازی نیست که شماره همراه به نام خود فرد باشد و ثبت شماره همراه قیم کافی است. 

آزادسازی سهام عدالت از جمله اقدامات مهم دولت تدبیر و امید بود که در نهایت در 9 اردبیهشت ماه اجرایی شد و از روز 
10 اردیبهشت تا هشتم خرداد ماه به سهامداران فرصت داده شد تا در صورتی که به دنبال انتخاب روش مدیریت مستقیم 
هستند و می خواهند مالکیت و مدیریت سهام خود را بصورت مستقیم و بدون واسطه در اختیار خود بگیرند، با ورود به سامانه 
www.samanese.ir نسبت به این امر اقدام کنند اما این فرصت با توجه به استقبال مشمولان سهام عدالت برای انتخاب 

روش مستقیم در ابتدا تا 15 خرداد ماه و در نهایت تا ۲9 خردادماه تمدید شد.
تاکنون بیشتر اقدامات مربوط به آزادسازی سهام عدالت انجام شده است اما در این میان شک و شبهاتی درباره احراز 
هویت مشمولان زیر 1۸ سال که مالک تلفن همراه نیستند و نمی توانند اقدام به ثبت سفارش را کنند ایجاد شد، در این 
زمینه »حسین فهیمی«، سخنگوی آزادسازی سهام عدالت پیش از این اعلام کرده بود که در راستای حفاظت از دارایی ها، 
یکی از دشواری های کار ستاد آزادسازی سهام عدالت، حفاظت از دارایی افراد زیر 1۸ سال است. دشواری کار اینجا است 
که فرد مورد نظر نمی تواند سفارش گذاری کند بلکه باید فرد دیگری از طرف او سفارش گذاری را انجام دهد بنابراین ما باید 

بدانیم فردی که سفارش را ثبت می کند آیا، ولی یا قیم قانونی این شخص است یا خیر.
فهیمی اظهار کرد: برای فروش سهام عدالت هم این فرد زیر 1۸ سال و هم، ولی یا قیم او باید در سجام ثبت نام کنند و 
احراز هویت شوند. بعد از احراز هویت، کارگزاری ها این امکان را دارند که اطلاعات سجام را مبنا قرار دهند و سفارش 

فروش را تأیید کنند.
رئیس شرکت سپرده گذاری مرکزی در پاسخ به این سوال که وقتی این افراد نمی توانند شماره تلفن همراه به نام داشته 
باشند چگونه می توانند سهامشان را بفروشند، گفت: در ثبت سجام افراد زیر 1۸ سال، نیازی نیست که خودشان شماره 
تلفن همراه به نام داشته باشند بلکه هنگام ثبت نام سامانه سجام با توجه به تاریخ تولد فرد از شما قبول می کند که شماره 

همراه، ولی یا قیم را وارد کنید.

سخنگوی صنعت برق کشور خبرداد:

احتمال وقوع خاموشی در کشور
سخنگوی آزادسازی سهام عدالت اعلام کرد :

نحوه فروش سهام عدالت افراد زیر ۱۸ سال چگونه است؟

رئیس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران می گوید امروز اقتصاد ایران به 
صادرات غیرنفتی وابسته است و هر اقدامی که این صادرات را محدود کند، در 

نهایت به اقتصاد ایران ضربه می زند. 
جمشید نفر در گفت و گویی ، اظهار کرد: پیش از هرچیز مسئولان و سیاست 
گذاران باید به این نکته توجه کنند که صادرکننده خائن نیست، بلکه سرمایه 
گذاری است که تلاش کرده با وجود دشواری های حاصل از تحریم، شرایط 
را طوری برنامه ریزی کند که کالای ایرانی به بازار جهانی رسیده و ارز حاصل 
از آن به کشور بازگردد. در شرایطی که بانک ها و صرافی های بین المللی با ما 
کار نمی کنند، صادرکننده چه راهی برای بازگشت ارز خود در دوره زمان بندی 

کوتاه و بدون مشکل دارد؟
وی با بیان اینکه بسیاری از سیاست های اجرایی دست صادرکنندگان را بسته 
و کار را برای آنها دشوار کرده است، گفت: هیچ صادرکننده شناسنامه دار و با 
سابقه ای به دنبال آن که ارز خود را به کشور بازنگرداند نیست. اگر تا امروز این 
ارز بازنگشته به دلیل مشکلات و محدودیت های موجود در اقتصاد ایران است.
رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران در پاسخ به این سوال که مهلت یک 
هفته ای بانک مرکزی به صادرکنندگان برای تحویل ارزشان به واردکنندگان تا 
چه حد می تواند برای فعالان اقتصادی گره گشا باشد، اظهار کرد: قطعا این 
سیاست مفید خواهد بود و به طور کلی هر سیاستی که شرایط دشوار فعلی را 

تسهیل کند مفید است. ما باید توجه داشته باشیم که با توجه به دشواری های 
موجود ورود ارز به کشور سخت و پیچیده است. یکی از اصلی ترین گزینه هایی 

که در این بین باقی می ماند، واردات در ازای صادرات خواهد بود.
نفر ادامه داد: امروز با توجه به سیاست های محدودکننده وارداتی دولت، 
عملا کالاهایی به کشور وارد می شود که دولت آنها را تایید کرده باشد. از این رو 
ایجاد شرایطی که صادرکننده ارز حاصل از صادرات خود را به واردکننده بدهد 

که نیازهای داخلی کشور تامین شود چه اشکالی دارد؟
وی خاطر نشان کرد: در شرایط فعلی، بانک مرکزی باید از اصرارهای خود 
جواب  واردات  روش  اگر  و  بیاید  کوتاه  کشور  به  ارز  ورود  نحوه  تعیین  برای 
می دهد، به این روش بهای بیشتری دهد. واردات در گروه کالاهای اساسی 
و الزامی آغاز شده و پس از آن با تایید دولت می تواند به اولویت های بعدی 
اختصاص داده شود اما اینکه با دشواری شرایط را نپذیریم و دستمان را دور 
گلوی صادرکنندگان قرار دهیم، نه تنها به تولید و صادرات که به کل اقتصاد 

کشور ضربه خواهیم زد.
به گزارش ایسنا، در فاصله چند روز مانده تا پایان تیر ماه که مهلت بازگشت 
ارز حاصل از صادرات سال 1۳9۸ بود، بانک مرکزی موافقت کرده که تا هفتم 
مرداد، صادرکنندگان بدون نیاز به سامانه نیما ارز خود را به شکل توافقی در 

اختیار واردکنندگان قرار دهند.

پیش از این واردات در ازای صادرات تنها یکی از گزینه های موجود در بازگشت 
ارز صادراتی بود و صادرکنندگان باید ٥0 درصد از این ارز را از طریق سامانه نیما 

در اختیار واردکنندگان قرار می دادند.
با شیوع ویروس کرونا و همزمان با تحریم های آمریکا، قیمت ارز در بازار آزاد، 

روند افزایشی طولانی را پشت سر می گذارد.

رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران:
دست ها را از گلوی صادرکنندگان بردارید

سخنگوی گمرک از صادرات چای ایران به 1۲ کشور از 
جمله عراق، قراقستان، افغانستان، آلمان و هند به وزنی 

بالغ بر 575 تن و ارزش 49۳ هزار دلار خبر داد.
سید روح الله لطیفی، گفت: چای ایرانی طی ۳ ماهه اول 
سال 99 به 1۲ کشور جهان صادر شده است که از حیث 

وزنی بالغ بر 575 تن و از حیث ارزش 49۳ هزار و 7۸5 دلار 
است.

سخنگوی گمرک اظهار ادامه داد: کشور عراق با خرید 
1۸۳ تن چای ایرانی به ارزش ۲۳7 هزار و500 دلار رتبه 
اول و قزاقستان با واردات 11۲ تن چای ایرانی به ارزش 

ایرانی  1۲۶ هزار و9 دلار، دومین مقصد صادراتی چای 
است و بعد از آن به ترتیب، افغانستان با ۶9 تن، آلمان با ۳7 
تن، هند با ۳5 تن، تاجیکستان با ۲9 تن، روسیه با 1۲ تن، 
ازبکستان با 10 تن و ترکیه ۶ تن در رتبه های بعدی صادرات 

چای کشورمان قرار دارند.
لطیفی در خصوص میزان واردات چای به کشور نیز گفت: 
در ۳ ماهه اول سال جاری، حدود 14 هزار و ۳54 تن چای 
از گمرکات  به ارزش ۶۸ میلیون و۸90 هزار و 794 دلار 

کشور ترخیص شده است.
دبیر شورای اطلاع رسانی گمرک افزود: کشورمان از 14 
کشور واردات چای داشته است که بیشترین حجم واردات از 
هندوستان با بیش از ۸ هزار تن وبه ارزش ۳۶ میلیون و۸1۲ 

هزار و ۲۶9 دلار بوده است.

لطیفی در ادامه گفت: سریلانکا با بیش از 1۳ میلیون 
دلار و امارات متحده عربی نیز با بیش از 11 میلیون دلار 

کشورهای طرف معامله برای تأمین چای خارجی بودند.
گمرک  گذشته  سال های  آمار  افزود:  گمرک  سخنگوی 
بیانگر این است که میزان واردات سالیانه چای در کشور بین 

۶0 تا 70 هزار تن بوده است.
در  ایران  جایگاه  اهمیت  تشریح  در  همچنین  لطیفی 
تجارت چای گفت: چای یک کالای مصرفی تمام اقشار 
جامعه است، چای پرمصرف ترین نوشیدنی پس از آب در 
جهان و یکی از با اهمیت ترین محصولات ارزش آفرین در 
بخش کشاورزی است. اگر به آمار تجارت بین المللی چای 
توجه کنیم 75 درصد تولید و ۶0 درصد صادرات چای دنیا 

در اختیار صرفاً 4 کشور دنیا است.

سخنگوی گمرک:

چای ایرانی به ۱۲ کشور جهان صادر می شود
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رضا جعفری*

ورزشی

تداوم شیوع ویروس کرونا ومشکلات زیاد رشته های مختلف ورزشی ؛

مستاجرین اماکن ورزشی قم
 چشم انتظار تدبیر مسوولان 

تداوم شیوع ویروس کرونا با ایجاد مشکلات زیاد در صنوف مختلف، رشته های 
مختلف ورزشی و مستاجرین اماکن ورزشی نظیر سالن ها، زمین های چمن و 

استخرداران را با مشکلات زیادی مواجه کرده است. 
بدنسازی،  باشگاه های  ورزش،  در  کرونا  با  مقابله  ستاد  مصوبات  اساس  بر   
گرفتند،  فعالیت  مجوز  ماه  خرداد  اول  از  برخورد  بدون  و  انفرادی  رشته های 
سالن های ورزشی از یازدهم خرداد فعالیت خود را آغاز کردند و استخرها نیز از 
دهم تیر ماه پذیرای علاقمندان به شنا بودند، اما ظاهرا مردم قم میلی به حضور 
در فضاهای ورزشی نشان نمی دهند و نگران ابتلا به ویروس پرخطر کرونا هستند.

این در شرایطی است که پیرو تصمیمات اتخاذ شده در ستاد مقابله با کرونا 
در ورزش توسط وزارت ورزش و جوانان، هم اکنون اماکن ورزشی اختصاصی 
رشته های رزمی، تکواندو ، کاراته، بوکس، جودو، ووشو، کونگ فو و هنرهای رزمی و 

رشته کشتی مجوز فعالیت ندارند و این اماکن تعطیل هستند.
 شرط فعالیت استخرها با ۵۰ درصد ظرفیت و عدم استقبال مردم

اما کرونا وضعیت نامساعدی را برای ورزش قم رقم زده زیرا خبرها حاکی است 
در این مدت هر یک از مستاجرین اماکن ورزشی اعم از استخر، زمین چمن 
و سالن  با ارسال نامه های مختلف به این اداره کل از عدم مراجعه شهروندان به 
فضاهای ورزشی به دلیل اضطراب ناشی از ابتلا به کرونا، بابت کسب درآمد و تامین 

هزینه های جاری و پرداخت اجاره  بها به شدت نگرانند.
در این بین ظاهرا استخرداران مشکلات بیشتری دارند، به دلیل اینکه از زمان 
تاکید  و  به واسطه اهمیت اجرای پروتکل های بهداشتی  بازگشایی استخرها، 
»ستاد مقابله با کرونا در ورزش« و »وزارت بهداشت و مرکز بهداشت قم« مبنی بر 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی و الزامات سلامت محیط و کار در استخرهای شنا و 
فعالیت استخرها با 50 درصد ظرفیت، گزارش ها حاکی از این است که شهروندان 

هیچگونه استقبالی از استخرها ندارند و عملا استخرها فعالیت نمی کنند.
استخرداران می گویند از روزی که مجوز بازگشایی استخرها صادر شده یا کسی 
به استخرها مراجعه نمی کند یا تعداد مراجعه کنندگان به انگشتان دو دست 
نمی رسد، در حالی که استخرداری به واسطه برخورداری از تاسیسات هزینه های 
زیادی دارد و با این شرایط، ادامه فعالیت استخرها نه تنها صرفه اقتصادی ندارد، 
بلکه زیان و آسیب اقتصادی و مالی به همراه دارد، همین مشکل را مستاجرین 
سالن ها و زمین های چمن هم دارند و آنها هم از وضع موجود و آینده مبهم به دلیل 

کرونا در استرس به سر می برند.
 مستاجر استخر حجاب: 

از پس حقوق ناجیان برنیامده ام، شرایط بسیار بد است
مدیر استخر حجاب مجموعه ورزشی جوادالائمه منطقه نیروگاه قم به خبرنگار 
فارس گفت: با توجه به نامه اداره بهداشت قم جهت بازگشایی استخر و تاکید بر 
توجه به پروتکل های بهداشتی، اتاق ماساژ، سونا و جکوزی استخر تعطیل شده 
و اجازه بهره برداری نداریم، همچنین به ما گفته اند که با نصف ظرفیت استخر را 
پذیرش کنیم اما به دلیل تبلیغات فراوان تلویزیونی و رسانه ای مبنی بر ممانعت 
مردم از حضور در اماکن عمومی و مراقبت های ویژه جهت کرونا نگرفتن، سانس 
بانوان استخر تعطیلی شده، آموزش شنا مراجعه  کننده ای ندارد و استقبال آقایان 
از شنا به شدت ضعیف است. حمید بابایی تصریح کرد: بنده از پس حقوق ناجیان 
برنیامده ام، بماند که برای پرداخت حقوق پرسنل، قبوض مصرفی آب، برق، گاز، 
تلفن و اجاره بهای استخر نیز درآمدی نداشته ام، نظر بنده این است که استخرها 
تعطیل باشند بهتر است، چون واقعا مشکلات زیادی داریم و شرایط بسیار بد است.

 مدیر سالن نارنج: 
اجاره بها با توجه به مشکلات پیش آمده، تعدیل گردد

مدیر سالن نارنج مجموعه ورزشی شهدای مدافع حرم در شهر پردیسان نیز از 
وضع موجود ابراز نگرانی کرد و گفت: شیوع ویروس کرونا باعث کاهش استفاده 
از سالن های ورزشی شده، کلاس آموزشی تشکیل نگردیده و درآمدزایی از سالن 

برای پرداخت اجاره بها و دستمزد عوامل به شدت کاهش یافته است.
نیز مدیریت  را  اتفاق برادرش همزمان سالن مهر قم  به  موسی محمدی که 
می کند، افزود: پیشنهاد ما این است که اجاره بها با توجه به مشکلات پیش آمده، 
تعدیل گردد، از مدیر کل ورزش و جوانان خواسته ایم مانند گذشته نسبت به این 

موضوع هم تدبیر لازم برای حمایت از مستاجرین انجام شود.
 مدیر چمن حیدریان:

 کلاس های آموزشی، مسابقات و سانس ها لغو شده اند
مدیر زمین چمن مصنوعی مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم نیز با ابراز نگرانی 
از این شرایط، تصریح کرد: با توجه به فراگیری بیماری کرونا در سطح کشور، 
مجموعه های ورزشی از جمله زمین چمن شهید حیدریان از اول اسفند ماه سال 

9۸ تا خرداد امسال تعطیل بوده است.
محمد نویسی افزود: درآمد اصلی ما از برگزاری کلاس های آموزشی، مسابقات و 
سانس های اجاره ای است اما با توجه به وضعیتی که کرونا بر جامعه حاکم کرده، 
تمامی آنها لغو شده و این مجموعه هیچ گونه درآمدی نداشته است، به همین 
خاطر از اداره کل ورزش و جوانان خواهش کرده ایم با توجه به اینکه خانواده ها 
درگیر این بیماری بوده و از حضور فرزندان خود در کلاس های آموزشی ممانعت 

می کنند،  نسبت به اجاره بهای ماه های بعد ما را حمایت کند.
 مدیر سالن منتظرالمهدی: 

توان پرداخت اجاره بها را نداریم
با  تابستان  فصل  در  کرد:  اظهار  نیز  قم  منتظرالمهدی  ورزشی  سالن  مدیر 
توجه به اینکه دانش آموزان و مدارس تعطیل هستند و استقبال خوبی از ورزش 
و کلاس های آموزشی صورت می گیرد، هر ساله بیشتر مستاجرها کمبود درآمد 
خود در فصول دیگر را در تابستان جبران می کنند اما امسال وضعیت بسیار 
خراب است. ابوالقاسم آقاکوچکی عنوان کرد: به دلیل شیوع کرونا و اهمیت 
رعایت فاصله گذاری اجتماعی و همچنین ترس خانواده ها و استقبال نکردن از 
برنامه های اجرایی در فضاهای ورزشی، متاسفانه با کمبود درآمد مواجه شده ایم و 
توان پرداخت اجاره بهای سالن را نداریم، خواهشمندیم تدابیری اندیشیده شود تا 

با هر شیوه ای که مسوولان صلاح می دانند جبران خسارت شود.
 منعم: 

برای رفع مشکلات با وزارت ورزش و جوانان مکاتبه کرده ایم
بر  علاوه  گفت:  فارس  خبرنگار   به  قم  استان  جوانان  و  ورزش  کل  مدیر 
استخرداران، مستاجرین سالن ها و زمین های چمن مصنوعی در نامه های مکرر، 
از کاهش شدید استقبال شهروندان از سانس سالن ها و عدم تمایل برای ثبت نام در 
کلاس های آموزشی نگران بوده و خواستار مساعدت از سوی این اداره کل و وزارت 

ورزش و جوانان برای تعدیل در رقم اجاره  بهای اماکن هستند.
رسول منعم تصریح کرد: اجاره بهای مستاجرین تمام اماکن ورزشی این اداره 
کل که به بخش غیر دولتی واگذار شده، در دوره تعطیلی اماکن به دلیل شیوع 
کرونا پیرو مصوبات ستاد مقابله با کرونا بخشیده شد تا نگرانی این عزیزان را برطرف 

کنیم، اما در شرایط فعلی باید منتظر تصمیم ستاد باشیم.
وی تاکید کرد: این موضوع که وضع موجود آسیب ها و خسارات زیادی را به 
ورزش کشور وارد کرده و در موضوع قرارداد مستاجرین اماکن ورزشی وضعیت 
نگران کننده ای وجود دارد را با وزارت ورزش و جوانان مکاتبه کرده ایم و امیدواریم 

تدابیری صورت بگیرد تا از مشکلات احتمالی جلوگیری شود.

بلاتکلیفی پرمخاطب ترین رشته ورزشی نزد قمی ها یعنی فوتبال با تعطیلی 
رسمی ساختمان هیأت فوتبال استان قم دو ماهه شد و همچنان بی تفاوتی نسبت 

به این موضوع ادامه دارد. 
دقیقا روز ۲۸ اردیبهشت ماه امسال بود که به درخواست جمعی از اعضای 
مجمع هیأت فوتبال استان قم در پی نارضایتی از عملکرد کریم بهرامی و مجموعه 
مدیریتی وی در هیأت فوتبال، مجمع فوق العاده این هیأت با حضور سرپرست 

فدراسیون فوتبال در قم تشکیل شد.
معمولا رسم بر این است که هر زمان اهالی یک رشته ورزشی از عملکرد هیأت 
مربوطه گلایه مند و ناراضی بودند، تصمیم گیری در خصوص عملکرد آن هیأت 
در مجمع فوق العاده هیأت انجام شود، بر این اساس اعضای مجمع درخواست 
خود را به رئیس مجمع که رئیس فدراسیون است ارسال می کنند و بعد از بررسی 
فدراسیون و هماهنگی با اداره کل ورزش و جوانان استان، مجمع فوق العاده آن 
هیأت به منظور بررسی عملکرد و رسیدگی به دلایل نارضایتی مخاطبان آن رشته 

تشکیل می شود.
این اتفاق در اردیبهشت ماه امسال با استناد به قانون و اساسنامه هیات ها طبق 
ماده ۲4 که در آن نحوه استیضاح روسای هیات ها مشخص شده، راجع به هیأت 
فوتبال استان قم رخ داد، در حالی که روزهای ابتدایی اردیبهشت ماه ۶ عضو 
مجمع هیأت فوتبال قم درخواست اسیتضاح کریم بهرامی را به فدراسیون فوتبال 

داده بودند.
 طالقانی: پیشنهاد اعضای مجمع برکناری کریم بهرامی بود

عبدالکاظم طالقانی عضو هیات رئیسه و رئیس کمیته استان های فدراسیون 
فوتبال در این باره گفت: پیشنهاد این اعضا برکناری کریم بهرامی بود که در پنج 
بند توضیحاتی در این باره ارائه شد و بعد از آن تحقیقات مقدماتی صورت گرفت و 

در نخستین گام سه نفر از جمع این ۶ نفر شخصا در جلسه حاضر شدند.
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال افزود: این سه نفر به نام های اصغری، آبکار و 
حسینی هستند که در نشست با من حضور یافته و از آنها درباره موضوع حضورشان 

پرسیدم و حتی گفتم با توجه به اینکه کریم بهرامی تلاش های زیادی برای هیأت 
فوتبال انجام داده و حدود هشت ماه دیگر دوره ریاست وی به پایان می رسد، اگر 
اعضای مجمع صلاح می دانند در انتخابات زمستان امسال هیات فوتبال مسائل 

حل شود اما هر سه عضو اصرار به تشکلی مجمع داشتند.
وی اضافه کرد: سپس با سه عضو معترض دیگر تماس گرفته شد که آنها نماینده 
آموزش و پرورش، محمدعلی جان جان و رسول قلی زاده هستند و بر امضاء خود 
مبنی بر تشکیل مجمع فوق العاده هیأت فوتبال قم اصرار کردند، فدراسیون فوتبال 

هم با توجه به این درخواست ها پیگیر تشکیل مجمع فوق العاده شد.
رئیس کمیته استان های فدراسیون فوتبال فدراسیون فوتبال با اشاره به موضع 
هیأت فوتبال قم پیرامون تشکیل مجمع فوق العاده، تصریح کرد: پاسخ دبیر هیات 
قم این بود که سه نفر از این نفرات اهلیت ندارند و بنابراین استیضاح منتفی است 
که پس از نظیر دبیر هیات فوتبال قم، بررسی ها ادامه یافت و بر اساس نامه ها و 
مستندات موجود مشخص شد که این سه نفر به شکل قانونی عضو مجمع هستند 

و مستندات این موضوع در فدراسیون وجود دارد.
 تغییرات غیرقانونی در معرفی نماینده بازیکنان

وی عنوان کرد: به عنوان نمونه یکی از مباحث مورد اعتراض دبیر هیات فوتبال 
قم راجع به نماینده بازیکنان در مجمع بود که جالب این است محمدعلی جان جان 
در مجمع قبلی معرفی شده اما بدون اطلاع فدراسیون مسعود ابرقویی در جلسه 
شرکت کرد، فدراسیون پیگیری لازم را در این باره انجام داد و مشخص شد ابرقویی 
بازیکنی است که در اصفهان و باشگاه سپاهان حضور داشته و در مجمع قبلی 

بدون اطلاع فدراسیون و غیرقانونی تغییرات انجام شده است.
طالقانی عنوان کرد: ما در نامه  به دبیر هیات از وی سئوال کردیم که علت این 
جابجایی چه بوده و این بحث قابل پیگرد و تاکید شد که تخلف در مجمع بوده و باید 
بررسی صورت بگیرد، در حالی که مستندات نشان می دهد محمدعلی جان جان 
باید به عنوان نماینده بازیکنان در مجمع حاضر می شد، به این دلیل که جان جان 
شرایط نمایندگی بازیکنان در مجمع را داشت نه ابرقویی که بازیکن تیم سپاهان 

بود، امکان ندارد بازیکنی که قراردادی خارج از استان دارد در مجمع استان حضور 
یابد، موضوعی که تمام روسای هیات ها کاملا به آن آگاه هستند.

 مخالفت دبیر هیأت فوتبال قم با برگزاری مجمع فوق العاده
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال افزود: مستند به ماده ۲4 و بند 1۲ برای 
استیضاح نیاز به یک سوم اعضای مجمع است و با توجه به اینکه این ۶ نفر مورد 
تایید بودند مجمع فوق العاده تشکیل شد، حتی اگر تعداد استیضاح کنندگان پنج 

نفر هم بود برگزاری مجمع فوق العاده هیچ منع قانونی نداشت.
وی یاد آور شد: تاکید فدراسیون این بود که موضوع برگزاری مجمع توسط 
هیأت فوتبال قم به اعضا اطلاع رسانی شود اما علی احمدی دبیر هیات فوتبال 
قم خواهان لغو مجمع بود اما درخواست منتفی شدن مجمع توسط سرپرست 
فدراسیون تایید نشد، حتی با مدیر کل ورزش و جوانان استان قم تماس گرفتیم 
ولی وی گفت نامه ها به دست من نرسیده، در حالیکه تمام نامه ها برای وی ارسال 
شده بود. طالقانی در تشریح دلایل عدم حضور مدیر کل ورزش و جوانان قم در 
مجمع فوق العاده هیأت فوتبال، تصریح کرد: حتی فدراسیون  فوتبال از ایشان 
مکان برگزاری مجمع را درخواست کرد ولی مدیر کل برای برگزاری مجمع مکانی 
اختصاص نداد، به همین دلیل فدراسیون مکان مجمع را در نظر گرفت و مجمع با 
حضور بیش از دو سوم اعضا تشکیل شد، همچنین روز مجمع حدود 15 دقیقه 
تمام اعضا منتظر رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان و کریم بهرامی رئیس هیأت 

فوتبال قم شدند اما در جلسه حضور نیافتند.
 ۱۰ رای مخالف برای برکناری رئیس هیأت فوتبال

کرد:  و خاطرنشان  دانست  اتفاق خوب  را یک  به مجمع  بودن  پاسخگو  وی 
سرپرست فدراسیون در این مجمع بر اجرای قانون تاکید کرد چرا که این وضعیت 
ممکن است برای هر هیاتی رخ دهد، در این جلسه اعضای مجمع دلایل اعتراض 
خود به عملکرد هیأت فوتبال را گفتند و با مشخص شدن دو بازرس و یک منشی 

مراحل مجمع انجام شد.
طالقانی در پایان تصریح کرد: پس از صحبت های ۶ مخالف هیأت فوتبال قم، 
سایر اعضا نیز با توجه به سخنان این نفرات، موافقت خود را با استیضاح رئیس 
هیأت قم اعلام کردند و سپس آراء مجمع توسط سه عضو انتخاب شده شمارش 

شد و 10 عضو مجمع رای به برکناری رئیس هیات فوتبال قم دادند.
تعطیلی ساختمان هیأت و عدم نظارت بر اتفاقات فوتبال قم

تقریبا یک هفته پس از تصمیم مجمع فوق العاده هیأت فوتبال استان قم به 
برکناری کریم بهرامی از ریاست این هیأت ورزشی، از سوی فدراسیون فوتبال ابلاغ 
سرپرستی این هیأت برای قدرت الله باقری صادر شد اما باقری از آن زمان تا امروز 
اجازه رفت و آمد به ساختمان هیأت فوتبال قم را ندارد و در شرایطی که از امکان 
دسترسی به اسناد و مدارک هیأت فوتبال برخوردار نیست، می گوید در یک دفتر 

اجاره ای به پیگیری امور فوتبال قم می پردازد.
در واقع امروز دقیقا دو ماه است که ساختمان هیأت فوتبال قم عملا تعطیل 
است، هیچ رفت و آمدی به این هیأت انجام نمی شود و تمامی مخاطبان این 
هیأت اعم از مدیران باشگاه ها، آکادمی های فوتبال، مربیان، داوران و ورزشکاران 
رشته های فوتبال، فوتسال و فوتبال ساحلی آقایان و بانوان در بلاتکلیفی مطلق 
به سر می برند و باید دید سرانجام کدام مدیر شجاع در استان ق برای حل مشکل 
هیأت فوتبال قم یار و یاور مدیر کل ورزش و جوانان برای اتخاذ یک تصمیم حیاتی 

خواهد بود؟
این در حالی است که فوتبال قم مقطع مهم و سرنوشت ساز تابستان و اوقات 
فراغت نسل نوجوان و جوان جامعه را سپری می کند، آکادمی ها و مدارس فوتبال 
بدون نظارت فعالیت می کنند، مسابقات باشگاهی فوتبال قم در تمام رده های 

سنی تعطیل است و عملا هیچ کس ناظر بر اتفاقات فوتبال قم نیست.

بلاتکلیفی هیأت فوتبال قم ۲ ماهه شد؛

 خواب سنگین مسوولان و سرگردانی فوتبالی ها 

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان در مورد مسائل مطرح شده مبنی بر بسته شدن پنجره نقل و 
انتقالاتی ۲ باشگاه استقلال و پرسپولیس توضیح داد. 

مهدی علی نژاد با اشاره به مسائل مطرح شده در خصوص بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 
تهران به دلیل بدهی ها و شکایات صورت گرفته، اظهار کرد: پرسپولیس هنوز حکمی در این رابطه دریافت نکرده است و من 
نیز جایی چنین مساله ای را ندیده ام، همچنین با یکی از اعضای هیات مدیره باشگاه که صحبت کردم که موضوع مطرح 
شده را رد کرد. وی ادامه داد: پرسپولیسی ها فرصت دارند با توجه به ابلاغیه دوم CAS تا سه هفته پول برانکو و دستیارانش 
را پرداخت کنند. معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان در گفت و گویی تلویزیونی، همچنین در 
خصوص وضعیت باشگاه استقلال تهران نیز بیان کرد: همانگونه که مدیرعامل باشگاه توضیح داده است باید مبلغی در این 
زمینه پرداخت شود که بخش عمده آن مهیا شده و تصور می کنم ظرف چند روز آینده بتوانند این پرداخت را بلافاصله انجام 

دهند. علی نژاد افزود: زمانی که پرداخت ها انجام شود، پنجره ها باز خواهند شد و نگرانی از این بابت نخواهیم داشت.
به گفته وی در مورد پرسپولیس بحث این بود که بررسی ها انجام شود تا اگر سوءنیتی در اخبار منتشر شده در این رابطه وجود 
داشته مساله از طریق مراجع قضایی پیگیری شود که این مساله به خود باشگاه بستگی دارد. معاون توسعه ورزش قهرمانی 
و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان در ادامه و در خصوص آخرین وضعیت انتخابات فدراسیون پزشکی ورزشی و استعفای 
مهرزاد خلیلیان در راستای شرکت در مجمع انتخاباتی این فدراسیون، خاطرنشان کرد: به جهت اینکه فردی که در راس 
مجموعه قرار دارد احیانا حضورش باعث نشود که تاثیری در آرای افراد داشته باشد، خلیلیان کناره گیری کرد و مسجدی نیز 
دبیر فدراسیون بوده در این مدت که نگرانی از این بابت نداریم. علی نژاد ادامه داد: باید بدانیم که در زمینه مقابله با ویروس 
کرونا در ورزش، در میانه راه قرار داریم و شرایط تغییر جهت نداریم چون به مصلحت ورزش کشور نیست. وی بیان کرد: سعی 

می کنیم بلافاصله پس از اینکه مراجع ذی صلاح در خصوص صلاحیت نامزدها اعلام نظر کردند، انتخابات را برگزار کنیم.

معاون توسعه منابع و پشتیبانی اداره کل ورزش و جوانان استان قم از اختصاص اماکن و فضاهای ورزشی قم به رشته های 
تخصصی خبر داد.  حسین رضایی اظهار کرد: واگذاری فضاها و اماکن ورزشی در اختیار اداره کل ورزش و جوانان با اولویت 
هیات های ورزشی انجام می پذیرد و این نوع واگذاری را اعمال شیوه قانونی و بر اساس مجوزها، به هیات ها و رشته های 
تخصصی صورت می گیرد. وی ادامه داد: این اداره کل تا پایان سال 1۳9۸ تعداد 7۲ مکان ورزشی واگذار شده به بخش غیر 
دولتی دارد که از این تعداد، ۳۸ قرارداد فضاهای تخصصی با هیات های ورزشی منعقد گردیده، 15 مکان در بخش های تابعه 
به شوراهای اسلامی، دهیاری  ها و هیات های ورزشی فعال در بخش ها واگذار شده است. معاون توسعه منابع و پشتیبانی 
اداره کل ورزش و جوانان استان قم افزود: همچنین دو مکان شامل استخر شهید دخانچی و سالن علم الهدی طبق مصوبه 
هیأت وزیران به مدت 10 سال به ورزش جانبازان و معلولین اختصاص یافته و 17 مکان که از طریق مزایده عمومی واگذار 
شده اند با بخش خصوصی قرارداد دارند. وی تصریح کرد: تعداد زیادی از اماکن ورزشی این اداره کل به عنوان مکان های 
تخصصی شناخته می شوند که این اداره کل با هدف توسعه ابعاد همگانی، قهرمانی، آموزشی و فرهنگی هیات ها، کاهش 
هزینه ها، خدمات رایگان به جامعه، حمایت ها از تیم های حرفه ای و قهرمانان آن رشته به عنوان مکان اختصاصی به 
هیات های مرتبط ورزشی به عنوان نهادهای عمومی غیر دولتی واگذار کرده است. رضایی با اشاره به تعدادی از این اماکن 
خاطرنشان کرد: این اماکن شامل خانه کشتی، تکواندو، جودو، ووشو، بوکس، کاراته، کونگ فو و هنرهای رزمی، تنیس 
روی میز، بدمینتون، اسکواش، تیراندازی با کمان، بسکتبال، زمین تنیس، سالن بدن سازی و پرورش اندام، سالن تیراندازی، 
شطرنج، وزنه برداری و ... است. وی با بیان اینکه اداره کل ورزش و جوانان بیشتر اماکن واگذار شده به هیات ها را به واسطه 
تخصصی بودن هر مکان و به هیأت مرتبط واگذار کرده است در ادامه تصریح کرد: امسال نرخ نامه اماکن ورزشی تغییری 
نسبت به سال گذشته نکرده است و با توجه به اینکه شیوع کرونا مشکلات عدیده ای را به ویژه در ورزش ایجاد کرده، امیدوارم 

جامعه ورزش دست در دست یکدیگر داشته باشند تا بر مشکلات غلبه کرده و سال موفقی را در ورزش قم سپری کنیم.

معاون قهرمانی وزارت ورزش اعلام کرد؛

با پرداخت بدهی، پنجره استقلال باز می شود
معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم  خبرداد:

واگذاری اماکن ورزشی قم به رشته های تخصصی 

پیشکسوت باشگاه پرسپولیس گفت: نمی گویم شاگردان گل محمدی به همه 
تیم ها شش گل بزنند اما باید هم بازی خوب کند و هم گل های بیشتر بزنند چرا که 
تماشاگران گل بیشتر می خواهند.  مرتضی فنونی زاده در گفت وگویی، درباره برد 
پرسپولیس مقابل فولاد خوزستان اظهار کرد: این برد را به هواداران تبریک می گویم. 
پرسپولیس بازی خیلی خوبی انجام داد. ضمن این که از بازی خیلی خوب فولاد 

هم نباید بگذریم و نیمه اول برای آن ها و نیمه دوم برای پرسپولیس بود. به هر حال 
برحسب تصادف و روی کار انفرادی سیامک نعمتی گل زیبایی به ثمر رسید. او ادامه 
داد: پنج هفته مانده است و باید با جسارت و صلابت بازی کنیم چرا که امکان دارد آن 
تهدید فیفا به دلیل بدهی ها به چیزی که نمی خواهیم ختم شود و هم از پنجره نقل و 
انتقلات محروم شویم و هم با کسر امتیاز مواجه شویم. احتمال خیلی زیادی وجود 
دارد که کسر امتیاز پرسپولیس را تهدید کند. فنونی زاده با بیان این که گل محمدی 
باید به جوانان بیشتر بازی بدهد، گفت: درست است امتیازات خوبی جمع کردیم اما 
بهتر است تعویض هایش در نیمه دوم را جوان کند. بهترین موقع است که به جوانان 
بازی دهد. البته مطمئن باشید که این کار را می کند چرا که خودش هم زمانی جوان 
بود و با جوانان تیم ارتباط خوبی دارد. تیم ما جوانان خوبی دارد. عبدی و روستایی و 
حتی گلر جوان تیم مان می توانند در بازی های باقی مانده بازی کنند. بازیکن جوان 
اگر یک بازی در لیگ برتر انجام دهد انگار هفت سال در پایه ها بازی کرده است. او 
ادامه داد: نظر شخصی ام این است و می دانم گل محمدی هم گوش می دهد. زمانی 
که قهرمانی مسجل شد، یک بازی می تواند از دروازبان جوان استفاده کند و حتی 
اگر هم باختیم فدای سرشان. به هر حال یک سرمایه به سرمایه های پرسپولیس 
همین  بود.  خواهند  تیم  خروجی  آینده  در  جوانان  این  که  چرا  می شود  اضافه 

روستایی و عبدی از رده های سنی پرسپولیس آمدند و خروجی پایه های تیم هستند 
و من لذت می برم از این که می بینم بازیکنانی که پرورش داده شده اند، اکنون در 
تیم بزرگسالان هستند. پیشکسوت باشگاه پرسپولیس درباره بردهای با اختلاف یک 
گل پرسپولیسی ها گفت: من آنقدر جرات دارم که می گویم پرسپولیس خوب بازی 
نمی کند اما می برد. تمام افتخارات پرسپولیس در این شش دهه به دلیل گل های 
زده اش بود و بهترین مهاجم های ایران و آسیا همیشه در پرسپولیس بازی می کردند. 
گل محمدی بیشتر باید روی پرسپولیس کار کند و در بخش حمله باید بیشتر کار 
کند. مطمئن باشید پرسپولیس در بخش هجومی بهتر عمل می کند ولی به هر حال 
چه یک گل یا چه گل های بیشتری بزند، سه امتیاز را می گیرد. او اضافه کرد: من هم 
بودم در این شرایط همین کار را می کردم ولی مثلا در بازی شب گذشته در پنج دقیقه 
آخر می گفتم خدایی نکرده ممکن است گل بخوریم چرا که پرسپولیس عقب کشید. 
یک گل هیچ موقع قابل اطمینان نیست و تیم مان باید با صلابت بازی کند و گل های 
بیشتر بزند. اکثر تیم های لیگ برتر از استقلال گرفته تا 15 تیم لیگ برتر در تاریخ 
لیگ برتر از ما شش گل خورده اند و تیم یحیی گل محمدی هم باید به همین شکل 
عمل کند. نمی گویم همه را باید شش گل بزند اما هم بازی خوب کند و هم گل های 

بیشتر بزنند چرا که تماشاگران هم گل بیشتر می خواهند.

مرتضی فنونی زاده: 

پرسپولیس خوب بازی نمی کند اما می برد

بازیکن تیم فوتبال ضمن تمجید از عملکرد ارسلان مطهری 
پایتخت  سرخابی های  به  که  بازیکنانی  عملکرد  می گوید 

می روند، ربطی به وضعیت آن ها در تیم های قبلی شان ندارد. 
ادموند اختر، پیشکسوت تیم فوتبال استقلال در گفت و گویی 
، درباره برد این تیم برابر صنعت نفت آبادان اظهار کرد: بعد از 
چند بازی که استقلال نتیجه نگرفت، تیم در گرمای وحشتناک 

آبادان منطقی بازی کرد و بازیکنان توپ را در زمین به گردش 
درآوردند و سه امتیاز بسیار مهمی را کسب کردند تا استقلال 
در کورس کسب سهمیه باقی بماند. بازی با صنعت نفت ۶ 
امتیازی بود و اگر این تیم برنده نمی شد، از کورس سهمیه 
عقب می ماند.   بازیکن پیشین استقلال اضافه کرد: فشاری که 
روی استقلال بود، فقط با برد از بین می رفت. همه تیم ها آنالیز 

می کنند و مطمئن باشید که حریف هم تمام خطوط استقلال 
را آنالیز کرده بود. فشار پیروز نشدن در بازی های قبلی استقلال 
را اذیت می کرد و در مواقعی می دیدیم که بازیکنان به حریف 
فضای زیادی می دادند. اگر صنعت نفت کمی خوش شانس 
بود می توانست به گل برسد. امیدوارم این برد ادامه داشته 
باشد.  او در پایان اظهار کرد: امیدوارم که استقلال با عملکردی 

هوشمندانه در بازی های باقی مانده پیروز شود. مجیدی مربی 
جوانی است که وارد چرخه شده و ما پیشکسوتان و هواداران 
باید از او حمایت کنیم نه اینکه به خاطر منافع شخصی چوب 
لای چرخ بگذاریم. باید اجازه دهند مجیدی کارش را با آرامش 
انجام دهد. او هم نباید جواب هر کسی را به سرعت بدهد. اگر 
مجیدی آرامشش را از دست بدهد، این به تیم سرایت می کند و 
در نهایت دودش به چشم هواداران می رود. استقلال چند سال 
است که نتوانسته جامی به دست بیاورد و من امیدوارم امسال 
قهرمان جام حذفی شود و سال آینده هم با یک تیم جوان و 

اضافه شدن چند بازیکن خوب نتایج خوبی بگیرد.

ادموند اختر:
 به خاطر منافع شخصی چوب لای چرخ مجیدی نگذاریم
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دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبری می گوید:اینکه الان فکر کنید که 
یک  اصولگرایی  جریان  این  و  شده  اصولگرایی  جریان  یک  تحویل  مجلس 
پدرخوانده یا یک مرکز سیاسی یا یک اتاق فکر بیرون داشته باشد و اینها با هم 

کار می کنند، متاسفانه از این خبرها نیست.
 5 سالی هست که دیگر مسیر هر روزه اش میدان بهارستان و صندلی های 
سبز پارلمان نیست، اما هنوز رادیو کوچکی کنار میز کارش قرار گرفته و می گوید 
هنوز هر روز همه جلسات مجلس را گوش می کند. در خلال صحبت هایش هم 
معلوم است قوه مقننه و تغییر و تحولات آن برایش جایگاه دیگری دارد؛ هرچه 

باشد ۲۸ سال از عمرِ ۶۸ ساله اش را آنجا گذرانده است.
محمدرضا باهنر، »لابی من« معروف پارلمان،دبیر کل جبهه پیروان خط امام و 
رهبری و از لیدرهای اصولگرا در دفتر کارش میزبان ما بود. با او از مجلس یازدهم 
حرف زدیم و هیات رئیسه ای که در رأس آن قالیباف نشسته است. باهنر از 
عملکرد برخی نمایندگان و تندروی هایشان گلایه دارد و تاکید می کند اینکه 
برخی تصور می کنند با عدم کفایت روحانی یا استیضاح 5 وزیر مشکلات حل 

می شود یک توهم است.
او گرچه از تلاش برای قرار دادن مجلس جدید روی ریل و غلتک می گوید 
اما این را هم تاکید دارد که »اینکه الان فکر کنید که مجلس تحویل یک جریان 
اصولگرایی شده و این جریان اصولگرایی یک پدرخوانده یا یک مرکز سیاسی 
یا یک اتاق فکر بیرون داشته باشد و اینها با هم کار می کنند، متاسفانه از این 
خبرها نیست! نماینده ها فکر می کنند مهمترین وظیفه شان دعوا کردن با دولت 

است.« 
با باهنر از انتخابات 1400 حرف زدیم، انتخاباتی که می گوید قابل پیش 
بینی نیست و به مزاح می گوید که اگر بخواهیم  ۸0 درصد مردم پای صندوق 
رای بیایند باید آقای خاتمی و آقای احمدی نژاد را تاییدصلاحیت کنند. دبیرکل 
جبهه پیروان البته تاکید دارد حاکمیت باید برای افزایش مشارکت برنامه جدی 

داشته باشد.
باهنر در این گفتگو از توطئه تندروهای اصلاح طلب علیه روحانی رونمایی 

کرد، از سیاسیونی که به قدرت چسبیده اند گفت و عقل حکومتی قالیباف.
مشروح گفتگوی محمدرضا باهنر با خبرگزاری خبرآنلاین را در ادامه بخوانید؛

آقای باهنر سال ۸4 اصولگرایی را به آقای احمدی نژاد تقدیم کردید و 
سال ۹۸ هم آن را به جبهه پایداری دادید. چرا؟

متاسفانه ما در کشورمان یک ساختار و سازمان حزبی رسمی تعریف شده 
نداریم، بنابراین این جریانات و جبهه ها و .. بسیار شناور هستند، یعنی مثل 
استخری می ماند که ورودی ها و خروجی های آن زیاد است و به یک ثبات 
نمی رسد که شاید در همه جریانات سیاسی این وضعیت وجود دارد که بعضی 
از دوستان از یک نردبان بالا می روند و بعد که به قله می رسند دیگر کاری با 
نردبان و آن تشکیلاتی که آنها را حمایت کرده است ندارند و بعضا اعلام برائت 

هم می کنند.
این مجلس یک پدرخوانده یا اتاق فکر در بیرون ندارد

من فکر می کنم این داستان همچنان ادامه داشته باشد. مثلا آقای احمدی 
نژاد زمانی که در سال ۸4 به قدرت رسید در سال ۸۶ اعلام کرد که من اصلا این 
نمونه اصولگرایی را قبول ندارم. اصولا روابط حزبی و جریانات سیاسی روابط یک 
طرفه دارند، یعنی اغلب فعالان سیاسی منافع حزب را می خواهند اما حاضر 
نیستند هزینه های حزب را بپردازند، یعنی اگر الان فکر کنید که مجلس تحویل 
یک جریان اصولگرایی شده و این جریان اصولگرایی یک پدرخوانده یا یک مرکز 
سیاسی یا یک اتاق فکر بیرون داشته باشد و اینها با هم کار می کنند، متاسفانه 
از این خبرها نیست و این جریانات سیاسی بیشتر در زمان انتخابات مقداری 
به جنب و جوش می آیند و فعالیت هایی می کنند و بعد هم ارتباط، ارتباط 

تشکیلاتی حزبی تعریف شده نیست و ما این گرفتاری را داریم.
من از مردم سالاری دینی در غیبت ۳ الی 4 حزب فراگیرِ ضابطه دار پاسخگو، 
بیمناک هستم و نمی دانم که به ساحل مقصود می رسد یا خیر! زمانی می 
توانیم مقداری امیدوار باشیم و با ثبات حرکت کنیم که نظام انتخابات ما و اداره 

کشورمان یک نظام حزبی باشد.
فکر می کنم که فضای سیاسی کشور ما تن به حزب نمی دهد و یکی از 
دلایل اصلی آن قصه تکلیف شرعی است، در بعضی از دوره های انتخابات 
کاندیدای یک حزب یک فرد خاصی بوده اما یکی از اعضای شورای مرکزی 
رفته و به شخص دیگری رای داده است و علنا هم اعلام کرده است، وقتی 
از او پرسیده اند که چرا؟ گفته است که تکلیف شرعی من بوده است. به 
هر حال تا زمانی که نتوانیم قصه تکلیف شرعی را در داخل تحزب حل 
کنیم نمی توانیم حزب رسمی داشته باشیم چون ما 4۰ سال است که 
می خواهیم حزب داشته باشیم که غیر از حزب جمهوری که در سال اول 
و دوم موفق بود دیگر عملا حزب بزرگی نداشته ایم. فرض کنیم که قرار 

نیست حزبی پا بگیرد پس باید چکار کنیم، آیا باید مملکت را رها کرد؟
من این بحث شما را قبول دارم اما می خواهم بگویم که مسئله بزرگتر آن حل 
شده است. شاید شما به من بگویید که این مثلی که می زنید ارتباطی ندارد ولی 
می توانیم همین را هم مرتبط کنیم. ما در کشورمان حدود 15 مرجع تقلید داریم 
که همه اینها برای خودشان توضیح المسائل، رساله، مقلد  و فتوا دارند، اما در 
جاهایی که بحث حکومت است، حکومت کار خودش را می کند و معلوم است 

که مساله تکلیف شرعی را چه مرجع و پنجره ای روشن می کند.
آقایان مراجع، فتوای خودشان را می دهند و مقلد هم دارند و هیچ اشکالی هم 
ندارد اما بالاخره قوه قضاییه زمانی که مثلا می خواهد یک کسی را مجازات کند، 
بر مبنای قانونی مجازات می کند که آن قانون هم بر مبنای فتوای رهبری تعیین 
شده است؛ در حالی که بعضی از آقایان مراجع ممکن است فتوای دیگری 
داشته باشند. در مورد حزب هم من بخاطر دارم که مرحوم آقای بهشتی و آیت 
الله موسوی اردبیلی گاهی اوقات این اختلاف نظر را داشتند، یعنی آیت الله 
موسوی اردبیلی می گفتند که درست است که من در این جلسه ۲0 نفره می 
نشینم و بحث و مشورت می کنم اما من در قیامت این توجیه را ندارم که چون 
این ۲0 نفر گفته بودند من عمل کردم! پس من باید به علم خودم عمل کنم و این 

استدلال شرعی ایشان بود.
مشکل حزب در ایران فراتر از مساله حجت شرعی است

آقای بهشتی هم می گفتند که من هم مجتهد و اهل فتوا هستم و نظر دینی 
دارم اما به این باور رسیده ام که این ۲0 نفر مجموعا از من بهتر فکر می کنند 
و رای این ۲0 نفر متحدا برای من یک حجت شرعی است، یعنی خرد جمعی 
بهتر از خرد من تنها است، بنابراین من به نظر این ۲0 نفر عمل می کنم ولو 
اینکه علیه نظر خودم باشد و این برای من یک حجت شرعی است. می خواهم 
بگویم که این اتفاق افتاده است و عدم شکل گیری حزب در کشور ما مشکلات 
دیگری دارد. یکی از این مشکلات مساله قانون اساسی است، ما در قانون 
اساسی داریم که هیچ شهروند ایرانی را نمی شود مجبور کرد که وارد یک حزب 
شود وهیج شهروندی را نمی توان از اینکه وارد یک حزبی شود منع کرد. پس 
احزاب آزاد هستند و می توانند عضو بگیرند و تمام شهروندان هم حق دارند که 
حزب خودشان را انتخاب کنند. اما این داستان در کشور بین فعالان سیاسی 

رابطه یک طرفه شده است.  
برخی فعالان سیاسی کشور  منافع حزبی را یک طرفه می خواهند

در زمان انتخابات فعالیت های احزاب نمود بالایی دارد، مثلا در شهر کرمان 
۲ کرسی نمایندگی داریم، از یک سال مانده به انتخابات حدود ۲0 نفر به من 
مراجعه می کنند که ما داریم خودمان را برای نامزدی انتخابات مجلس از حوزه 
انتخبایه کرمان آماده می کنیم و ما شما را قبول داریم و عضو جامعه مهندسین 
و عضو پیروان خط امام هم هستیم و... اینگونه شروع می کنند، ما هم با آنها 
مذاکره می کنیم و آنها را سبک و سنگین می کنیم و.. و در نهایت از بین این ۲0 
نفر به ۲ نفر می رسیم و آن ۲ نفر را به عنوان نامزدهای خود معرفی می کنیم. آن 

۲ نفر می گویند که چه حزب خوبی بود که از ما حمایت کرد اما آن 1۸ نفر می 
گویند که اصلا به شما ربطی ندارد و ما می خواهیم کاندیدا شویم.

یعنی ضابطه حزبی و هزینه حزبی را نمی پذیرند اما اگر منافع حزبی باشد 
حاضرند از آن نردبان بالا بروند. پس یکی از مشکلات دیگر هم فعالان سیاسی 
کشور هستند که منافع حزبی را یک طرفه می خواهند. نکته دوم این است که 
بالاخره احزاب از ۲90 نفر کاندیدا حمایت می کنند و از بین اینها 150 تا 1۶0 
نفر به مجلس می روند، اما این 150 نفر دیگر هیچ رابطه تشکیلاتی با آن حزب 
ندارند که بنشینند و بحث و مشورت کنند و نظر حزب را بگیرند و رای بدهند، 
زمانی احزاب قدرتمند می شوند که ضوابط حزبی و رفتار اعضای حزبی بر آنجا 
حاکم باشد، آن موقع است که می شود تصمیم جمعی گرفت و از منافع خرد 

جمعی استفاده کرد.
مسئله انتخابات هیئت رئیسه مجلس مدیریت شد 

در همین راستا مجلس یازدهم خوب شروع کرده است اما مسائلی هم وجود 
نفر می  و چند  و ۲0  داشتیم  ریاست  کاندیدای  نفر  اول 10  روز  در  داشت. 
خواستند نایب رئیس شوند، اینها اکثرا می گفتند که ما از یک حزب هستیم اما 
الحمدالله مسئله مدیریت شد و این بخش در مجلس به خیر گذشت، اما این 
مشکلات و این اختلافات وجود دارد. یا مثلا برای ۲90 کرسی نمایندگی مجلس 

15 هزار نفر ثبت نام می کنند که این خیلی کار را به هم گره می زند.
خیلی از هم نسلی های ما به قدرت چسبیده اند 

اینگونه می بینم  این اوضاع وضعیت جریان اصولگرایی را  من در 
که آدم های استخوان خورد کرده و آدم های قدیمی و اصلی کلا با عالم 
سیاست قهر هستند و کاری با فضای سیاسی ندارند و کار دست افراد تازه 
به دوران رسیده های سیاسی افتاده است. شما این موضوع را تا چه اندازه 

آفت می بینید.
این موضوع هم به بحث قبلی ما برمی گردد. یعنی اگر چند حزب قوی 
داشتیم، مساله کادر سازی در کشور اتفاق می افتاد، اما این کادر سازی اتفاق 
نیفتاده است و خیلی از هم نسلی های ما و نسل بعد از ما به قدرت چسبیده اند 
و رها کننده نیستند و باید آنها را با یک تشر کنار گذاشت. مثلا خود من همچنان 
امکان رای آوری در مجلس را دارم اما اعلام کردم که دیگر نوبت من نیست و نسل 

های بعدی باید سرکار بیایند.
این اتفاق بالاخره یک زمانی باید بیفتد، یا به صورت طبیعی  و تشکیلاتی و 
بخردانه اتفاق می افتد یا سنت الهی این را تحمیل می کند، اکنون 75 درصد از 
شهروندان کشورمان آدم هایی بودند که در زمان انقلاب حضور نداشند، یا به دنیا 
نیامده بودند یا خیلی کم سن بودند، نمی شود که به این 75 درصد بگوییم که 
همچنان به آن ۲0 درصد رای بدهید. این کار چون تدریجی اتفاق نیفتاده است 

پس من این حرف شما را قبول دارم.
نماینده مجلس باید در جبهه سیاسی یک سردار باشد اما...

منظور من در اتاق فکر است.
خیر در اتاق فکر هستند. به طور مثال در جریان شورای ائتلاف اخیر اسامی 
که بیرون آمد مشخص بود، درست است که جوانان هم در بین آنها زیاد بودند اما 
مثلا آقای حداد، آقای چمران، آقای رضایی، آقای قالیباف، آقای بادامچیان و 
آقای آقا تهرانی و... در اتاق فکر بودند و کار را مدیریت کردند اما تعداد جوانان 
هم زیاد بود و همان دفعه اول هم رای داده شد که مثلا در بین ۳0 نفر کاندیدای 
تهران حداکثر 5 الی ۶ نفر از چهره های قدیمی باشند و ۲5 نفر باید چهره های 

جدید باشند.
من مدعی هستم که نماینده مجلس در جبهه سیاسی یک سردار است، 
در نیروهای نظامی زمانی که یک نفر می خواهد سردار شود باید اول ستوان، 
سروان، سرگرد، سرهنگ۲ و سرهنگ تمام باشد و اگر کار چشمگیر و اساسی 
کرد بتواند سردار شود. اما نماینده مجلس ما معلمی بوده است که درس هایش 
را خوب خوانده ونیروی خوبی بوده است و مردم هم او را دوست داشتند و 
یکدفعه نماینده مجلس شده است، یا یک سپاهی یکدفعه نماینده می شود یا 
امام جمعه ای یکدفعه نماینده می شود و اصلا دوران حکمرانی خوب را هیچ کجا 

نگذرانده اند و با ذهنیات غیر علمی و غیر واقعی خودش نماینده شده است.
نماینده ها فکر می کنند مهمترین وظیفه شان دعوا کردن با دولت است

همین حالا ببینید که در مجلس چه غوغایی است، چون مشکلات مملکت 
پیچیده است و عوامل زیادی دارد، نماینده ها هم یک طرح روشن و مشخصی 
برای برون رفت از این وضعیت ندارند و فکر می کنند مهمترین وظیفه شان دعوا 
کردن با دولت است. من ممکن است خیلی نقدها به دولت بکنم اما اصلا این 
قوای سه گانه نباید فکر کنند که می توانند در تقابل با هم دیگر مشکلات مملکت 
را حل کنند، اینها باید همگرا، همراه و همفکر باشند و یکدیگر را اصلاح کنند تا 

بتوانند بعضی از مشکلات را حل کنند.
یا سرخوردگی عقلای  یا کنار گذاشتن  این بحث نوعی کنار رفتن 
اصولگرایی و روی کار آمدن چهره های نزدیک به پایداری و جناح تندرو 
نیست؟ شما از حضور برخی چهره ها در اتاق فکر اصولگرایی نام بردید 
که عمدتا به پایداری ها نزدیک هستند و خبری از حضور اعضای جامعه 
روحانیت نبود. آیا می شود گفت که بحث دلخوری و قهر آنها مطرح است 
و دوری آنها از پشت پرده تصمیمات چقدر در روند کار مجلس یازدهم تاثیر 

دارد؟
اولا آن ساختار و چسبندگی حزبی  و گروهی و جناحی وجود ندارد که اگر یک 
کسی نماینده شد به کسانی که او را به مجلس فرستادند متعهد بماند و این یکی 
از اشکالات ساختاری ما است. اگر هم یک زمانی در مجلس فراکسیون اقلیت 
و اکثریت بوده مانند مجالس هفتم، هشتم، نهم و ششم که ما هم در مجلس 
بودیم، خودمان این فراکسیون را شکل داده ایم و کسی از بیرون ما را حمایت 
نکرده است، آن زمان هم که جامعه روحانیت لیست می داد و اکثریت لیست 
آن هم رای می آورد هم اینگونه نبود که نماینده هایی که وارد مجلس می شوند 

متعهد باشند و هر روز با آیت الله مهدوی کنی جلسه داشته باشند؛ به هرحال 
این اشکال در این ساختار وجود داشته و الان هم وجود دارد.

تلاش می کنیم مجلس تا روی غلتک درستی بیفتد
یک موضوعی که هم اصلاح طلبان و هم اصولگرایان مطرح می کنند 
این است که عملکرد مجلس یازدهم طی این چند ماه آینده خیلی می 
تواند روی نتیجه انتخابات ۱4۰۰ تاثیرگذار باشد. شما فکر می کنید این 
ترکیب با این نوع عملکرد و شروعی که داشته چه شرایطی را می تواند 

برای انتخابات ۱4۰۰ رقم بزند و تحلیل شما چیست؟
از روز اولی که مجلس شورای اسلامی در هر دوره آغاز به کار می کند، اقلا ۳ 
الی 4 ماه وقت می برد تا نماینده ها روی ریل موردنظرشان بیفتند. تا الان که 
دعوا بر سر انتخابات هیئت رئیسه مجلس بوده و بعد هم انتخابات هیئت رئیسه 
کمیسیون ها، از طرفی از حالا تا یک ماه آینده شاید مجلس باید 100 نفر ناظر را 
برای جاهای مختلف طبق قوانین موضوعی کشور انتخاب کند، یک نماینده در 
شورای اقتصاد و یک نماینده در شورای پول و اعتبارو ... این کارها طی ۲ الی ۳ 
ماه آینده اتفاق میفتد یعنی حداقل تا شهریور طول می کشد. بنابراین الان اصلا 
نمی توان روی رفتار و عملکرد مجلس یازدهم قضاوتی داشت.ما در حال تلاش 

هستیم تا آنها روی غلتک درستی بیفتند.
گرفتن عدم کفایت سیاسی رئیس جمهور توهم است

مشکلات مملکت زیاد است و کسی نمی تواند آن را نفی کند، از بیکاری و 
گرانی  وتورم گرفته تا کرونا و...؛ تصور بعضی از نماینده ها این است که دولت کم 
کار است و باید دولت را اصلاح کرد، بعضی ها می گفتند از رئیس جمهور سوال 
کنیم، بعضی ها می گفتند که سوال فایده ندارد و ما باید عدم کفایت سیاسی 
رئیس جمهور را مطرح کنیم، اینها یکسری توهمات است، یعنی الان در فاصله 
یک سال و نیم پایان دولت، گرفتن عدم کفایت سیاسی رئیس جمهور نه ممکن 
است و نه مصلحت ، ساختار دولت را هم نمی شود عوض کرد، چون دولت آقای 
روحانی یک تعاریفی دارد و ممکن است تأنی هایی در حرکت کردن داشته باشد.

شاید هم مثلا تصور نماینده ها این باشد که یک ماده ای را تصویب کردند که از 
فردا نباید تورم باشد، تورم که منتظر قانون نیست، ده ها پارامتر هستند که تورم را 
شکل می دهند. شما باید آنها را مدیریت و کنترل کنید، کنترل کردن آنها هم کار 
ساده ای نیست؛ روزانه حدود هزار و ۳00 الی 400 میلیارد تومان به نقدینگی 
کشور اضافه می شود، وقتی سیلی راه میفتد که نمی شود با قانون جلوی آن 
را گرفت بلکه باید سد بند جلوی آن گذاشت. باید از قبل برای آن فکری کرد، 
بنابراین الان نماینده ها هنوز داغ هستند و ۲ الی ۳ ماهی زمان می برد تا آرام 

شوند و ببینند که اوضاع چگونه است و مشکلات چیست.
عملکرد این مجلس بر انتخابات ۱4۰۰ تاثیرگذار است اما...

 نماینده ها در زمان انتخابات یک وعده هایی را در حوزه های انتخابیه داده اند 
که این وعده هایشان، وعده های عجیب و غریبی است. متاسفانه این وعده ها 
در جامعه، دروغ ترجمه می شود یعنی می گویند که نماینده ها دروغ گفتند و 
رای آوردند، اما من می گویم این بندگان خدا نمی دانند که اختیارات نمایندگی 
چیست، به همین دلیل وعده هایی می دهند و این وعده ها بعدها اصلا در 
اختیار نماینده ها نیست، پس اینها مقداری تب روزهای اول است و من هم قبول 
دارم که عملکرد مجلس یازدهم ظرف یک سال آینده می تواند روی انتخابات 
ریاست جمهوری مؤثر باشد. اینکه این تاثیر مثبت است یا منفی، جذاب است یا 

دافعه دارد را باید به عهده عملکرد مجلسی ها بگذاریم.
حاکمیت باید برای افزایش مشارکت در انتخابات ۱4۰۰ برنامه داشته 

باشد
*مشارکت مردم در انتخابات مجلس پایین بود و دلایل مختلفی از جمله 
کرونا و نارضایتی های مردم از مجلس دهم و... هم برای آن ذکر شد. شما 
فکر می کنید مجموعه حاکمیت برای بالا بردن این مشارکت در انتخابات 
۱4۰۰ برنامه ای خواهد داشت؟ فکر می کنید این موضوع به حاکمیت 
نشانه ای داده است که بخواهد تغییر جهت دهد و برنامه هایی داشته 

باشد؟
حتما باید این اتفاق بیفتد و من هم اعتقاد داردم که این اتفاق باید بیفتد. 
ما رکورد پایین مشارکت 4۲ درصد در کشور و ۲۳ درصد در تهران را هیچ وقت 
نداشتیم و متاسفانه این رکورد زده شد. هرچند عوامل متعددی هم وجود داشت 
و نباید دنبال یک علت علی الاطلاق بود. نحوه بررسی صلاحیت ها، عملکرد 
مجلس دهم و عملکرد دولت حتما روی این مساله اثر گذاشت، مساله کرونا 
حتما تاثیرگذار بود، داستان های شلوغی های آبان ماه و گرفتاری های امنیتی 
هم حتما اثرگذار بود، مساله فشار سخت به افراد کم درآمد هم تاثیر گذاشت 
مجموعه این عوامل بودند که در این عدم حضور، مؤثر بودند. خواهش من این 
است که شما رسانه ها یک پژوهش میدانی کنید و این عوامل را ردیف کنید و به 
هرکدام وزن عادلانه دهید، قرار نباشد یکی بگوید همه علت بخاطر صلاحیت 
ها بود،مساله امنیت کشور و امنیت نظام مهتر از میزان حضور مردم در انتخابات 

است اما میزان حضور مردم در انتخابات هم برای ما یک اصل بسیار مهم است.
بنابراین عرض من این است که مراکز پژوهشی این کار را انجام دهند چون 
من معتقدم که حتی کرونا هم تاثیر گذار بود؛ در تهران اقلا 5 الی ۶ درصد عدم 
شرکت به دلیل ترس از کرونا بود، ولی اینکه بگوییم 50 درصد حضور طبیعی 
مردم که به ۲۳ درصد رسیده است به دلیل ترس از کرونا بوده است، این خود 

فریبی است.
شورای نگهبان با دقت بیشتری کار کند

 اگر این عوامل شناسایی شود و به هرکدام وزن مناسب داده شود و برای این 
مسائل یکسری پیشنهاد مناسب داده شود، شورای نگهبان هم با دقت بیشتری 
کار کند و مساله نارضایتی ها و مساله فشارهایی که بر اثر تحریم ها در کشور به 
وجود آمده است و رها شدن قیمت ارز و طلا در کشور مقداری سامان پیدا کند، 

شاهد تحولاتی خواهیم بود.

با سوال از رئیس جمهور مشکلات حل نمی شود
فکر می کنید فرصت کافی برای ایجاد این تحولات تا انتخابات ۱4۰۰ 

وجود دارد؟
بله. در این کار مجلس هم می تواند مؤثر باشد، البته همانطور که گفتم مجلس 
باید روی ریل بیفتد و از این کارهای هیجانی و شعاری بیرون بیاید، واقعیت قضیه 
این است که همه باید بدانیم که سه قوه و حتی مجمع تشخیص مصلحت نظام و 
نیروی های مسلح همه باهم باید این مشکلات را حل کنیم و علیه هم و در مقابل 
هم این مشکلات قابل حل شدن نیست. بعضی از نماینده ها دارند اشتباه می 
کنند که فکر می کنند اگر 5 وزیر را استیضاح کنند و دو سؤال از رئیس جمهور 
کردند و ... مشکلات حل می شود در صورتی که با این کارها مشکلات پیچیده 
تر می شود، ممکن است در تبلیغات بگویند که همه مشکلات گردن دولت است 
اما تا کی می شود از این فرم استفاده کرد. باید با هم این مشکلات را حل کنند 

که انشالله این اتفاق محقق شود.
ریاست جمهوری پست آزمون و خطا نیست

سال گذشته در مورد گزینه انتخابات ۱4۰۰ گفتید که در ایران لحظه 
آخری است و  شب آخر مناظرات رای ها میلیونی جا بجا می شوند. جدا از این 
موضوع با توجه به شرایط مجلس و شرایطی که اصلاح طلبان دارند و نارضایتی 
هایی که دامن گیر آنها شده، شما چقدر فکر می کنید که چهره های قدیمی 
بتوانند همچنان مطرح باشند، افرادی همچون آقای رضایی یا آقای لاریجانی و 
جلیلی ؟ یا می توان منتظر حضور چهره های جدید بود؟ افرادی همچون آقای 

آذری جهرمی، محسن هاشمی و ... که نامشان مطرح است.
اینکه چه چیزی در ذهن من مطلوب است و چه چیزی ممکن است لزوما بر 
هم منطبق نیست. ممکن است من الان کسی را برای ریاست جمهوری مطلوب 
بدانم ولی امکان رای جمع کردن برای او در جامعه وجود نداشته باشد. نکته دوم 
این است که ریاست جمهوری پست آزمون و خطا نیست، اینکه بگوییم کسی 
جدید باشد و کمتر شناخته شده و کار هم نکرده باشد و کسی باشد که خیلی 
نو است، آن را هم من اصلا نمی پسندم. حتی حضرت آقا هم فرموده بودند 
که زمانی که من می گویم دولت جوان، مقصود من این نیست که یک رئیس 
جمهور کم تجربه یا بی تجربه ای روی کار بیاید  و حتی ایشان مثال زدند که 
اگر مرحوم حاج قاسم سلیمانی زنده بود و شهید نمی شد معلوم نبود که من 
تا 10 سال آینده هم حاج قاسم را عوض کنم یا نه! یعنی اینکه بگویم چون سن 
او بالا رفته است دیگر نباید سرکار باشد؛ چون بعضی ها ترجمه کرده بودند که 
زمانی که حضرت آقا می گویند دولت جوان یعنی ما رئیس جمهوری ۳5 ساله 

می خواهیم. بنابراین باید حتما تجربه وجود داشته باشد.
شرایط انتخابات ۱4۰۰ اصلا قابل پیش بینی نیست

از طرفی فضای مجازی در این روزها هیچ در و پیکری ندارد، زمانی بود که اگر  
شایعه ای در کشور می خواست راه بیفتد یکسال زمان می برد تا این شایعه به 
تمام مویرگ های کشور برسد، اما الان لحظه ای شایعه راه می اندازند و تا طرف 
بخواهد ثابت کند که این دروغ بوده است خیلی زمان می برد و از همه اینها مهمتر 
اینکه داستان قبلی هنوز ادامه دارد، یعنی ما فکر می کنیم الان بهترین کاری که 
در تبلیغات می شود این است که صدا و سیما مناظراتی بین کاندیداهای رؤسای 
جمهور می گذارد که خیلی هم جذاب است اما آنجا ممکن است یک کاندید با 
یک جمله یا یک متلک یا یک بگم یا نگم، یک میلیون رای بالا یا پایین کند،  یعنی 
تبلیغات اینگونه هم در مسیر سلامت و مدبرانه قرار نمی گیرد و عوض اینکه مردم 
به عملکرد و تجربه و توانمندی های طرف دقت کنند، به این دقت می کنند که 
کدام یک می تواند دیگری را کله پا و لوله کند و به او رو دست بزند. من همیشه 
به شوخی می گفتم که اگر شورای نگهبان مقداری کوتاه بیاید، با این تبلیغات 
تلویزیونی حتما یک شومن در تلویزیون انتخاب و رئیس جمهور می شود. بنابراین 

متاسفانه شرایط انتخابات 1400 اصلا قابل پیش بینی نیست.
شما فکر می کنید ممکن است اصلاح طلبان شانسی داشته باشند یا 

آن را ضعیف می دانید؟
اصلاح طلبی و اصولگرایی در آن نقاط حاد کاملا از هم قابل تفکیک هستند 
اما زمانی که به نقاط نرم آن می رسد اصلا قابل تفکیک نیستند؛ یعنی الان نمی 
شود پرسید آقای روحانی یا آقای هاشمی یا آقای لاریجانی اصلاح طلب هستند 
یا اصولگرا و جوابی برای آن پیدا کرد؛ یعنی انقدر شناور می شود که دیگر آن 

تعریف معنا و مفهوم پیدا نمی کند که اصلاح طلب می برد یا اصولگرا.
اصلاح طلبان سنتی چطور؟

فرق می کند. یک موقع است که مثلا آقای عارف کاندیدای اصلاح طلبان 
آنها کاندیدا شود و وقتی که یک  از  شود و زمانی است که یک فرد دیگری 

اصولگرای متهم به اصلاح طلبی کاندیدا می شود.
سال 1۳9۲ آقای عارف آمد اما آنها احساس کردند که ایشان نمی تواند رای 
بیاورد بنابراین آقای عارف را مجبور به استعفا کردند و از آقای روحانی حمایت 
کردند. ما زمانی به شوخی می گفتیم که اگر بخواهیم در انتخابات ایران ۸0 
درصد مردم پای صندوق رای بیایند باید آقای خاتمی و آقای احمدی نژاد را تایید 
کنند، ببینید این دو چکار می کنند، آن موقع دیگر انتخابات نبود و جنگ و جدل 
و دعوا می شد، البته این شوخی است و امنیت در انتخابات و ثبات کشور حتما 
باید مد نظر باشد، بنابراین اگر دو فرد کاملا متضاد اصلاح طلبی و اصولگرایی را 
نگاه کنیم باز باید ببینم که مصداق آن کیست. یعنی خود مصداق بر روند و میزان 
مشارکت تاثیر گذار است مثلا ممکن است آقای محسن هاشمی یا آقای عارف  
کاندیدای اصلاح طلبان باشند اما وزن اینها مثل هم نیست و مردم هم فقط به 

دنبال اعلامیه اصلاح طلبان نیستند و به مصداق توجه دارند.
با آمریکا یکسری اختلافات اساسی و ذاتی داریم اما با چین نه

راجع به آمریکا گفتید و من می خواهم نکته ای را بگویم. این روزها بحث 
چین داغ است؛ آیا ارتباط با آمریکا با ارتباط با چین یک روش است؟ چون بعضی 
ها می گویند اگر چین خوب است ما می توانستیم با آمریکا هم رابطه داشته 

باشیم. چه وجه تمایزی وجود دارد که ما چین را به آمریکا ترجیح داده ایم؟
ما با آمریکا یکسری اختلافات اساسی و ذاتی داریم که فکر می کنم تا مدت 
های زیادی نه در ایران امکان تحولی وجود دارد و نه در آمریکا! ما با چین آن 
اختلافات را نداریم؛ می توانیم با چین اختلاف منافع داشته باشیم اما منافع 
مشترک زیادی هم داریم. مسائلی که با آمریکا داریم ریشه در تاریخ دارد) ۲۸ 
مرداد و کودتا و لانه جاسوسی و حمایت از شاه و... (، یک اختلاف اساسی دیگر 
که با آمریکا داریم این است که ما با اسرائیل و رژیم صهیونیستی دعوا داریم و 
آمریکا کل ملتش را گروگان اسرائیلی ها کرده است. یعنی می خواهم بگویم 
که اینها جزء سیاست های ثابت دو کشور است؛ حمایت از رژیم صهیونیستی 
جزء سیاست های آمریکا است و ما هم جزء سیاست های ثابتمان است که 
رژیم صهیونیستی را یک رژیم نامشروع می دانیم، راه حل آن را هم گفته ایم 
و مقام معظم رهبری بارها و بارها فرموده اند که ما اصلا کاری به دین نداریم، 
مردم فلسطین در یک انتخابات آزاد جمع شوند و صاحب حق رای باشند ، مردم 
فلسطین جمع شوند و رای دهند و هر دولتی که خواستند انتخاب کنند و ما هم 
حرفی نداریم. ما می گوییم که حق مردم غصب شده است و این درست نیست. 

اما ما با چین این اختلافات سیاست های ثابت را اصلا نداریم.
چین دنبال استعمار و تغییر حکومت ایران نیست

یعنی اختلافات ایدئولوژیک کمتری داریم؟
بله.  چین دنبال استعمار و تغییر حکومت ایران نیست، ممکن است جایی 
تضاد منافع داشته باشیم اما در بسیاری از موارد هم منافع مشترک داریم و می 

توانیم باهم کار کنیم و معامله بین ما معامله متقابل است و زورگویی نیست.
آمریکا شش لول را کشیده و می گوید این کار را بکن آن کار را نکن

آمریکا شش لول را کشیده است و می گوید این کار را بکن و این کار را نکن! اما چین این 
روحیه را ندارد و به خودش اجازه نمی دهد اینگونه با ایران صحبت کند و نه ایران اجازه 

می دهد که کسی اینگونه با او صحبت کند. بنابراین آمریکا با چین خیلی متفاوت است.

باهنر: 

تصویب عدم کفایت سیاسی روحانی توهم است
انتخابات ۱4۰۰ اصلا قابل پیش بینی نیست



 ماجرای روزنامه »شرق« و بقایی چه بود؟
انتشار مطلبی در روزنامه صبح روز یکشنبه )۲9 تیرماه( شرق، حضور حمید بقایی و برخی از 
همراهانش را در دفتر این روزنامه به دنبال داشت؛ اتفاقی که خبر و ویدیو های آن حالا پرسر و صداتر از 
 ـمدیر مسئول روزنامه شرق  اصل خبر شده است. به گزارش ایسنا، در همین راستا مهدی رحمانیان 
 ـدرباره انتشار مطلب »ماجرای فرار از کشور معاون احمدی نژاد« و حضور حمید بقایی در دفتر این 
روزنامه و ماجرا هایی که به دنبال داشته است، اظهار کرد: خبری را باشگاه خبرنگاران جوان کار کرده 
بود که اعتماد آنلاین نیز آن را منتشر کرده بود. روزنامه نگاران ما نیز بر اساس آن گزارشی را کار کردند 
که عمده مطلب به گفته های وکیل آقای بقایی اختصاص داشت که عملا روایت فرار را تکذیب کرده 
بود. در واقع مطلب ما، روایتی از تکذیب فرار آقای بقایی بود.  او ادامه داد: این درحالی است که  آقای 
بقایی به همراه گروهی که آقای عبدالرضا داوری نیز با آنان بوده، به دفتر روزنامه آمدند که در جریان آن 
رفتار های ناپسندی هم انجام داده اند. آقای بقایی حتی تلویزیون دفتر من را شکست؛ البته تا زمانی که 
به دفتر برسم، ماموران کلانتری آمده و آن ها نیز رفته بودند. مدیر مسوول روزنامه شرق افزود: آقای بقایی 
می توانست این موضوع را از هزار راه دیگر همچون انتشار جوابیه یا شکایت به دادگاه رسانه پیگیری 
کند، اما آخرین راه را انتخاب کرد. به هر حال، ایشان هشت سال در قامت مسوول دولتی و معاون رییس 
جمهوری این کشور فعالیت کرده و این موضوع تاسف آور است. رحمانیان افزود: مردم باید بدانند 
که توجهی به این پوپولیست بازی ها که از محمدرضا شجریان تعریف کنند و حرف از خواننده های 

خارج نشین بزنند، توجهی نشان ندهند.

6۰ سال زندان برای متهم ردیف اول پرونده ساینا شیمی
 شعبه اول دادگاه انقلاب قم علی اکبر رضوانی متهم ردیف اول پرونده ساینا شیمی را به ۶0 سال 
زندان محکوم کرد.به گزارش  مهر، علی اکبر رضوانی متهم ردیف اول پرونده موسوم به ساینا شیمی 
در رأی بدوی از سوی شعبه اول دادگاه انقلاب دادگستری استان قم بابت سردستگی اخلال در نظام 
اقتصادی کشور منجر به اخلال در توزیع سوخت و حامل های انرژی از طریق قاچاق عمده، به ۳0 سال 
حبس و 40 ضربه شلاق تعزیری در انظار عمومی محکوم و بابت اخلال در نظام اقتصادی کشور با سو 
استفاده و فروش غیرمجاز مواد اولیه خریداری شده از بورس در بازار آزاد به ۳0 سال حبس و ضبط 
کلیه اموال و مبالغ شناسایی شده که از طریق خلاف قانون بدست آمده محکوم شده است.همچنین 
در ادامه این حکم متهم ردیف دوم آقای سعید رضوانی به اتهام مشارکت در اخلال در نظام اقتصادی 
کشور به نحوه اخلال در توزیع مایحتاج عمومی از طریق قاچاق سازمان یافته سوخت و حامل های 
انرژی به طور عمده به بیست سال حبس و 74 ضربه شلاق در ملأ عام و بابت مشارکت در اخلال نظام 
اقتصادی با سو استفاده و فروش غیرمجاز مواد اولیه خریداری شده از بورس در بازار آزاد به ده سال 
حبس و ضبط کلیه املاک از طریق خلاف قانون بدست آمده محکوم شده است.بر اساس این حکم 

شرکت پالایشگاهی ساینا شیمی منحل و نفع دولت مصادره می شود.

رشوه ۳ میلیاردی همدست طبری به بازپرس 
 دوازدهمین جلسه رسیدگی به اتهامات اکبر طبری و سایر متهمان صبح دیروز به ریاست قاضی بابایی 
برگزار شد.در ابتدای دوازدهمین جلسه رسیدگی به اتهامات اکبر طبری و سایر متهمان، قاضی بابایی 
رئیس دادگاه، رسمی و علنی بودن دادگاه را خطاب به حاضرین در جلسه متذکر شد.قاضی از متهم 
مهدی زاهدیان خواست در جایگاه حاضر شود و ضمن تفهیم اتهام به وی از او پرسید آیا اتهامات را 
قبول دارید؟متهم زاهدیان ضمن رد اتهامات مطرح شده در کیفرخواست درباره رابطه اش با دانیال زاده 
گفت: وکیل دانیال زاده بودم. پس از تعیین حق الوکاله، او 7 میلیارد تومان برای هزینه های دادرسی 
و قانونی و ۳ میلیارد تومان برای حق الوکاله به من پرداخت کرد.قاضی خطاب به این متهم گفت: چه 
مبلغی به بازپرس سابق علیزاده متهم پرونده پرداخت کردید؟متهم زاهدیان گفت: من پولی ندادم.
قاضی گفت: شما در چند مرحله اظهار کرده اید که پول به علیزاده داده اید. گفته اید سه میلیارد تومان 
به بازپرس علیزاده داده ام و این را در مواجهه حضوری اظهار داشته اید. گفته اید این مبلغ را در دو مرحله 
به صورت یورو پرداخت کرده اید، یک مرحله در شمال و یک مرحله در تهران این پول را داده اید.قاضی 
از وکیل متهم زاهدیان خواست در جایگاه حاضر شود. وکیل متهم زاهدیان با حضور در جایگاه از موکل 

خود دفاعیاتی در موضوعات مختلف کیفرخواست مطرح کرد.

 تعطیلات تابستانی مجلس معلق شد 
 براساس تصمیم هیأت رئیسه مجلس تعطیلات تابستانی مجلس معلق شد.حجت الاسلام علی رضا 
سلیمی عضو هیأت رئیسه مجلس در گفتگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاری فارس ضمن اعلام این خبر 
افزود: البته این تصمیم موقت است و دائمی نیست.به گزارش فارس طبق آیین نامه داخلی مجلس 

نمایندگان یک ماه به تعطیلات تابستانی می روند.

مدیر کل سرمایه انسانی شهرداری قم :

مشکل جدی از نظر شیوع ویروس 
کرونا بین کارکنان  نداشته ایم

رعایت  طریق  از  باید  گفت:  قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  کل  مدیر 
پروتکل های بهداشتی، ضمن حفظ سلامت فردی عملکرد سازمانی را 

ارتقاء دهیم.
سید علی بیگدلی در شورای منابع انسانی سازمان های شهرداری که 
به صورت مجازی و با حضور معاونین اداری، مالی و روسای ادارات منابع 
انسانی ستاد و سازمان های وابسته شهرداری قم برگزار گردید، با تاکید بر 
رعایت پروتکل های بهداشتی در فضای های اداری و لزوم پوشیدن ماسک 
توسط همکاران و شهروندان گرامی، گفت: باید از طریق رعایت پروتکل های 

بهداشتی، ضمن حفظ سلامت فردی عملکرد سازمانی را ارتقاء دهیم.
مدیر کل سرمایه انسانی شهرداری قم افزود: وقوع بیماری کرونا علاوه بر 
اینکه همکاران گرامی و خانواده آن ها را دچار مشکلات متعددی می سازد، 
می تواند در فرایند خدمات رسانی سازمان ها به شهروندان نیز خلل ایجاد 
نماید لذا رعایت پروتکل های بهداشتی یک ضرورت جدی فردی و سازمانی 
است که باید توسط معاونین اداری، مالی و روسای ادارات منابع انسانی در 
سطح مناطق و سازمان های شهرداری مطابق با روال ماه های گذشته به 

صورت جدی پیگیری شود.
سازمان های  و  شهرداری  جدی  حضور  رغم  به  کرد:  اضافه  بیگدلی 
وابسته در صف اول مقابله با کرونا در سطح شهر به دلیل رعایت چارچوب 
بهداشتی تاکنون مشکل جدی از نظر شیوع ویروس کرونا در میان همکاران 
شهرداری مشاهده نکرده ایم و به صورت مستمر از طریق اداره بهداشت و 
سلامت و سایر حوزه های فعال در شهرداری از طریق همکاری و هماهنگی 
با نهادهای محلی مرتبط از جمله مرکز بهداشت و دانشگاه علوم پزشکی 
به  توجه  با  نیاز  در صورت  و  را رصد  گرامی  وضعیت سلامتی همکاران 
حمایت های مدیریت ارشد شهرداری اقدامات پشتیبانی را در اسرع زمان 
اجرا نموده ایم. وی در این جلسه نیروی انسانی را پیشران اصلی حرکت 
همه سازمان ها از جمله شهرداری ها عنوان کرد و گفت: به صورت مستمر و 
هفتگی از طریق نهادهای ملی از جمله وزارت کشور و سازمان شهرداری ها 
رفع مشکلات مختلف کارکنان شاغل در شهرداری و سازمان ها وابسته 
را پیگیری می نمایم البته رفع بخشی از مشکلات اساسی مانند فقدان 
چارچوب های قانونی روشن و به روز در زمینه منابع انسانی شهرداری ها 

نیازمند یک عزم ملی و اهتمام جدی تمامی مسئولان مرتبط است.

سرپرست شهرداری منطقه سه قم :

پارکینگ طبقاتی در خیابان امام خمینی)ره( 
احداث می شود

سرپرست شهرداری منطقه سه قم گفت: روبروی اداره دارایی در خیابان 
امام، گاراژی توسط شهرداری با ۲۲00 متر تملک و تمام اقدامات اولیه 

انجام شده که پارکینگ طبقاتی در آن احداث می شود.
مهرداد روحانی وزیری با اشاره به اهمیت تأمین پارکینگ در سطح منطقه 
سه، اظهار داشت: در منطقه سه با توجه به مشکلات پارکینگ یکی از 
معضلات احداث پارکینگ طبقاتی و سطحی است که ۲9 لکه در منطقه 
سه برای احداث پارکینگ دیده شده و در این میان دو لکه ها مهم ترین آن 
است. سرپرست شهرداری منطقه سه قم با بیان اینکه مهم ترین پروژه 
پارکینگ در تقاطع کیوانفر و خیابان امام خمینی)ره( در 14۲7 مترمربع و 
1۲ ملک بوده که تملک هایی در دست اقدام داریم، ابراز کرد: دراین باره سه 
ملک تا ۲0 میلیارد ریال سال قبل خریداری شده و در دست اقدام است و 
دو مورد دیگر امسال انجام می شود که در این زمینه ۳0 میلیارد ریال اعتبار 
داریم. روحانی وزیری خاطرنشان کرد: یک لکه هم در تقاطع کیوانفر و 7 
تیر جانمایی شده و شامل 1150 متر در کوچه 1۳ بوده که استارت آن 

خورده شده است.
وی با تأکید بر اینکه روبروی اداره دارایی در خیابان امام، گاراژی توسط 
شهرداری با ۲۲00 متر تملک و تمام اقدامات اولیه انجام شده که پارکینگ 
طبقاتی در آن احداث می شود، تصریح کرد: در حال حاضر در این محدوده 

یک پارکینگ سطحی خصوصی نیز فعال است.
سرپرست شهرداری منطقه سه قم عنوان کرد: اقدامات اولیه در مورد 
ایجاد پارکینگ طبقاتی در گاراژ واقع در خیابان امام انجام شده و مشغول 
طرح معماری است و ازنظر اعتبار، مشکلی وجود ندارد، ضمن اینکه در 
کوچه ۲7 نیز مشغول تملک هستیم و اگر اجرایی شود بخش زیادی از 

پارکینگ خیابان امام خمینی)ره( حل می شود.
روحانی وزیری یادآور شد: مصوبه ای در شورای اسلامی شهر داشتیم که 
بر اساس آن تا تملکات پارکینگ انجام شود، محل به صورت پارکینگ های 

سطحی قابل استفاده است و این مصوبه در حال اجراست.
 

سرپرست شهرداری منطقه هشت قم  خبرداد:

آغاز عملیات احداث رینگ داخلی 
پردیسان در خیابان زاگرس

رینگ  احداث  آغاز عملیات  از  قم  سرپرست شهرداری منطقه هشت 
داخلی منشعب از خیابان زاگرس خبرداد.

محمد رمضانی گفت: با توجه به مراجعات مکرر مردمی مبنی بر احداث 
رینگ داخلی واقع در خیابان زاگرس حد فاصل کوچه یک تا سه به طول 
700متر و عرض 1۸متر عملیات احداث رینگ مذکور آغاز گردیده و در 
مرحله خاکبرداری و زیرسازی می باشد. سرپرست شهرداری منطقه هشت 
قم در ادامه با اشاره به مختصات این پروژه، ابراز داشت: جهت اجرای این 
طرح اقدام به خاکبرداری به حجم ۳هزار متر مکعب و زیرسازی به مساحت 

1۲۶00متر مربع و تهیه و پخش آسفالت به میزان 1۸00تن خواهد شد.
رمضانی با اشاره به زمانبندی پروژه، خاطرنشان کرد: طبق پیش بینی های 
اولیه در صورت جابجایی به موقع تاسیسات موجود، این پروژه تا قبل از 

مهرماه به اتمام خواهد رسید.
وی ضمن اشاره به هزینه احداث این پروژه، افزود: بر اساس برآوردهای 
اولیه جهت اجرای این طرح بالغ بر مبلغ 10میلیارد ریال هزینه خواهد شد.

 
مدیر منطقه یک قم :

ساختمان جدید شهرداری منطقه یک 
احداث می شود

مدیر منطقه یک قم گفت: احداث ساختمانی در خیابان محتشم برای 
شهرداری منطقه پیش بینی و پیمانکار انتخاب شده و در حال گودبرداری 

است که با تأمین آب و برق به سرانجام می رسد.
احمد ترکمن با اشاره به نقش همکاری مردم در توسعه خدمات در شهرها، 
اظهارداشت: درآمد شهرداری ها از مردم بوده و هزینه شهر می شود؛ دولت 
به شهرداری بودجه ای برای پرداخت حقوق و یا پروژه ها پرداخت نمی کند، 
مگر در رابطه با ارزش افزوده و سوخت درصد جزئی تعلق می گیرد که رقم 
زیادی نیست. مدیر منطقه یک قم با اشاره به آخرین وضعیت بازسازی 
ساختمان شهرداری منطقه یک، تصریح کرد: این ساختمان در میدان 
جهاد با مشکلات پارکینگ برای نیروها و شهروندان روبروست، احداث 
ساختمانی در خیابان محتشم پیش بینی و پیمانکار انتخاب شده و در حال 

گودبرداری است که با تأمین آب و برق به سرانجام می رسد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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]بدی یا خوبی را[ به نیکی پاداش ده و از 
بدی درگذر، به شرط آن که به دین لطمه ای 

نزند یا در قدرت اسلام ضعفی پدید نیاورد.

 دوشنبه -سی ام تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5078

غرر الحكم : ۴۷۸۸

طرح:محمدعلی رجبی 

تن رنجور کادر درمان در روزهای سخت! 

استاندار قم تأکید کرد: دانش آموزان ما نباید در 
و  غیرحضوری  آموزشی  نرم افزارهای  از  استفاده 
مجازی از دبیران و معلمان پیشی بگیرند، همچنین 
از این سامانه ها  زیرساخت های لازم برای استفاده 

برای دانش آموزان و دبیران باید فراهم شود.
بهرام سرمست در چهارمین جلسه شورای آموزش 
و پرورش استان قم در سالن کرامت استانداری، غنی 
سازی اوقات فراغت و اثربخشی برنامه های آموزشی و 

پرورشی در این دوران را بسیار مهم برشمرد.
وی با تاکید برنامه محوری در این راستا خاطرنشان 
کرد: باید اعمال نظارت های لازم از سوی آموزش و 

پرورش استان با جدیت دنبال شود.
در  جهان  خاص  شرایط  به  اشاره  با  قم  استاندر 
این  کنترل  امروز  داشت:  اظهار  کرونا  با  مواجهه 

بیماری در اولویت برنامه های دولت هاست.
سرمست با بیان این که در چنین فضایی اعمال 
محدودیت ها در حوزه های گوناگون در دستور کار 
ارائه  نیز  پرورش  و  آموزش  وزارت  در  افزود:  است، 

آموزش ها به صورت غیرحضوری و کاهش مراجعات 
امسال مورد توجه قرار گرفته  بهار  از  آموزان  دانش 
است. وی با بیان این که باید تمام برنامه ریزی ها بر 
اساس اصل آموزش غیرحضوری تدوین شوند، ادامه 
زیرساخت  به  باید ضمن مجهز شدن  دبیران  داد: 
راستای  در  لازم  های  مهارت  افزاری،  سخت  های 
ارائه آموزش غیرحضوری را کسب کنند. وی طرح 
های آموزش و پرورش را در اولویت مدیریت استان قم 
برشمرد و گفت: دولت نیز اهتمام ویژه ای به برقراری 
امر آموزش در شرایط کرونا داشته و بسترهای لازم در 

راستای محقق شدن آن را نیز فراهم کرده است.
سرمست در بخش دیگری از سخنان خود تصمیم 
سازی در جلسات کمیته های کارشناسی پیش از 
را ضروری  در جلسه های ستادی  ها  بررسی طرح 
تصمیمات  که  صورتی  در  کرد:  تصریح  و  دانست 
مبنای کارشناسی داشته باشند، می توانیم در حضور 
رسانه ها و مردم پاسخگو باشیم. در این جلسه در 
خصوص شهریه مهدهای کودک زیرمجموعه آموزش 

و پرورش استان قم تصمیم گیری شد.
جمعیت دانش آموزی استان قم در سال تحصیلی 
9۸-99 حدود ۲۶5 هزار نفر بود که در ۶۶5 مدرسه 

با ۶ هزار و 7۸۳ کلاس درس ساماندهی شدند.

استاندار قم درجلسه شورای آموزش و پرورش تاکید کرد:

ضرورت ایجاد زیرساخت  لازم برای آموزش مجازی 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

دستگیری چهار باند سرقت از منازل در قم 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از  دستگیری چهار باند سرقت از منازل خبردادگفت: این باند 

متشکل از 1۲ نفر است که در یک عملیات ضربتی دستگیر شدند.
سرهنگ بهادر اسماعیلی در گفتگویی افزود: سن این افراد 1۸ تا ۲5 سال است و برخی از آنها، از 

استان های غربی کشور به قم آمده اند.
وی خاطرنشان کرد: اعضای این باند ها، به 50 فقره سرقت از منازل قم اعتراف کرده اند، اما تحقیق 

در مورد سرقت های احتمالی بیشتر ادامه دارد.
جانشین فرمانده انتظامی استان افزود: اموال سرقتی به دست آمده از این سارقان سه میلیارد تومان 
برآورد شده که شامل ساعت های گران قیمت، انواع گوشی موبایل، پول نقد، انگشتر، زیورآلات و برخی 

اقلام دیگر است.
سرهنگ اسماعیلی با اشاره به اینکه تاکنون 50 مالباخته برای پیگیری سرقت اموالشان به پلیس 
آگاهی مراجعه کرده اند گفت: سایر مالباختگان هم میتوانند پس از مراجعه به سایت )نما( و شناسایی 

اموال خود در آن به پلیس آگاهی واقع در خیابان ساحلی مراجعه کنند.
وی افزود: بیشتر این سرقت ها از مناطق سالاریه، شهرک قدس و شهرک امام خمینی )بنیاد( و باجک 

بوده است.
انهدام باند سارقان احشام 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم درادامه با اشاره به انهدام باند سارقان احشام در قم، گفت: در 
این رابطه 4 نفر دستگیر شدند.

سرهنگ اسماعیلی اظهارداشت: در پی سرقت 70 راس گوسفند از داخل یک مرغداری در قم به 
ارزش بیش از ۲ میلیارد ریال، بلافاصله دستگیری سارق و یا سارقان در دستور کار مأموران کلانتری ۲۲ 
پردیسان قرار گرفت. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه با برنامه ریزي هاي انجام شده 
و انجام اقدامات پلیسی، 4 نفر سارق احشام شناسایي و با هماهنگی قضائی در یک عملیات غافلگیرانه 
دستگیر شدند. وی افزود: افراد مذکور ابتدا منکر بزه انتسابی بوده اما سرانجام با شواهد و قرائن موجود 

به جرم خود اعتراف و در نهایت پس از تشکیل پرونده تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم  خبرداد:
کشف قطعات کامپیوتر قاچاق به ارزش ۲.۵ میلیارد ریال

فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف قطعات کامپیوتر قاچاق به ارزش ۲.5 میلیارد ریال در قم 
خبر داد. 

سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم، 
روز گذشته در عوارضي "قم – تهران" یک دستگاه خودرو شوتي سمند حامل کالای قاچاق را شناسایی 
کردند. وی گفت: در ادامه راننده با بی توجهی به دستور ایست پلیس برای فرار از قانون به مسیر خود 
ادامه داده و وارد شهر و رودخانه قم می شود که مأموران نیز برای متوقف کردن خودرو به تعقیب آن اقدام 
می کنند. فرمانده انتظامی شهرستان قم افزود: پس از طی مسافتی خودرو دچار حریق و راننده توسط 
مأموران از سمند خارج و با کمک عوامل آتش نشاني خودرو خاموش می شود که سرانجام در بررسي از 

آن 100 قطعه مادربورد با مارک ایسوز، 5 قطعه کیبرد و ۶ قطعه مانیتور لوونا سالم کشف شد.
سرهنگ جعفریان اضافه کرد: کارشناسان ارزش کالای مکشوفه قاچاق را ۲ میلیارد و 500 میلیون 
ریال اعلام کردند. فرمانده انتظامی شهرستان قم گفت: در نهایت متهم به همراه پرونده تشکیل شده 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

جریمه نقدی کشتارگاه مرغ گرانفروش در قم 
 مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از جریمه نقدی کشتارگاه مرغ گرانفروش دراین استان خبرداد.

مهدی ریاضی اظهارداشت: در طول چند روز اخیر افزایش قیمت مرغ باعث تشدید برخورد قاطع 
و قانونی با متخلفان و اخلال گران نظام توزیع مرغ شد که با هدف پیشگیری از روند افزایش بی رویه و 
خودسرانه قیمت مرغ، طرح ویژه گشت های مشترک و بازرسی ها از کشتارگاه مرغ در شهر قم، با حضور 
نمایندگان اداره کل تعزیرات حکومتی و کارشناسان سازمان صنعت، معدن و تجارت و اتاق اصناف 
استان قم انجام شد که در این راستا پرونده ای به اتهام گرانفروشی در اداره کل تعزیرات حکومتی استان 

قم تشکیل شد.
 وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه چهارم بدوی تعزیرات حکومتی قم پس از انجام تحقیقات و 
بررسی های لازم و احضار متهم و تفهیم اتهام و اخذ اظهارات وی، به دلیل عجز از ارائه مدارک مثبته پس 
از رسیدگی، اتهام گرانفروشی محرز و مسلم اعلام و از آنجایی که متخلف مقدار 45 هزار کیلوگرم مرغ 
گرم در درب کشتارگاه را بفروش رسانده و در هر کیلوگرم ۶ هزار و 500 ریال گرانفروشی مرتکب شده 
بود؛ نامبرده به علت داشتن سابقه تخلف، علاوه بر ممهور نمودن پروانه بهره برداری واحد به مهر تخلف 

اول، به پرداخت 5۸5 میلیون ریال جزای نقدی محکوم شد.

معاون بهره وری اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: طرح توسعه حرم امامزاده 
موسی مبرقع علیه السلام طرحی ملی است که با توجه به بازدید و دستور وزیر 
راه و شهرسازی وقت منابع مالی آن مشخص شده و مجری تملک و آزادسازی 
اطراف  تملک ساختمان های  این خصوص  در  اوقاف  و  بوده  قم  شهرداری 
امامزاده هیچ گونه تکلیفی ندارد.  غلامعلی رحیمی با اشاره به طرح جامع 
توسعه حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع علیه السلام و امامزادگان چهل اختران 
علیهم السلام اظهار کرد: این پروژه یک طرح ملی است. وی افزود: با توجه به 
ضرورت توسعه حرم مطهر امامزاده موسی مبرقع علیه السلام، در سال 1۳90 
و با دعوت استاندار وقت، وزیر وقت راه و شهرسازی در جریان سفر به قم پس از 
زیارت مضجع شریف این امامزاده و مشاهده حضور زائران متعدد از اقصی نقاط 
ایران و جهان اسلام و عدم راه دسترسی مناسب به حرم مطهر، دستور ویژه ای 
برای حل این مشکل صادر کرد. معاون بهره وری اوقاف و امور خیریه استان 
قم خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه بقعه این امامزاده واجب التعظیم سومین 
قطب زیارتی در قم محسوب می شود و در کوچه پس کوچه های باریک شهر واقع 
شده و همین مسئله، موجب سختی تردد زائران شده، وزیر وقت راه و شهرسازی 
دستور اجرای طرح توسعه را در قالب پروژه ای ملی مورد توجه قرار داد. وی 
ادامه داد: بر این اساس مقرر شد سه دستگاه اعتبار لازم برای این امر را تامین 
کنند، نخست استانداری، از محل اعتبار ردیف سفر مقام معظم رهبری )مدظله 
العالی(، دوم شرکت عمران معصومیه و سومین دستگاه هم شهرداری که در این 
زمینه، اولویت نخست، تملک ساختمان های اطراف بقعه به منظور توسعه حرم 
بود؛ با توجه به اینکه تملک و آزادسازی معابر و توسعه شوارع به عهده شهرداری 
است، این امر به عنوان مجری به شهرداری واگذار شد همچنین در خصوص 
تملک پلاک های مجاور، هیچگونه وظیفه ای برای اداره کل اوقاف استان قم 
منظور نشده است. رحیمی با بیان اینکه طرح جامع توسعه حرم مطهر امامزاده 
موسی مبرقع علیه السلام توسط شهرداری تهیه شده و در کمیسیون ماده پنج 
به تصویب رسیده است گفت: بر همین اساس مقرر شد در فاز نخست، ۲۸ هزار 
متر مربع تملک و آزادسازی شود که تاکنون 14 هزار متر مربع توسط شهرداری 
تملک شده اما چند سال است که این پروژه متوقف شده است که این مسئله 

اعتراضات مردمی را هم در پی داشته است.
وی افزود: اینکه اخیرا مطرح شده اوقاف هم به عنوان متولی باید به اندازه 

قدرالسهم خود در هزینه های تملک، آورده داشته باشد موضوعیت ندارد.
اوقاف نباید برای تملک زمین آورده ای داشته باشد 

معاون بهره وری اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه بر اساس مصوبات 
گذشته، اوقاف نباید برای تملک زمین آورده ای داشته باشد گفت: علاوه بر این 
هیچ ردیف بودجه ای برای تملک طرح های عمرانی در سازمان اوقاف وجود 
ندارد و ردیف بودجه ای از سوی سازمان برنامه و بودجه برای این منظور تاکنون در 
اختیار اوقاف قرار نگرفته است. وی ادامه داد: در توافق های شفاهی قبلی میان 
اوقاف و شهرداری قم، مقرر شده بود این اداره کل با استفاده از ظرفیت خیرین 
و منابع خیرات و مبرات، در ساخت شبستان و دیگر فضاهای پیش بینی شده 
در طرح جامعه مشارکت داشته باشد. رحیمی با اشاره به تملکات صورت گرفته 
در این طرح توسط شهرداری عنوان کرد: تملک پلاک های موجود به صورت 
پراکنده بوده و همین امر امکان شروع عملیات عمرانی را غیر ممکن کرده است 
به طوری که هنوز چند واحد مسکونی دقیقا در مجاورت حرم امامزاده موسی 
مبرقع علیه السلام تملک نشده اند همچنین زمین های خریداری شده توسط 

شهرداری هم در اختیار اوقاف قرار نگرفته اند.
آماده اجرای فاز نخست توسعه شبستان هستیم 

معاون بهره وری اوقاف و امور خیریه استان قم افزود: چنانچه زمین های باقی 
مانده تملک و به صورت یکپارچه در اختیار این اداره کل قرار بگیرند، آمادگی 
شروع فاز نخست احداث شبستان جدید را داریم. وی ضمن تشکر از مدیریت 
شهری قم و اداره کل راه و شهرسازی استان به خاطر پیگیری های صورت گرفته 
و تملک های انجام شده گفت: قبول داریم که با توجه به زمان طولانی و تورم 
موجود، هزینه ها هم افزایش یافته اند بنابراین پیشنهاد می شود در جلسه ای با 
حضور مدیران اوقاف و شهرداری و بر اساس مصوبات قانونی و اسناد و مدارک 
موجود، ضمن تملک پلاک های همجوار حرم مطهر توسط شهرداری و راه و 
شهرسازی و تحویل به اوقاف، مشکلات موجود بررسی و راهکاری نهایی برای 

اجرای هر چه سریع تر طرح تعیین شود.

معاون بهره وری اوقاف و امور خیریه استان قم :
تملک زمین در طرح توسعه چهل اختران بر عهده اوقاف نیست

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت:  بررسی فراوانی تخلف های کشف 
می دهد  نشان  جاری  سال  نخست  سه ماهه  در  سازمان  این  بازرسان  توسط  شده 

بیشترین مورد تخلف صنفی استان مربوط به گران فروشی بوده است. 
محمود سیجانی بیان کرد: در این مدت بیش از ۲4 هزار مورد بازرسی از نحوه فعالیت 

اصناف استان صورت گرفت که در جریان آن یک هزار و ۸۸۳ مورد تخلف ثبت شد.
وی افزود: برای تخلف های صنفی ثبت شده در قم  یک هزار و ۶۳۶ مورد پرونده 

تشکیل شد که ارزش آن 595 میلیارد و ۶50 میلیون ریال است.
وی ادامه داد: پس از گران فروشی،  به ترتیب بیشترین فراوانی تخلف صنفی در قم 

در موضوع عدم درج قیمت و نصب نرخنامه،  عدم رعایت دستورالعمل های بهداشتی، 
تقلب و کم فروشی، عرضه خارج از شبکه، عدم صدور صورت حساب،  احتکار و قاچاق 
به ثبت رسید. رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم تاکید کرد: بازرسان این 
سازمان و اتاق اصناف قم به غیر از موارد ذکر شده،  برای سایر تخلف های صنفی نیز 

پرونده تشکیل می دهند تا بر اساس قوانین با متخلفان برخورد شود.
وی افزود: سامانه 1۲4 بستر ارتباط مردم با بازرسان سازمان صنعت،  معدن و تجارت 
استان است و شهروندان می توانند گزارش خود از تخلف واحدهای صنفی فعال در قم 

را برای پیگیری از این طریق اطلاع دهند.

رییس سازمان صنعت  و تجارت قم:
بیشترین تخلف صنفی مربوط به گران فروشی است

استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
چندانی  تعامل  خصوصی  بانک های  گفت:  قم 
نداشته اند،  تسهیلات  ارائه  در  تولیدکنندگان  با 

درحالی که از منابع مالی خوبی برخوردار هستند. 
بر  تأکید  با   ، گفت وگویی  در  غضنفری  مهرداد 
رسیدگی به مصوبات معطل مانده در بانک ها اظهار 
داشت: در سال جهش تولید، یکی از رسالت های 
مهم، حمایت از تولیدکنندگان و رفع مشکلات مالی 

در جهت حفظ ظرفیت هاست.
قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
افزود: در چند ماه اخیر مصوبات زیادی در معرفی 

متقاضیان به بانک ها در جهت اخذ تسهیلات مورد 
ارزیابی قرار گرفته است، دراین باره بانک ها نیز ملزم به 
رسیدگی به موقع به پرونده ها هستند، از طرفی نظارت 
بر چگونگی تخصیص اعتبارات بانکی به چرخه تولید 
اهمیت زیادی دارد. وی راه اندازی کارگروه خبرگان 
در  تسهیل  در  مهم  راهکاری  را  استان  در  بانکی 
پرداخت وام دانست و ابراز کرد: در برخی از استان ها 
استانداری ها  ستادی  دفاتر  به  کارگروهی  چنین 
ابلاغ شده و در دستور کار قرارگرفته است. غضنفری 
تصریح کرد: در جهت رسیدگی به وضعیت پرداخت 
بانک ها  عملکرد  از  گزارشی  تولیدکنندگان،  به  وام 

مطالبه می کنیم تا وضعیت پرداخت تسهیلات مورد 
ارزیابی بهتری قرار بگیرد، پرداخت وام در مسیر تولید 
باید از نرخ مناسبی تبعیت کند و این نرخ بهره وام 
بانکی، نباید سبب کناره گیری سرمایه گذار از ورود 
به چرخه تولید شود. وی با بیان اینکه واحدهای راکد 
باید  مالی زمین گیر شده اند  به دلیل مشکلات  که 
با احصای موانع و رفع آن به چرخه تولید بازگردند، 
گفت: در سال گذشته 3 هزار میلیارد تومان منابع 
بانکی در رونق تولید و ٢ میلیارد و ٥00 میلیون تومان 
در حوزه خدمات، تخصیص اعتبار شد و با این رشد 

منابع، کوتاهی بانک ها پذیرفتنی نیست.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم  خواستارشد :

رسیدگی به مصوبات معطل مانده در بانک ها درجهت حمایت از تولید

روزها  این  درمان  کادر 
خسته و فرسوده شده اند 
و لازم است مردم بیشتر 
ورودی  تا  کنند  رعایت 
بیمارستان ها کمتر شود. 
این قشر زحمت کش،سه 
ویروس  با  که  است  ماه 
آن  های  سختی  و  کرونا 
با  و مردم  اند  درگیر شده 
»در خانه ماندن« بهترین 

کمک را به آنان می کنند


